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TOVARĂȘUL NICOLAE CEAUȘESCU 

intr-o nouă vizită de lucru pe șan^^
primei centrale nuclearo-electrice românești

® Vizita a prilejuit o examinare 
aprofundată a stadiului con
strucției primei centrale nuclea
ro-electrice a țării, prevăzută 
cu 5 reactoare, fiecare avînd o 
□utere de 700 MW

© Avînd în vedere complexi
tatea și marea importanță a 
acestui obiectiv economic, secre
tarul general al partidului a atras 
atenția asupra răspunderii deo
sebite privind asigurarea de 
agregate, instalații, echipamente 
de cea mai bună calitate

Măsuri pentru asigurarea, în 
continuare, a celor mai bune 
condiții de muncă și viață, con- 
iructorilor, tuturor oamenilor 

muncii și a locuitorilor din Cerna
vodă
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Cu poporul, pentru popor

Aspirație, și certitudinp

Opinii i—m

Civilizația ca mod de viată
Dacă i s-ar cere un bilanț 

pentru apropiata' campanie elec
torală, mai mult ca sigur Gheor
ghe Anghel ar răspunde cu 
invitația la o plimbare prin 

convins fiind că noua în
fățișare a urbei ar vorbi mai 
bine și mai edificator. N-ar in
voca. probabil, nici înaltele dis
tincții primite de consiliul 
popular al orașului* Caracal 
pentru rezultatele pe 1985 
și 1986 în Întrecerea naționa
lă de gospodărire a locali
tăților țării. Sînt primele deco
rații din istoria acestui oraș, și 
n-aș putea pune doar pe sea
ma unei coincidente faptul că 
ele au fost obținute chiar în oei 
doi ani de cînd Gheorghe An- 

. ghel este primar aici. A înce
put această muncă în octombrie 
198-1. cînd orașul își avea, de
sigur. un ritm al lui. inaugurat 
cu nici două decenii în urmă, 
odată eu apariția primelor uni
tăți economice. Mai întîi s-a 

înființat I.S.C.I.P.-uI. apoi' 
I.P.I.L.F.-ul, apoi întreprinderea 
de vagoane, apoi cea de tricota
je, apoi fabrica de mobilă, apoi 
întreprinderea de anvelope, apoi 
stațiunea de cercetări agricole. 
Toate acestea, construite și pUse 
în funcțiune într-un timp ex
trem de scurt, au trezit orașul la 
viață, făcînd din Caracal o așe
zare în care din cei 40 000 de 
locuitori, mai mult de jumătate 
desfășoară o activitate produc
tivă. în secțiile si atelierele ce 
și-au deschis aici larg porțile 
pentru a primi și a forma pri
ma generație industrială a lo
cuitorilor acestor meleaguri. 
Problemele primarului și ale 
deputatilor s-au născut pe acest 

.fundal economic radical înnoit.
exprimat sintetic în aceea că în
treaga producție a anului 1985 
se realizează acum în Caracal 
în mai puțin de o zi, și ele con
stau în ceea ce a devenit tot 
mai important, și anume viața 

orașului și a locuitorilor săi. De 
aceea, veghind doar ca fabricile 
și întreprinderile să meargă pe 
drumul pe care și l-au croit, 
atenția consiliului popular. a 
deputaților și slujitorilor obștii 
s-a răsfrînt mai ales asupra as
pectelor de viață cotidiană ale 
-locuitorilor. „Cînd am ■ venit, 
am luat pulsul orașului discu- 
tînd cu deputatii și cu adminis
tratorii blocurilor, să văd ce gîn- 
desc, ce-i preocupă, ce intențio
nează să facem, se confesează 
Gheorghe Anghel. definindu-și 
astfel chiar un stil de muncă. 
Și n-a fost deloc o surpriză să 
aflu că oamenii vroiau lucruri 
utile, vroiau ca orașul nostru să 
arate mai frumos și mai plăcut. 
Așa s-a născut, cum spuneți 
dumneavoastră, platforma de
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Practica reală a conviețuirii 
umane a consacrat numeroase 
criterii de raționalitate, mode
late îndelung de cutumă și de 
bunul simț, dar încărcate pro
gresiv — mai spre epoca noas
tră — cu sensuri șl semnifica
ții derulate din valorile culturii 
acumulate de omenire. O întrea
gă suprastructură axiologică s-a 
constituit în jurul raporturilor 
interumane, cizelîndu-le din- 
lăuntrul lor, dinspre mesajul 
valoric al creativității. Numai 
că valoarea a fost adesea con
fundată cu norma și, pe acest 
teren al sucombării distincțiilor 
necesare, ceea ce era emergen
ță a spiritului neostenit în ra
port ’ cu el însuși a apărut ca 
impunere exterioară, ca regulă 
de comportament insuficient 
motivată și ostentativ distribuită 
printre oameni. Confuzie mare 
și păgubitoare, întreținută și de 
ordinea strîmbă a selecției si 
distribuirii valorilor culturii în 
societățile traversate de exploa
tare și înstrăinare umană.

I-a revenit ordinii socialiste a 
vieții îndatorirea și îndreptăți
rea de a repune lucrurile pe fă
gașul lor firesc șl natural. Adică 
de a reașeza tabla de valori ale 
culturii în logica actului demo
cratic, al accesului echitabil și 
stimulativ. Aceasta, pe de o 
parte. Pe de altă parte, de a 
face din penetrarea produselor 
culturii în mase temeiul unei 
impresionante deschideri ten- 
dențiale a spiritului către auto- 
motivarc normativă și elaborare 
a regulilor de conviețuire în te
meiul suportului lor axiologic.

Neîndoielnic, anume contradic
ții între valoarea culturală șl 
norma etică se mențin și în so
cietatea noastră. Comportamen
tul uman se mișcă adesea între 
convingerea derulată din struc
turi valorice și restricția presu
pusă de codurile normative.

Conf. univ. dr.
ACULIN CAZACU 9
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BUCUROȘI DE OASPEȚI

DIALOG LA NIVEL ÎNALT ROMÂNO-ELEN
La începutul acestei săptă- 

tnîni politica externă activă, di
namică promovată de tara 
noastră, de secretarul general 
al partidului, președintele re
publicii, tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, a consfințit un mo
ment important în dezvoltarea 
relațiilor dintre România și 
Grecia odată cu vizita premie
rului elen Andreas Papandreu. 
Semnificațiile acestei vizite se 
află în descendența directă a le
găturilor tradiționale dintre 
cele două țări, pe care istoria 
le-a așezat sub aura unei civi
lizații comune, cea greco-ro- 
mană, dar Și pe orbita unor 
aspirații și idealuri comune, 
care au constituit izvorul unei 
lupte, adesea comune, pentru 

problematica lumii contempo
rane, convorbirile recente din
tre președintele Nicolae 
Ceaușescu și premierul Andreas 
Papandreu s-au referit Ia su
biecte stringente ale vieții in
ternaționale actuale, cum sînt 
dezarmarea în Europa și în în
treaga lume, lichidarea armelor 
nucleare, reducerea armamen
telor convenționale. De aseme
nea, în cadrul convorbirilor s-a 
acordat un spațiu larg proble
melor legate de întărirea cola
borării și cooperării în Balcani, 
transformării acestei regiuni 
într-o zonă fără arme nucleare 
și chimice și fără baze militare 
Străine.

Posibilitatea politică și pozi
țiile de principiu ale abordării 

nale. în acest context, definito
rie pentru conținutul și spiritul 
convorbirilor oficiale purtate 
este aprecierea președintelui 
României. tovarășul Nicolae 
Ceaușescu : „Doresc să subli
niez că am constatat că, asupra 
multor probleme, avem poziții 
eemune, o gindire comună, ceea 
ce creează o bună bază pentru 
dezvoltarea colaborării noastre 
atit in viitor și, desigur, in acest 
cadru, se creează și condiții 
mai bune pentru extinderea 
colaborării economice, tehnice, 
științifice, culturale, corespun
zător intereselor de progres ale 
celor două țări" Reitorînd, la 
rîndul său, principiile acestei 
colaborări pe multiple planuri, 
premierul Andreas Papandreu 

intensifice conlucrarea dintre 
România și Grecia pe arena in
ternațională pentru a contribui 
și în viitor la soluționarea, în 
interesul popoarelor, a proble
melor fundamentale ale păcii și 
dezarmării, ale instaurării unui 
climat de securitate. încredere 
și colaborare în Balcani, în Eu
ropa și în întreaga lume.

Generată de ideile-forță abor
date și structurate în cadrul 
convorbirilor oficiale la nivel 
înalt, Declarația-apel adoptată 
în urma vizitei premierului elen 
în țara noastră constituie un 
document pilduitor pentru spi
ritul în care se desfășoară re
lațiile dintre România și Gre
cia, pentru modul în care două 
țări aflate în blocuri militare 

înțelegere, securitate și pace.
in același spirit este reafir

mată poziția țărilor noastre de 
a sprijini rezoluția Consiliului 
de Securitate al O.N.U. referi
toare la războiul dintre Irak și 
Iran și retragerea tuturor for
țelor militare străine din Golf.

Luînd în considerare impera
tivele coexistenței pașnice în 
zona geo-politică a Balcanilor, 
indiferent de sistemul politic 
și social al statelor din regi
une, președintele României și 
premierul elen au adresat, de. 
asemenea, un apel urgent con
ducătorilor tuturor țărilor bal
canice de a acționa în vederea 
instaurării unor bune relații de 
vecinătate și cooperare, a dez
voltării colaborării economice și

La începutul acestei

săptămîui au avut loc

convorbiri ■ oficiale

• între președintele

Mieolae Ceaușescu

și Andreas Papandreu

cea mai nobilă voință : de pace, 
de prietenie, de independență.

Perenă în timp, această voin
ță a celor două țări și popoare 
capătă dimensiuni tot mai cu
prinzătoare sub incidența trăsă
turilor epocii noastre, a impe
rativelor vieții politice contem
porane, față de care atît Româ
nia cit și Grecia se raportează 
pe aceleași coordonate funda
mentale ale înțelegerii, progre
sului și conlucrării. Această 
convergență a opțiunilor esen
țiale, avînd străvechi și fruc
tuoase rădăcini în timp, a făcut 
ca, mai ales în ultimele două 
decenii, cronica relațiilor româ- 
no-elene să consemneze eveni
mente importante, întîlniri și 
convorbiri la cel mai înalt nivel, 
schimburi constructive de pă
reri asupra dezvoltării raportu
rilor bilaterale, asupra evolu
ției situației internaționale. Di
namica acestei cooperări și con
secvența dialogului politic își 
găsesc sorgintea și în tradiția, 
dar mai ales în felul în care 
conducerile celor două' state 
concep rolul și activitatea lor 
pe continentul nostru și in viața 
actuală a planetei. Desfășurate 
în rezonanță nemijlocită cu 

unei asemenea problematici sînt 
relevate de aprecierea profund 
semnificativă a președintelui 
României, care sublinia că 
„România și Grecia, deși se 
găsesc în două blocuri militare 
diferite, se consideră. în primul 
rînd, în blocul prieteniei, al 
păcii și independenței1*. La rîn
dul său, premierul elen, refe- 
rindu-se la politica externă a 
celor două țări, arăta că „deși 
ne aflăm în două alianțe mili
tare diferite, noi urmăm o po
litică externă multidimensio
nală, care contribuie nu numai 
la promovarea intereselor 
noastre, dar constituie și un 
model care ar putea fi urinat 
de întreaga Europă**.

Traversînd, așadar, cu argu
mentele lucidității cerute de ac
tuala situație internațională, cu 
forța înțelepciunii și clarviziunii 
politice granițele, apartenenței 
la cele două blocuri militare ce 
se dovedesc tot mai mult pe
rimate, România și Grecia, prin 
vocile lor cele mai autorizate, 
își exprimă dorința comună de 
pace și independență, de solu
ționare a problemelor prin tra
tative. de eliminare definitivă a 
forței din relațiile internațio- 

arăta că „președintele Ceaușescu 
a formulat această politică 
acum 22 de ani — și aceasta 
explică și faptul că sîntem 
întru totul de acord asupra tu
turor problemelor pe care le 
examinăm împreună**.

Conectînd, deci, problematica 
relațiilor bilaterale la modul de 
acțiune și conlucrare pe plan 
internațional al celor1 două țări, 
convorbirile oficiale dintre pre
ședintele Nicolae Ceaușescu și 
premierul Andreas Papandreu 
confirmă prin ele însele virtu
țile dialogului politic în lumea 
contemporană, eficiența acestui 
mijloc de politică externă în 
eforturile de întărire a colabo
rării și conlucrării dintre toate 
statele lumii. Consecvente aces
tui principiu, România și Gre
cia vor continua consultările la 
nivel înalt, proces în care se 
integrează și reînnoirea invita
ției adresate tovarășului Nicolae 
Ceaușescu și tovarășei Elena 
Ceaușescu de președintele Re
publicii Elene. Christos Sartze- 
takis, și premierul Andreas Pa
pandreu de a face o vizită ofi
cială de stat în Grecia, la o 
dată cît mai apropiată.

Totodată, s-a convenit să se 

diferite știu să găsească noi și 
temeinice punți ale dialogului 
și colaborării.

Acest document, pe cît de sin
tetic pe atît de penetrant sub 
raportul clarității opțiunilor, 
oferă o exemplară secțiune prin 
problematica ardentă a lumii 
contemporane, afirmînd fără 
echivoc poziția celor două țări 
față de această problematică.

Astfel, pornind de la situația 
internațională deosebit de com
plexă, de la pericolul grav și 
iminent al continuării cursei 
înarmărilor, de la datoria salv
gardării păcii și destinderii, de 
la posibilitățile deschise de re
centa propunere sovietică pri
vind eliminarea totală a rache
telor nucleare cu rază medie 
de acțiune la nivel global, pre
ședintele României și premie
rul elen adresează un apel 
urgent conducătorilor S.U.A. și 
U.R-S.S. pentru ajungerea grab
nică la un acord care să des
chidă calea dezarmării com
plete, încetării totale a expe
riențelor nucleare. renunțării 
la militarizarea cosmosului, 
conlucrării între toate statele 
participante la cele două trata
te militare pentru dezarmare. 

tehnico-științifice, pentru pace 
și dezarmare în Balcani, ca 
parte integrantă a probleme
lor păcii, dezarmării și cola
borării în Europa. In acest scop, 
a fost subliniată oportunitatea 
desfășurării cît mai curînd, la 
București, a unei Conferințe 
la nivel înalt a țărilor balca
nice, ca prim și esențial pas 
politic și diplomatic pentru 
transformarea Balcanilor într-o 
zonă fără arme chimice și nu
cleare, pentru promovarea la*— 
gă a cooperării și colabora ii 
Balcani, pentru întărirea ine. 
derii, securității și păcii în a- 
ceastă zonă a Europei.

Rezonanța internațională a 
acestui document ca, de 
altfel, a convorbirilor pur
tate .și a vizitei premieru
lui elen în România este cu atît 
mai puternică și mai amplă cu 
cît, așa cura sublinia președin
tele Nicolae Ceaușescu, „In ac
tualele împrejurări grave, cola
borarea dintre România și Gre
cia reprezintă un factor im
portant în politica de destin
dere. de dezarmare și de pace".

OCTAVIAN ȘTIREANU ■

Aspirație 
și certitudine

(Urmare din pag. î)

lucru pentru actualul mandat al 
consiliului popular**. Nu erau 
locuri.de parcare — și s-au fă
cut. nu erau locuri de joacă 
pentru copii — și . s-au făcut, 
apa băltea în subsolurile blocu
rilor, și acum problema e pe 
cale de a fi rezolvată, definitiv 
în toate cazurile. Cuiul lui Pe
pelea îl constituia termofiea- 
rea orașului, vechile puncte ter
mice fiind stinjenitoare și ne- 
economieoase. Necesitatea ter- 
moficării centralizate a fost dez
bătută public, in primăvara anu
lui trecut, cetățenii propunîn- 
du-și un termen incredibil: în
tr-o lună și jumătate totul să fie 
gata. Și a fost — de la - săparea 

șanțurilor și plasarea cx>nduc- 
telor, la definitivarea întregii 
instalații. „De atunci, căldura 
orașului vine dintr-un singur 
loc". mărturisește apăsat prima
rul, ca și cum ar da un raport 
propriei sale conștiințe. Un alt 
șantier l-a constituit parcul ora
șului, care acum arată ca o oază 
de liniște, dar și de civilizație: 
lacul a fost decolmatat, malurile \ 
taluzate, aleile refăcute, s-a 
construit un cartodrom. s-a re- 
amenajat aleea plopilor, au 
apărut bărcile și hidrobiciclete, 
prin fintînile arteziene a reîn
ceput să curgă apa etc. în veci
nătate, s-a construit un poligon 
auto. Aparent, e un lucru 
neînsemnat. Dar dacă ne gîn- 
dim, cum au făcut-o și cei 

care au avut inițiativa, la toate 
avatarurile trăite de cei care, 
ptystru a se pregăti sau a da 
exSmen de conducere, luau dru
mul Slatinei de mai multe ori 
pe săptămînă, vom vedea că 
a_est poligon auto e o investi
ție inspirată, care elimină stre
sul, risipa și pierderile de timp 
ale foarte multor oameni din 
oraș și din împrejurimi.

tn buza parcului a prins contur 
ceea ce va fi pentru multă vre
me o mîndrie a orașului : mo
dernul teatru de vară. 2 000 de 
loCuri, acoperit cu prelată și 
dotat cu scaune din fibră de 
sticlă, o elegantă și necesară 
incintă de agrement estival, mai 
ales că teatrul național din Ca
racal. instituție cu veche tradi
ție. se află și ea. de la o vre
me în proces de modernizare și 
înnoire a tuturor utilităților.

„Nu sînt pentru schimbarea 
oamenilor, ci a mentalităților și 
a rezultatelor. E drept câ aceiași 
oameni au nevoie de certitudini, 
doresc să se vadă ascultati și 
înțeleși. De aceea am activat la 

maximum virtuțile Tribunei de
mocrației. fiind convins că cine 
ignoră această instituție se ig
noră pe sine. în acest ca
dru, putem cunoaște oamenii, 
putem cunoaște realitatea și, 
drept urmare, putem acționa în 
consecință". Tribuna democrației 
este ’ numele propriu dat unei 
realități comune la Caracal, și 
anume realitatea dialogului 
permanent cu oamenii despre 
ce s-a făcut și oe mai trebuie 
făcut pentru ca orașul lor să 
arate tot mai frumos și mai 
civilizat. Un dialog în care, de 
pildă, octogenarul Teodor Du
mitru. Dumitru Balaban, Con
stantin Stoica, Constantin Po
pescu. Mișu Slătulescu. Gheor
ghe Doneiu sînt cîțiva dintre 
promotorii inițiativelor în fo
losul obștii. Mă interesează 
cîteva dintre acestea,. și a- 
flu că pe „rolul" consiliu
lui popular se află ideea 
unei gări noi (cea actuală fiind 
depășită de traficul foarte fna- 
re, 20 000 de călători coboară și 
urcă zilnic la Caracal), unei, au- 

togări noi. a unui pasaj peste 
calea ferată, a unui depozit fri
gorific, precum și „dorința is
torică" a caracalenilor de a tre
ce și prin orașul lor o conductă 
de gaz metan. Discutăm despre 
toate acestea în timp ce ajun
gem la stadionul orașului, băie
ții aveau antrenament, și pînă 
cineva ne aduce o găleată cu r 
apă de la șipot discuția alunecă

' spre fotbal. Pentru că (iar n-aș 
putea spune că e doar o coin
cidență). Sportul , Muncitoresc 
Caracal revine in divizia B du
pă patruzeci de ani tocmai 
acum, cînd primar e Gheorghe 
Anghel.

Ne reîntoarcem în oraș tot în 
pas de plimbare, eu. cel puțin, 
avînd clară senzația că. peste 
tot în Caracal, la stadion și tea
trul de vară. în parc și la casa 
de cultură, la întreprinderea de 
vagoane și la C.U.A.S.C.. căl
dura vine, intr-adevăr, dintr-un 
singur Ioc : de la primărie, acest 
sediu al obștii care iradiază 
energia sufletească potrivită cu 
noile ritmuri ale orașului.
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PATRIA, CABINETUL DE LUCRU AL PREȘEDINTELUI

TOVARĂȘUL 

NICOLAE 

CEAUȘESCU 

într-o nouă 

vizită de lucru 

pe șantierul 

primei centrale 

Rudearo-electrice

30

Tovarășul Nicolae Ceaușescu, secretar general al Partidului Comunist Român, președintele Republicii Socialiste România, a efectuat, miercuri, 29 iulie,' o vizită de lucru pe șantierul 
Centralei nuclearo-electrice de la Cer
navodă, obiectiv de cea mai mare însemnătate pentru progresul economic și social al țării. Constructorii, cărora li s-au alăturat mii de oameni ai muncii din Cernavodă, din localitățile învecinate, au făcut tovarășului Nicolae Ceaușescu o emoționantă primire.Vizita a prilejuit o examinare apro

fundată a stadiului construcției primei centrale nuclearo-electrice a țării, prevăzută cu 5 reactoare, fiecare avînd o putere de 700 MW. La această analiză au luat parte tovarășii Ion Dincă, Silviu Curticeanu, Ioan Petre, Gheorghe Petrescu, precum și miniștri, specialiști din institutele de cercetare și proiectări, din marile întreprinderi industriale care contribuie la realizarea acestui important obiectiv energetic al țării. Se raportează că la primul grup nuclearo- electric lucrările de construcție sînt pe punctul de a fi terminate, iar cele de 

montaj sînt' în plină desfășurare, asi- gurîndu-se condițiile intrării lui în funcțiune într-un interval cît mai scurt. S-a arătat că și la cel de-al doilea grup lucrările de execuție sînt avansate, iar la următoarele unități nuclearo-electrice se lucrează intens în vederea recuperării unor rămîneri în urmă și încadrării în graficele de execuție la zi.în cadrul dialogului de lucru, secretarul general al partidului a fost informat despre măsurile luate în direcția asimilării și livrării la termen a materialelor, utilajelor și echipamentelor ne

cesare construcției centralei, creșterii gradului de integrare în fabricație în țara noastră a unor asemenea agregate ce intră în componența centralelor nuclearo-electrice. Âvînd în vedere complexitatea și marea importanță a acestui obiectiv economic, secretarul general al partidului a atras atenția asupra răspunderii deosebite privind asigurarea de agregate, instalații, echipamente de cea mai bună calitate. în continuare au fost vizitate reactoarele și celelalte unități ale centralei, aflate în diferite stadii de execuție.în discuția cu miniștrii, cu specialiștii și ceilalți factori, tovarășul Nicolae Ceaușescu a cerut să se acționeze, în continuare, pentru accelerarea ritmului lucrărilor de construcție pe șantier, pentru scurtarea ciclurilor de montaj în vederea recuperării rămîne- . rilor în urmă, astfel încît Centrala nu- clearo-electrică de la Cernavodă să înceapă să producă în cel mai scurt timp posibil. în acest context a fost subliniată răspunderea ce revine unităților furnizoare de materiale și echipamente nuclearo-electrice care trebuie să-și organizeze cît mai bine activitatea, să asigure producția echipamentelor necesare realizării tuturor centralelor nuclearo-electrice prevăzute a fi construite în țara noastră potrivit programului energetic național.în timpul vizitei au fost analizate, de asemenea, unele probleme privind asigurarea unor condiții tot mai bune de viață și de muncă constructorilor, celor ce vor lucra la această centrală nuclearo-electrică, tuturor locuitorilor orașului. Tovarășul Nicolae Ceaușescu a stabilit să fie luate, în continuare, măsuri pentru a se asigura oamenilor muncii, tuturor locuitorilor din orașul Cernavodă cele mai bune condiții de muncă și de viață, de pregătire multilaterală, de ocrotire a sănătății.La sfîrșitul vizitei, tovarășul Nicolae Ceaușescu i-a felicitat pe constructorii Centralei nuclearo-electrice de la Cernavodă, pentru rezultatele obținute pînă acum, adresîndu-le urarea de a munci în . continuare cu aceeași abnegație șl dăruire, precum și chema.rea de a-șî intensifica eforturile pentru realizarea la timp și în cele mai bune condiții de calitate a acestei prime centrale nuclearo-electrice din țara noastră.
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ISTORIA LA TIMPUL PREZENT

Oamenii de azi ai Sălajului

EI VIN
DE DEMULT 

ȘI MERG 
DEPARTE!

Atunci cînd vorbești despre devenirea Sălajului din anii care s-au scurs de la istoricul Congres al ÎX-lea al partidului ești obligat de realități să folosești cel mai adesea superlativul. Nici chiar cei mai optimiști dintre oamenii ținutului n-ar fi crezut, în 1965, că producția industrială a județului Sălaj ar putea crește, în doar două decenii, de 26 de ori, iar aceea a municipiului Zalău — de 60 de ori. întreaga producție a acelui an de referință se realizează acum într-o jumătate de lună ! Au fost construite în acești 22 de ani nu mai puțin de 246 de noi obiective și capacități economice, asta însemnînd. pesțe 42 000 de locuri de muncă ! în vreme ce în 1965 aici nu exista nici o întreprindere de interes republican, acum sînt 19 asemenea unități. însăși ponderea unor ramuri industriale de primă însemnătate în economia județului spune multe. Pe primul loc se situează metalurgia, urmată de construcțiile de mașini și de chimie.Toate aceste rezultate au fost posibile grație modului în care 
a fost privită —- de către conducerea de partid și de stat, de către tovarășul Nicolae Ceaușescu personal — creșterea acestui județ. Numeroasele vizite de lucru ale secretarului general al partidului, largul dialog purtat cu oamenii muncii de aici au

contribuit în chip decisiv la întemeierea noilor *și modernelor citadele industriale din Sălajul zilelor noastre. în urma celei mai recente dintre aceste vizite — aceea din mai 1986 — sălă- jenii și-au sporit eforturile, în dorința de a-și respecta angajamentul luat în fața președintelui țării — acela de a realiza integral, și chiar cu depășiri, planul economic pe anul trecut. Și au izbutit acest lucru, organizația județeană de partid ocu- pînd locul al V-lea în întrecerea în domeniul realizării producției industriale, urcînd, așadar, încă o treaptă față de anul 1985, cînd se clasase pe locul al VI-lea. Cum a fost posibilă o asemenea performanță a oamenilor dintr-un județ mic — din punct de vedere al suprafeței și populației —, dintr-un județ în care temeliile industriei de mare performanță au fost puse de cu- rînd ? — iată prima dintre întrebările la care echipa noastră de reporteri a căutat să afle răspunsuri. Răspunsuri care s-au dovedit a fi chiar faptele de muncă ale sălăjenilor, fapte nutrite dintr-o veritabilă vocație a înălțării — care, dincolo de a fi o simplă metaforă, reprezintă, în fond, spirit revoluționar în acțiune, sete de nou și dorința de a-și vedea județul și țara mai frumoase, mai prospere.
Locuri de lingă inimă

Dacă vreți cu adevărat să 
pătrundeți în intimitatea vieții 
sălăjenilor, intrați pe ușa din 
față : Poarta meseșeană. Intrați 
cu gînd curat pe poarta aceea 
care vă întîmhină și vă petrece 
spre Țara Silvaniei. Și după ce 
veți fi intrat, nu uitați : pri
mul popoas trebuie făcut ime
diat în stînga, sus, pe cetatea 
încărcată de istorie a Porolis- 
sumului. Printr-o ușoară de
plasare de nuanță, dacă vreți, 
e bine să înțelegeți că această 
cetate se prelungește, de fapt, 
pe ambii versanți ai Meseșului, 
pe cursurile Someșului. Al- 
mașului, Agrijului si Bar- 
căului. întinzîndu-se pînă de
parte spre Subcodru. Este 
cetatea pe care străjerii ei n-au 
părăsit-o niciodată, au purtat-o 
în inimi prin clipele de grea 
încercare, deloc puține în adîn- 
curile istoriei, fie că s-au aflat 
sub comanda lui Gelu, a lui 
Mihai, în oastea lui lancu sau 
în prima linie a frontului de
finitivei neatîrnări de acum 
peste patru decenii- Străjerii 
de azi ai acestei cetăți multi
milenare, urmași ai celor de 
ieri, au deprins lecția statorni
ciei.

S-a' mai scris, s-a mai vor
bit — tot mai mult în ultimul 
timp — despre străjerii de azi 
ai Țării Sălajului, despre me
leagurile lor, despre noile re
pere ce alcătuiesc biografia 
îa zi a acestor locuri. Averea 
cea mai de preț a sălăjenilor : 
o viață activă, dar tihnită. Aici 

.pulsează o intensă activitate 
economică și spirituală. Sălajul 
de azi este o adevărată cetate 
industrială, clădită dintr-o 
dreaptă cumpănire a. împliniri
lor și speranțelor acestei țări, 
cetate care ațe și va avea ' pe 
mai departe/nevoie de străjeri 
care să-i cunoască bine rosturi
le. O cetate cu mare deschidere 
spre lume. Mărfurile purtînd 
marca întreprinderilor de ar
mături, de conductori emailați, 
de anvelope, de țevi se află 
răspîndite pe toate meridianele. 
Sălăjenii de azi sînt creatori 
în cele mai înalte domenii ale 
tehnologiilor, sînt harnici și 

doritori de noi și noi izbînzi. 
Producția industrială a jude
țului a ajuns la o va
loare de 15 miliarde lei. 
Cum s-a atins această perfor
manță într-un județ care nu 
emitea, în momentul noii îm
părțiri politico-administrative 
din 1968, nici un fel de pre
tenții în ceea ce privește in
dustria, cu atît mai puțin eea 
de vîrf ? înainte de orice, tre
buie spus cu tărie că Sălajul de 
azi, schimbat din temelii, este 
rodul opțiunii ferme și înțe
lepte a partidului nostru, a 
secretarului său general, pri
vind repartizarea armonioasă a 
forțelor de producție pe între
gul teritoriu al țării, este o 
convingătoare dovadă a profun
delor mutații care au avut și 
au loc în perioada intrată de
finitiv în istorie sub numele 
de „Epoca Nicolae Ceaușescu". 
Sălăjenii știu asta foarte bine. 
Dovadă — munca lor în halele 
de producție și pe ogoare. Ur- 
măriți-i dimineața, cînd se re
varsă, îritr-un splendid fluviu 
albastru, spre marea platformă 
a Zalăului, bunăoară, grăbind, 
cu fiecare ceas, urcușul aces
tor meleaguri, cîndva uitate 
parcă de vreme'. Se întîmplă 
aici lucruri nebănuite cu numai 
22 de ani în urmă. Ar merita 
observat la ce intervale de 
timp se schimbă afișele care 
anunță spectacole de teatru, 
concerte, seri culturale. Simpo
zion de știință și tehnologie 
organizat de întreprinderea de 
conductori emailați, simpozion 
de gastroenterologie organizat 
Ia noul spital din Șimleu Sil- 
vanei, întîlnire a cenaclului 
literar, salonul artiștilor plas
tici din județ, seară de muzică 
clasică la galeriile „I. Sima", 
concert extraordinar la Sala 
sporturilor...

Sălajul e dornic de perfor
manțe. Pentru că din zecile de 
mii de muncitori, care se con
stituie deja într-un puternic 
detașament, din zecile de mii 
de tineri crescuți sub zodia 
binefăcătoare a anilor de după 
Congresul al IX-lea al partidu
lui, în condițiile afirmării con

tinue a unui cadru optim de 
exprimare a personalități 
umane, performanța nu este 
numai dorită, ci devine nece
sară-

Priviți orașele și satele Săla
jului și veți avea imaginea — 
de fapt, revelația — devenirii 
lui. Sălăjenii au, asemenea tu
turor oamenilor țării de azi, 
vocația înălțării. Le-a fost a- 
cordată o învestitură de încre
dere pe care ei o onorează 
grăbind timpul. Au avut mult 
de recuperat, dar au făcut-o.

Temeiurile unui vis
N-au trecut nici șase ani de 

cînd, la 6 noiembrie 1981, într-o 
atmosferă de aleasă sărbătoa
re pentru locuitorii Sălajului, 
secretarul general al partidului, 
tovarășul Nicolae Ceaușescu, 
tăia panglica inaugurală a în
treprinderii de țevi din Zalău, 
întreprinderea a fost concepută 
pentru a fabrica țevi și sîrmă 
laminată la cald. O asemenea 
unitate se naște din trudă și 
sacrificii, din vise și nopți 
fără odihnă, dar mai ales se 
naște prin oameni, prin oamenii 
săi de aici ori veniți de aiurea, 
oameni care au învățat și încă 
mai învață să o stăpînească. 
Vasile Szucz, de pildă, și-a pe
trecut ani buni din viață la 
Hunedoara. Și a învățat acolo 
o lecție care nu se uită : lec
ția muncii adevărate, încunu
nate de succes. Din asta n-a 
făcut niciodată vreun secret, 
întors acasă, la Zalău, pe vre
mea cînd întreprinderea de 
țevi era încă în construcție, a 
împărtășit din experiența lui 
multora dintre tinerii din preaj
mă, spunînd, mai în glumă, 
mai în serios, că la fel de greu 
cu a clădi o mare uzină este 
și a pregăti un muncitor bun. 
La fel de greu și la fel de im
portant. Nu pretinde că a for
mat sute de muncitori, dar rea
litatea este că mulți oameni, 
foarte mulți dintre cei care al
cătuiesc acum această mare fa
milie a întreprinderii de țevi 
au trecut și prin mîinile ingi
nerului Szucz. încă din 1979 a 
poposit aici și maistrul Ioan Că- 
lugăru- Venea de la Turda. A

Se simt mai mîndri ca altădată 
și e drept să fie așa din mo
ment ce o sumedenie de dru
muri însemnate — ale industri
ei sau științei — trec, inevi
tabil, de-acum, „via Sălaj". Nu 
întîmplător țin oamenii de-aici 
la integritatea drumului roman 
de la Porolissum. Pavajul său 
ne spurie că ei n-au venit aici 
de nicăieri și cu atît mai puțin 
pe niște cărări doar. Ei știu 
foarte bine eă vin de demult 
și merg departe.

rămas aici, fără vreun gînd de 
plecare. Comuniștii întreprinde
rii l-au ales secretar al comi
tetului organizației de partid, 
iar el se simte deja om al Za
lăului, locul unde acum opt ani 
nu cunoștea și nu era cunoscut 
de nimeni.

— La darea în funcțiune a u- 
nității — spune Ioan Călugăru — 
îi puteai număra pe degete pe 
muncitorii cu categorie mai 
mare. Veneau oameni din oraș, 
din comunele din preajmă pen
tru a se angaja, fără să fi vă
zut pînă atunci în viața lor un 
laminor sau un pod rulant. Și, 
cred eu, asta e una din marile 
noastre performanțe: asigurarea 
forței de muncă de înaltă califi
care, iar această problemă este, 
azi, în totalitate rezolvată.

Dar în urmă cu nici un de-

Platforma—o stare de spirit
Ne-am propus decuparea cî- 

torva secvențe de dată recentă 
secvențe capabile să ilustreze 
— dincolo de indicatorii econo
mici propriu-ziși — ceea ce se 
întîmplă azi pe tînăra și mo
derna platformă industrială a 
municipiului Zalău. Eventualul 
titlu al acestor însemnări : plat
forma ca stare de spirit.

întreprinderea de conductori 
electrici emailați, „sufletul elec- 

ceniu ? Coborau oamenii de pe 
Meseș, urcau de pe văile Agri
jului și Almașului, cu dopul 
pe-o ureche, cu traista în spa
te, spre șantierul noii întreprin
deri. Schimbau sumanul cu sa
lopeta, clopul cu casca de pro
tecție, dar masa tot ca-n obi
ceiul de acasă era : pită cu 
slană și ceapă, întinse pe șter
garul alb de cînepă. Totul li se 
părea cam pe dos, numai m a 
și munca nu. Dacă era ne , 
lucrau orieît. Veneau diminea
ța și plecau seara la bariu > sa a 
la autobuze. în afară de ora 
mesei, nu trăgeau niciodată cu 
ochii la ceas. A urmat, apoi, 
montarea utilajelor. Mulți din 
cei veniți s-au așezat prin gar
soniere, apartamente ori că
mine de nefamiliști. Darea în 
folosință a întreprinderii i-a 
umplut pe toți de mîndrie.
Acum se numeau muncitori și 
socoteau asta un lucru mare. 
Ca la orice început — greutăți 
inerente : aprovizionarea cu 
materii prime, experiență pu
țină etc... Dar ele au trecut, 
adică au fost depășite. învinse. 
Față de 1981, producția de țevi 
s-a triplat !

Nicolae Maior, director gene
ral al întreprinderii, spune, 
fără a se lamenta, că planul e 
mare, chiar foarte mare, că ex
portul trebuie asigurat la ter
men și la cel mai înalt nivel de 
calitate. Și se asigură, dovadă 
fiind faptul eă beneficiarii din 
11 țări nu au deeît cuvinte de 
mulțumire la adresa producă
torilor. Că lucrurile merg ' e, 
ne-o spune chiar locul II e 
ramură, obținut de întreprinue- 
rea din Zalău în întrecerea so
cialistă din anul trecut, asta 
însemnînd și recompensarea cu 
Ordinul Muncii. Și mai spune 
directorul Nicolae Maior că 
nimie n-a reprezentat o mai 
semnificativă recunoaștere a a- 
eestor succese deeît vizita efec
tuată, în mai anul trecut, de 
către t ,o v a r ă ș u 1 Nicolae 
Ceaușescu, împreună cu tovară
șa Elena Ceaușescu, în județul 
Sălaj, făcînd oamenilor muncii 
de la întreprinderea de țevi 
deosebita cinste de a vizita și 
această unitate, prilej, cu care 
au fost trasate, cu deosebită 
clarviziune, reperele dezvoltării 
viitoare a întreprinderii. Visul 
nostru, zice în continuare di
rectorul, este de a ajunge cit 
mai sus, de a ne situa prinUe 
întreprinderile de marcă ale 
noii industrii românești. Vis 
care a prins a se împlini, vis 
care, prin dăruire de zi cu zi, 
va deveni, sîntem convinși, rea
litate.

tronicii românești", cum a 
început să i se spună, este o 
unitate etalon sub raportul teh
nicității, 85 la sută din produ
sele realizate aici fiind de cel 
mai înalt nivel tehnic mondial, 
Inginerul Deak Francisc, șeful 
atelierului de cercetare-proiec- 
tare, nu-și poate imagina rostul 
său dincolo de acesta uzină 
care, atît lui cît și celorlalți 
specialiști și muncitori, le-a 
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oferit șansa de a se exprima 
la cota de vîrf în materie de 
electronică. Deținător a nume
roase brevete și invenții — 

> (oale obținute în activitatea 
desfășurată aici — inginerul 
Deak, alături de colaboratorii 
săi. caută în continuare, ofe
rind noi și noi soluții tehnice. 
L-am întrebat de ce face acest 
lucru fără pic de răgaz. Ne-a 
răspuns : fiind întrebat de ce 
urcă Everestul, un celebru al
pinist a spus — pur și simplu 
pentru că el există. Ceea ce 
vrea să însemne că un astfel 
de lucru nu se face din rațiuni 
de altă natură decît acelea le
gate de onestitate profesională, 
sete de cunoaștere și dorința 
de mai bine. însăși onoarea de 
a fi specialist sau muncitor 
într-o asemenea întreprindere 
(prin extensie — pe o astfel de 
platformă industrială) se înte
meiază pe necesitatea de. a răs
punde prin fapte încrederii a- 
cordate din clipa cînd. țl-au 
fost date pe mină utilaje și in
stalații de miliarde de lei. De 
aceea, n-am rămas deloc sur
prinși cînd ni s-a relatat că a 
fost introdus în fabricație un 
conductor termoaderent — reper 
realizat de numai cîteva firme 
din întreaga lume — necesar 
televizoarelor color.

— Este rodul gîndirii noastre 
tehnice — zice inginerul Deak 
—. al căutărilor și eforturilor 
conjugate ale oamenilor mun
cii de aici, nu din altă parte !

— După cum și conductorul 
de 0,03 mm, asimilat, în pre
mieră națională, In trimestrul 
trecut...

— Da, este, tot o performan
ță- Cum performanță este, mai 

Reportaj realizat de : DAN MUCENIC, EUGEN TEGLAȘ, VIOREL VARGA ■

ales, faptul că, la această oră, 
producem aici întregul necesar 
"de conductoare ultrasubțiri 
pentru economia națională.

Sigur, n-o să înșirăm aici 
toate performanțele mal vechi 
sau mai noi. Cert este că ele 
exprimă, de fapt, o stare de 
spirit profund revoluționară în 
aspra competiție a tehnicilor 
de vîrf, stare caracteristică 
întregii platforme industriale 
din Zalău. Dovadă și recenta 
realizare de la cea mai mare 
unitate economică din platfor
mă — întreprinderea de armă
turi industriale din fontă și 
oțel. Fără asistență tehnică de 
specialitate din afară, cei de 
aici au pus în funcțiune, in 
termen record, o nouă linie de 
turnare, instalație care mărește 
cu 30 la sută capacitatea de 
turnare a pieselor din oțel. 
Cîte ore de neodihnă și acțiune 
tenace s-au consumat — nimeni 
n-a ținut socoteala. Se știa 
doar că linia trebuie pusă în 
funcțiune repede și bine. Și așa 
s-a întimplat. Sau, iată, o altă 
secvență : dispozitivele acestea 
care opresc, mențin și conduc 
fluidele pe conducte, in instala
ții dintre cele mai sofisticate 
— armăturile — sînt tot mai 
mult solicitate la export

— Firma noastră fiind de- 
acum bine cunoscută și apre
ciată, contractele și comenzile 
au sporit de la un an la altul 
— ne spune Vasile Ruzici, in
ginerul șef al întreprinderii. 
Asta a presupus automat creș
terea productivității muncii, 
produse cît mai competitive, 
numeroase modificări de ulti
mă oră, diversificare, continuă 
înnoire...

Faptul că oamenii întreprin
derii, cîteva mii le număr, sînt 
pe deplin conștienți de acest 
fapt îl dovedește o întîmplare 
recentă. Urmau să fie asimila
te, la concurență cu o firmă 
străină, niște supape de sigu
ranță. Problema era care pe 
care. Și au cîștigat cel din 
Zalău. Victorie morală de mare 
însemnătate. Dar greul abia 
începea, deoarece partenerul a 
pretins încadrarea livrării în- 
tr-un timp foarte scurt- Atunci, 
maistrul Iosif Belea, împreună 
cu alțl colegi, a reușit realiza
rea unor mașini de găurit cu o 
productivitate de trei ori mal 
mare decît a celor existente în 
dotarea întreprinderii !

Astfel de secvențe găsești ea 
ușurință și în activitatea Fila
turii de bumbac (loc unde s-a 
înregistrat, în primul semestru, 
un spor de 105 tone fire) și în 
aceea a Integratei de in (pes
ta prevederi, la export, produse 
în valoare de peste un milion 
lei în primele șase luni) și 
la Electrocentrale, și la „Ce- 
ramiea“...

Toate aceste realizări deose
bite au, înainte de orice, ex
plicația despre care vorbeam la 
început — starea de spirit res
ponsabilă, ambiția acestui tînăr 
colectiv al platformei de a de
monstra că membrii săi și-au 
însușit repede șl bine cele pes
te 250 de meserii care se prac
tică aici,- că nu întîmplător pro
dusele realizate de ei se situ
ează la cele mai înalte cote ale 
exigenței. Hotărîrea șălăjenilor 
de a accelera „timpul industri
al" este, de fapt, dorința unor 
alpiniști ai tehnicii de a urca 
noi și noi everesturi.

Cu încredere, despre tinerețe
Cel mai nou obiectiv de mare 

însemnătate economică dat în 
folosință în Sălaj este Fabrica 
de mobilă din Șimlelul Silva- 
niei. Prima zi în care s-a lu
crat aici la întreaga capacitate 
a fost în august 1985. Nu s-au 
împlinit, deci, nici doi ani de 
atunci. Ce-i drept, tradiție în 
prelucrarea lemnului exista și 
pînă atunci în zonă, orașul 
găzduind, cîndva, o școală de 
arte și meserii oare pregătea 
timplari de înaltă clasă. Dar o 
fabrică serioasă, modernă, nu 
s-a creat decît tîrziu, în anii 
noștri. Mulți meseriași au plecat 
de-aici, alții și-au schimbat 
profesia, astfel îneît începutul 
s-a făcut tot cu... începători. 
Privite astfel, lucrurile care 
se petrec acum în întreprindere 
pot să pară surprinzătoare. 
Față de primul semestru al 
anului trecut, producția de pe 
semestrul întîi al acestui an a 
crescut în proporție de 151 la 
sută. Fabrica din Șimleu pro
duce deja mobilier care se ex
portă unor parteneri foarte exi
gent! din Suedia și Anglia, iar, 
de puțină vreme, produsele ti
nerei fabrici au pătruns și pe 
piața vest-germană- Cum au 
reușit cei aproape o mie de 
muncitori și specialiști al fa
bricii să realizeze, intr-un timp 
așa de scurt, un asemenea salt 7

Cei doi tineri cu care stau de 
vorbă — directorul Cristian Bilț 
și inginerul șef Eugen Ostap- 
cluc — sînt de părere că nu e 
vorba de nimic ieșit din comun. 
Proces firesc ! — spune unul 
dintre ei. Maturizarea rapidă- a 
colectivului și sudura sufleteas
că a grupului de oameni al 
muncii din fabrică s-au născut 
din exacta înțelegere a proble
melor care stăteau in fața tu
turora. N-au fost de rezolvat 
cine știe ce complicate proble
me de psihologie socială. Nu. 
Era nevoie doar ca toată lu
mea să înțeleagă un'fapt sim
plu.

Acela că nimeni nu poate 
realiza producția la hi-vejul ce
rințelor fără ca întreprinderea, 
în totalitate, să facă attest lu

Un oraș pentru viitor
— Ce înseamnă pentru dum

neavoastră, tovarășe Vasile Lu- 
căcel, în calitate de primar, 
orașul Jibou ?

— înainte de orice, o crea
ție a Epocii pe care o trăim. 
Jiboul nu este oraș decît din 
1988. Pînă atunci el a fost o 
comună fără prea mare însem
nătate economică. La acel mo
ment, producția industrială abia 
atingea 80 de milioane de lei. 
Acum, ea depășește 800 de?mi
lioane. Mă veți întreba, desi
gur, cum s-a ajuns la o ase
menea creștere. Simplu de tot, 
dacă stai și privești de undeva, 
din afară, dar cu multă trudă 
da’că ești om de-al locului. în 
primul rînd a fost vorba de 
investirea unor foarte serioase 
fonduri pentru crearea unor 
noi obiective economice — în
treprinderea de confecții și In
tegrata de țesături subțiri, tip 
in. Apoi activitatea meșteșugă
rească și-a dublat volumul. Și, 
în sfîrșit,- s-au dezvoltat o se
rie de secții aparținînd unor 
mari întreprinderi din cadrul 
județului ~ o secție a între
prinderii „Ceramica" și o alta 
a întreprinderii de armături 
din Zalău. In fine, nu trebuie 
să uităm dezvoltarea activității 
din cadrul exploatării miniere 
Jibou, care valorifică zăcămin
tele de calcar de pe Valea So
meșului.

— Orașul arată, la o primă 
privire, frumos, cochet, bine 
gospodărit...

— Nu numai la o primă pri
vire, ci, oricît de insistent ar fi 
privit, tot așa de frumos ar 
arăta. Asta mai ales datorită 
noilor construcții, în jur de 
1 800 de apartamente. Dar viața 
jibouanilor este, dincolo de as
pectul exterior al orașului, mai 
plină, mai frumoasă, mai civi
lizată. Numai faptul că în ul
timul timp s-au construit două 
școli generale, o creșă, apoi o 
centrala telefonică automată, 
extinderea rețelei de apă pota
bilă și punerea în funcțiune, 
chiar anul trecut, unei stații de 
epurare a apei spun foarte mult 

cru. Exista, la un moment dat, 
o concepție păguboasă — aceea 
că fiecare poate realiza foarte 
mult, poate să-și depășească 
prevederile de plan și, cu toate 
acestea, -întreprinderea, în an
samblul ei, să nu-șl realizeze 
planul. Poate părea paradoxal, 
dar lucrurile se petreceau în
tocmai. Un maistru de pildă, 
în calitatea lui de șef al uiytii 
punct de lucru, se apuca de o 
lucrare anume. Odată isprăvit 
lucrul, lucrarea trebuia să mear
gă mai departe, spre o altă 
etapă de prelucrare, la un alt 
punct de lucru. Dar, din do
rința de a realiza produse cît 
mai multe, unii maiștri se apu
cau să realizeze repere care, 
chiar dacă erau prevăzute 8n 
plan, nu trebuiau realizate in 
acel moment, în acea etapă. 
Așa îneît maistrul care urm» 
pe flux nu avea ce lucra. A- 
cest mod de acțiune, un fel de 
piedică reciprocă, s-a extins, 
așa incit, la un moment dat 
tinăra conducere s-a văzut in 
situația de a plăti depășiri da 
plan unora dintre grupele de 
lucru, fără însă a se realiza 
planul pe întreaga fabrică. De
sigur, după o analiză amănun
țită, bazată pe fapte concrete, 
lucrurile au intrat pe făgașul 
normal, astfel îneît fluxul de 
producție să fie — cu adevărat 
— flux ! Și asta este numai una 
dintre rezolvările inteligente și 
eficiente aflate de către tînăra 
echipă de conducere. Dar, 
chiar și numai ea, vorbește 
despre un anume stil de con
ducere, bazat pe o veritabilă 
știință a acestui proces, pe apro
fundata înțelegere a particu
larităților domeniului în cadrul 
căruia se exercită.

Departe de a reprezenta e 
excepție în ceea ce privește 
realismul soluțiilor adoptate și a 
tinereții întregului colectiv —• 
Fabrica de mobilă din Șimleu 
Silvaniei este, în contextul în
tregii industrii sălaj ene, un 
exemplu care poate fi privit ca 
simptomatic.

despre condițiile de trai din 
noul Jibou. De fapt, pentru 
modul în care este gospodărit 
orașul a fost distins cu Ordi
nul Muncii clasa I.

— De aici, de la primărie, se 
zăresc două frumoase cupole. 
Ce.adăpostesc ele ?

— Acolo este una din mîn~ 
driile orașului — stațiunea ti
nerilor naturaliști și grădina 
botanică, ambele îngrijite de 
către un entuziast profesor de 
biologie, Vasile Fati- Este — 
construcția de care vorbiți —• 
un unicat la nivel național. Iar 
activitatea care se desfășoară 
acolo, în primul rînd aceea da 
cercetare, merită toate cuvin
tele de laudă.

—N-a fost prea bruscă trece
rea de la statutul de comună 
la statutul de oraș 7

— Deloc. Oamenii din Jibou 
au știut să rămînă și agricul
tori. Cooperativa agricolă de 
producție, orientată, firesc, în 
condițiile de relief de aici, spre 
zootehnie, deține un complex 
de îngrășare a tineretului taurin 
de 3 200 de capete, complex 
care, fără nici un fel de laudă, 
este cel mai bun din județ. Și, 
pentru că am vorbit despre 
condițiile geografice, să mai re
marcăm, în cadrul economiei 
orașului, activitatea de produc
ție din sectorul forestier șî, 
mai ales, extinderea industriei 
mici.

— Vă puteți imagina cum va 
arăta, peste timp, orașul dum
neavoastră 7

— Sigur. Și asta fără a face 
prea mult apel la imaginație. 
Se vor construi în continuare 
apartamente noi. Unitățile in
dustriale — care nu știu ce în
seamnă nerealizarea de plan 
— se vor dezvolta și ele. Ora
șul are să crească. Oraș indus
trial și, de ce nu ?, chiar sta
țiune balneo-climaterică — gra
ție apelor minerale ale? zonei, 
încă insuficient cercetate și 
puse în valoare — Jiboul are 
de ce crede în viitor.
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GALERIA PERSONALITĂȚILOR MUNCII

Secerișul 
la Prejmer, 

in arcul
Corpurilor

Odată, Ia minister, cineva a 
murmurat în urma iui destui 
de tare, incit să fie auzit și 
destul de încet, incit să nu pară 
că-i aruncă drept in față cu
vintele : iar a venit Toma, iar 
• venit să ne ceară ceva.

Ion Toma nu s-a supărat. Păi 
sigur, spune eî, că mă dusesem 
să le cer ceva, ar fi avut ei 
timp și aș fi avut eu timp să 
mă duc pe-acolo doar să-i văd ?

Jocul mărunt al neadevărului 
ascuns în cuvinte catifelate nu 
i-ă plăcut niciodată. Prin 
urmare, el crede că sincerita
tea e forma supremă a politeții. 
Aceasta este și o cale directă 
de-a cîștiga timp, mai adaugă 
el, adică de-a te teri să obosești 
inutil căutind rezolvarea unor 
probleme false, de-a păstra o 
permanentă aderență la reali
tate, o știință limpede a ceea 
be este de făcut acum sau peste 
trei ore, miine sau peste o lună.

Ion Toma e neam de moți fie 
pe Arieș, din Vidra'. Casa pă
rinților lui se află chiar lingă 
casa lui Avram lancu. Poate 
de acolo, de acasă, a învățat că 
viața nu e joc de cuvinte ei mai 
întîi de toate o datorie care se 
plătește pînă la capăt cu muncă 
cinstită și bine făcută. Or, asta 
înseamnă să știi să prețiiiești 
cum se cuvine timpul care ți 
s-a dat.

La 60 de ani încheiați, el nu 
vorbește despre .valoarea timpu
lui pentru că i se pare că asta

O zi de muncă 
înseamnă toată ziua

. Aerul e fierbinte, pămîntul e 
fierbinte, tabla combinei dogo
rește ca plita . și fierbinte paste 
că e și bobul de grîu desprins 
din spic. în Tara Bîrsei e cald 
ca în Bărăgan și . temperatura 
înregistrată de termometre pare 
incredibilă aici, în rimpul care 
se întinde din marginea Brașo
vului. Cu combinele lor, meca
nizatorii își taie drum prin lanul 
de grîu și, după cum ne spun 
cîțiva dintre ei, Ioan Radu și 
Viorel Filip, Berthleff Fridolin 
Și Nicolae Motoc, gindul de-a 
încheia repede și bine secerișul 
adie ca o . suflare de aer proas
păt și răcoros care dinspre 
munții Ciucașului și Postăvaru
lui, ce se înalță la orizont, în- 
tîrzie să vină. La culesul orzu
lui, cu cîtva timp în urmă, a 
rezultat-de pe întreaga suprafa
ță o recoltă de peste 9 000 de 
kilograme la hectar și, după 
cum se vede de pe acum, pro
ducții foarte bune se vor obține 
și de pe cele 1 500 de hectare 
cu grîu, orzoaică si ovăz. Aici, 

sună frumos și că în lumea mai 
nouă asta ar fi chiar o idee ia 
modă. A fost, aceasta, și este 
problema cea mai importantă 
la I.A.S. Prejmer, spune el.

Prin fermele întreprinderii a 
instalat mai multe ceasuri cu 
cadrane mari, care să poată fi 
văzute de departe. Si chiar la 
intrarea în sediul întreprinde
rii, un astfel de ceas ar vrea să 
arate că, pe-aid, timpul nu 
trece degeaba pe lingă oameni. 
Anul trecut, I.A.S. Prejmer a- 
cîștigat locul întîi pe țară in 
întrecerea dintre unitățile apar- 
ținînd agriculturii de stat. De 
mai rnulți ani, această între
prindere și-a consolidat renu- 
mele de unitate de frunte a 
agriculturii românești, printre 
distincțiile primite de ea numă- 
rîndu-se și două titluri de Erou 
al Noii Revoluții Agrare. Ingi
nerul Ion Toma, director din ’59 
al acestei. întreprinderi, are de 
ce șă fie mulțumit. Despre ce 
era aici în ’59 nu vorbește pen
tru că nu prea are despre ce 
vorbi : nu se afla decit o seră 
mică, atîta tot. Încă din primele 
zile a plantat o mulțime de 
plopi de-a . lungul aleilor țâre 
abia fuseră trasate iar locul, 
intre timp, a început să aibă 
înfățișarea unui parc. Un parc 
în răcoarea căruia directorul 
nu prea are vreme să zăboveas
că. Acum, în aceste zile, sînt 
multe de făcut la Prejmer și cea 
mai importantă lucrare este, 
bineînțeles, secerișul.

în zona a treia de cultură, cam
pania secerișului se desfășoară 
din plin, în aceste zile, și în 
așteptarea mecanizatorilor și a 
combinelor din județele Prahova 
și Buzău, care vor veni să 
ajute, cei de la I.A.S. Prejme® 
lucrează spornic, în ritm susți
nut, autocamioanele cu grîu iau 
drumul bazei de recepție iar 
tractoarele cu rite două și chiar 
cu rite trei remorci încărcate eu 
bateți de paie pleacă înspre 
bazele furajere ale întreprinde
rii. în urma combinelor și a 
preselor de balotat se ară, se 
pregătește terenul și se seamă
nă imediat porumb în cultură 
dublă.

Se întîmplă însă, ciudat doar 
la o primă vedere, că unde 
organizarea muncii a fost și este 
desăvîrșită, eum e aici, munca 
pare că este și ea mai puțin 
spectaculoasă. Ca un motor bun 
și întreținut cu grijă : merge 
perfect și parcă' nici nu-1 auzi. 
Sau ca starea de sănătate, rind 
nu doare nimic și inima bate

Seceriș pe 159® ba

egal. Din modul cum oamenii 
îsi fac datoria zilnică a muncii 
lor, aici reține atenția tocmai 
absența unui anume efort prin 
care alții par să se concentreze 
pentru a depăși cine știe ce 
obstacole, întotdeauna foarte 
dificile. De aceea am spune că 
la Prejmer griul nu e un 
obstacol care trebuie învins ci 
o bucurie care este trăită calm. 
Prin alte locuri, atunci rind 
muncesc, unii își alcătuiesc o 
expresie ginditoare de buric al 
pământului și deprind o înfăți
șare cu totul particulară, de 
parcă s-ar pregăti să sară cu 
prăjina ca să doboare recordul 
mondial. La Prejmer, nu e cazul. 
Aici, filmul secerișului nu se 
rupe decit rar și atunci, ca să 
zicem așa, pelicula e lipită 
repede și acțiunea continuă toc
mai pentru că oamenii s-au 
gîndit la toate eventualitățile și 
n-au intrat în această campanie 
eu gindul de-a o organiza pe 
Răsură ce ea se desfășoară. Au 
organizat-o dinainte. Si âe 
aceea ei nu se plîng că n-au 
motorină — poate și pentru că 

unele tractoare merg cu rite trei 
remorci, nu-i așa ? — și nu se 
plîng nici că nu au piese de 
schimb. în general, acum nu 
doare nimic tocmai pentru că a 
durut înainte. Și ar ajunge să 
amintim doar atît : după cum 
ne spunea șeful fermei din 
Hărman, Gheorghe Dragomir, 
nici un get de fermă nu se 
ocupă de aprovizionare. Aceas
ta e o grijă care rămîne în 
seama conducerii întreprinderii. 
Iar șefii de fermă de aceea au

Griul se face 
din grîu

O cercetare atentă a evoluției 
factorilor climaterici pe ultimii 
18 ani în zona nord-estică a 
Cîmpiei Birsei arată că ei au 

fost ani puțin favorabili dezvol

«tații de radio Ia dispoziție, ca 
să anunțe conducerea de ce 
materiale au nevoie. De aceea, 
nici unul dintre ei nu va J 
văzut vreodată bătind drumliril 
ea să facă rost de curele de 
transmisie, să zicem, sau de 
erbicide. în schimb au obligația 
de a cămine de dimineața pînă 
seara în fermă și de a supra
veghea absolut fiecare lucrare. 
Ceea ce se întîmplă și Ia se
ceriș, ca in oricare dintre zilele 
anului.

tării normale a culturilor agri
cole. Lipsa unor cantități sufi
ciente de precipitații a făcut ea 
deficitul de apă să se accen
tueze de la un an la altul si eu

Timpul se grăbește ; eliberarea terenului se face eu una, două și chiar cu teci remorci
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La Hărman erau Ia secerat trei bărbați. Toți trei se numesc Gheorghe : inginerul Dragomir, șeful
fermei nr. 2 și mecanizatorii Uosu și Smochină.

Racul, șprotul și plâtica

toate acestea producțiile au 
cresout, de-a lungul acestor ani, 
și nu pe loturi experimentale ci 
pe toate suprafețele cultivate. 
Reducerea efectelor secetei a 
fost posibilă prin aplicarea ma
urilor. stabilite în cadrul unui 

cuprinzător program de creștere 
a fertilității pămîntului. în 
urma executării unor lucrări de 
hidroameliorații, a fertilizării 
î?, medie, pe an, cu 100 000 tone 
dfc îngrășăminte naturale, în 
ciuda condițiilor naturale vi
trege a fost posibil ca la Prej
mei’ să se vorbească, în mod 
justificat, . despre o adevărată 
strategie a recoltelor mari. 
Pentru obținerea unor recolte nu 
doar maci, dar și de bună ca
litate. fiecare verigă a procesu
lui tehnologic avîndu-și impor
tanța ei, înțeleasă, de toți. Și 
pregătirea terenului, și semăna
tul la timp și cu densități 
optime, tși , întreținerea culturi
lor. și recoltatul sau transpor
tul operativ ori depozitarea. La 
ferma din Hărman, bunăoară, 
unde au fost recoltate de pe 
fiecare hectar mai bine de 55 de 
tone, plantarea cartofilor a 
început să fie considerată ca o 
lucrare de mare artă. „Căutăm 
ca biloanele să fie perfect 
drepte și la distanțe egale, spune 
inginerul Gheorghe Dragomir, 
eful fermei, așa cum la dis- 
mțe perfect egale slnt plântați 

cartofii' de sămânță. Trebuie 
știut că noi. la toate culturile, 
folosim numai semințe de ca
tegoriile elită și superelitâ. Cit 
privește plantatul cartofilor, nu 
întîmplăloc-această lucrare este 
încredințată celor mai buni me
canizatori. Odată, cineva chiar 
ne-a reproșat că am acorda, 
chipurile, o prea mare atenție 
aspectului estetic al lucrărilor 
de plantat. I-am demonstrat 
atunci că lucrările de artă, ca

Civilizația ca mod de viată a a

(Urmare din pag. 1)
Ceea ce, în principiu, este valid 
pe plan etic, să zicem, nu are 
întotdeauna cadrul de asimilare 
ca semnlficant valoric. Sau, in
vers, ceea ce este structură spi
rituală puternic impregnată cul
tural nu se convertește tot
deauna, cu ritmul necesar, în 
■omportament moral superior și 

durabil. Așa se face că există 
încă, cel puțin din perspectivă 
analitică pe care o invoc aici, 
o sferă de comportamente mar
ginale, deviante sau chiar anti
sociale. Acestea apar și se ma
nifestă mai cu seamă în sfera-. 
vieții cotidiene, în regnul rela
țiilor informate, nedominate de 
rigorile instituțiilor și de regu
lamentele specifice acestora. în 
zona străzii, să spunem, omul 
poate socoti că este eliberat de 
normă și de regulă, că a trecut 
de filtrul controlului colectiv 
organizat și, ca atare, își dez
văluie fără zăbavă carențele 
dezvoltării sale ca personalitate. 

să zic așa, pe care le executăm, 
fac parte din factorii care con
diționează în cel mai înalt grad 
obținerea unor producții mari".

De-ar fi aflat, cetățeanul care 
se grăbea să facă astfel de 
reproșuri, că pe câmpurile între
prinderii nu e voie să arunci o 
hirtie. bunăoară, decît la coșu
rile de gunoi care au fost așeza
te. din loc în loc, probabil că 
s-ar fi mirat și mai mult. Pe 
pămînturile I.A.S.-ului din Prej- 
mer, această regulă elementară 
funcționează, s-ar putea crede, 
chiar cu mai multă eficiență 
decît în multe orașe. Directorul 
întreprinderii, Ion Toma. ne 
mărturisește că la început, pînă 
ce oamenii au deprins această 
nouă conduită, a fost nevoie să 
aplice o serie de" amenzi. Nu 
i-a fost teamă că s-ar supăra 
cineva și ar părăsi întreprinde
rea, cu toate că industria Bra
șovului este la doi pași iar 
concurența, desigur, e aprigă, 
însă cei mai bine de 800 de

O. CONSTANTINESCU ■ 
Fotografii de ELENA GHERA S

Brazdele proaspete primesc recolta viitoare

Anume minusuri de reacție ale 
opiniei publice favorizează, de 
asemenea, abaterile de la rațio
nalitate și discernămînt.

Iată de ce consider că putem 
face mult mai mult pentru tes
tarea gradului de integrare a 
individului în. matricea valorică 
a moralității și pentru, urmări
rea manifestării sale sociale în 
totalitatea împrejurărilor care îi 
construiesc viața civică. Deci.nu 
numai acolo unde ■ muncește și 
primește un mesaj educativ or
ganizat (pe care uneori îl consi
derăm eficient și suficient prin 
el .însuși) sau unde este mode- 
.lat în atitudini de cadrele nor- 
■mativității formale, instituțio- 
■nale.

Civilizația, ca mod de viață, 
cu stilurile ■ sale multiple șl de 
o mare bogăție fenomenală, . 
presupune autoexprimare indi
viduală omogenă, necontradic- 
torie, în toate ipostazele convie
țuirii sociale. Altfel, ar deveni 
practică a declamării aderenței 

muncitori permanenti ăi între
prinderii s-au gîndit bine, îna
inte de a alege, și au ales să 
muncească mai pe-aproape de 
casă, acolo unde întreprinderea 
își are fermele, la Prejmer și 
Hărman, la. Feldioara și Bod, 
la Hălchiu și Podu Olt.. Cu cele 
14 ferme ale ei, întreprinderea 
reprezentînd''mai bine de jumă
tate din agricultura de stat a 
j udețului.

înainte de a începe secerișul, 
copiii de la grădinița întreprin-. 
derii au plecat la mare împreu
nă cu educatoarele lor. Părinții 
au rămas acasă, să culeagă 
griul. Ceea ce se recoltează aici 
nu e așa-zis grâu de consum ci 
e grîu de sâmbătă. Ei înseamnă, 
așadar, chiar recolta viitoare de 
grîu. Or asta, se știe, e o răs
pundere care nu se lasă pt 
mina oricui.

la normă, nu și practică a sa
tisfacerii normei prin respectare 
a înțelesurilor sale raționale. 
Calitatea, concept atît de pro
fund implicat în gîndirea noas
tră politică, se referă și la ra
porturile interumane. Este un 
concept total, care refuză a se 
refugia, cu sensuri și semnifi
cații trunchiate, doar în anumite 
zone parcelare^ale vieții sociale 
și economice. Iar pentru a-i da 
valoare operațională în spațiul 
modului de viață civilizat în
seamnă, înainte de toate, a face 
ca valorile reale ale culturii na
ționale și universale să se in
stituie nu doar în mobilări ale 
satisfacției spirituale, ci și în 
vehicule ale comportamentelor 
raționale. Facere dificilă, de
sigur, dar și posibilă, dacă ne 
gîndim că n-are opreliști ma
jore, obiective, din nici o parte 
și că raționalitatea ordinii so
cialiste a vieții este departe de 
a mai avea conotații lozincarde, 
de suprafață. Este o raționali
tate care poate și trebuie să 
plină în acord funcțional fon
dul axiologic erescînd al rapor
turilor interumane cu cadrul 
normativ al manifestării omului 
în toate împrejurările vieții sale 
comunitare.

„Marea cu rezervele ei uri
așe de bogății poate fi una din 
variantele optimiste ale. viitoru
lui omenirii — ne spune ingi
ner Marcel Stanciu, directorul 
Institutului Român de Cercetări 
Marine-I.R.C.M. din Constanța. 
Dar, fiindcă nu deschizi simplu 
o ușă și ăi acces lâ bogățiile as
cunse în imensitatea de apă, 
fiindcă ai nevoie de utilaje și 
aparatură mai speciale, nu se 
cunoaște încă fiecare ungher al 
acestei «cămări lichide-. In 
special, familiile de pești, cu po
tențialul lor de proteine nece
sare hranei, sînt una din cele 
mai importante resurse în care 
nu trebuie să investești nimic 
fiindcă se regenerează an de an. 
Pentru o exploatare intensivă 
dar rațională, așa cum indică 
programul partidului de dezvol
tare a pescuitului și piscicultu
rii, trebuie să pătrunzi în mie
zul vieții acestor ființe subacva
tice, să o cunoști în toate sub
tilitățile ei, treabă nu tocmai 
simplă. Căutăm să facem o ra
diografie cit mai exactă a zonei 
românești a Mării Negre unde 
avem dreptul exclusiv de admi
nistrare și exploatare', în special 
pînă Ia 180 m adineime unde 
pulsează viața. Pînă acum am 
bătut cu «pasul- adîncimea de 
50 m descoperind rezerve im
portante de pește."

Pentru acești cercetători, care 
cel mai adesea dezbracă hala
tele albe de laborator pentru a 
îmbrăca pufoaica sau slipul cu 
care rezistă vînturilor tăioase 
.ale iernii pe valuri sau soarelui 
torid de august ce bîntuie pe 
puntea vasului, o temă de. cer
cetare nu are punct de final. 
Descoperirea bancurilor de pești 
cu ultrasunete și cu pescuiri de 
sondaj este doar începutul. Fi
ind vorba de viață, ea trebuie 
urmărită zi de zi, în dinamica 
ei, pentru a ști cum migrează 
peștii conform biologiei lor, cum 
trăiesc în funcție de condițiile 
ecologice în permanentă trans
formare. împreună cu dr. bio
log Ioan Porumb, facem cunoș
tință cu mai noul și incontesta
bilul lider ăl litoralului româ
nesc, și anume șprotul. Datorită 
schimbării unor condiții ale eco
sistemului Mării Negre, această 
mică sardeluță, foarte gustoasă 
și cu mare capacitate de înmul
țire, bare nu figura în statisti
cile de pescuit ale apelor romă-' 
nești, a găsit în ultimul timp 
condiții optime de hrană și re
producere iarna la noi. Și-a sta- 
bilit o locuință confortabilă pe 
„strada" noastră. „Am căutat 
să-i înțelegem viața —ne spu
ne dr. loan Porumb. Care este 
zooplănctonul care-i place Ia 
meniu, cînd nu-1 deranjezi eu nă
voadele și Ia ce virstă e optim 
să-i prinzi, cite icre depune,'cite 
larve apar și cite se transformă 
în tineret. Șe alcătuiește lunar 
o liartă biologică a Mării Negre, 
cu oxigenul, temperatura și sali- 
nrtatea apei, concentrația de râ- 
cușori și animale mici ce-i plac, 
migrația lui, aglomerările de 
pește. Ciudate generale nu se 
poate face pescuit, ci cu situații 
complexe. Ia zi, pe carouri mici, 
pe prognoze a următorilor ani !“ 
Datoriț^ acestei simbioze per
fecte între cercetare și produc
ție s-a putut trece de la pescui
tul static, cu capcane, Ia pescui
tul activ, în care cu date știin
țifice pe masă, te poți deplasa 
ofensiv după pește. O flotă de 
10 traulere a și prins 6 500 t/an 
șprot în zona Constanța, iar 
alte 6 de construcție româneas
că patrulează în largul Sulinei. 
După cum se zice că toate por- 
turile își leagă istoria de un tip 
de pește și că Hamburgul este 
fundat pe capete de heringi, de 
ce Constanța să nu-și lege nu
mele și de șprot ? în acest ser
viciu de evidența populației... 
de pești a fost înregistrat și re
chinul de Marea Neagră, apărut 
în căutarea șprotului. El poate 
însemna și batog dar și cockta- 
ilirl de vitamine din untura de 
pește. S-a conceput valorifica
rea hamsiei și stavridului veniți 
pe platforma continentală ro
mânească doar vâră pentru 
hrănire și reproducere.

Acești oameni care cercetează 
pe vas și la —30’ C și la 4-30“ C 
cam 6—7 luni pe an, care au 
răbdarea să analizeze sub micro
scop Zooplănctonul dintr-o pică

tură de apă sau să numere 
icrele dintr-un șprot mamă, care 
sintetizează pe calculator bogă
ția noastră de pește, care mai 
prind în traul pe lingă un banc 
de pești și cite o amforă a unui 
cimitir de nave romane dar și 
cite o mină uitată de . război, 
sînt adiați nu numai de briza 
pasiunii pentru profesie dar și 
a dragostei pentru mare. Pre
ocupările celor de Ia I.R.C.M. 
au traversat faleza și spre apele 
dulci ale lacurilor Mamaia, Cor
bul, Năvodari. Sinoe, Limanu, 
alte terenuri fertile pentru pU- 
cicultură. Biologa Gabriela Di- 
moftache a brevetat o tehnolo
gie eficientă de cultivare a racu
lui de baltă de Ia naștere la ma
turitate. Acest animal nepreten
țios, dar o delicatesă în farfurii 
de la cozile cu maioneză la 
supă, este și un bun sanitar al 
apelor. El mării ncă substanța 
organică în surplus ce consumă 
oxigenul necesar peștilor. Cite 
un rac pe metru pătrat ar îm
bunătăți radical curățenia lacu
rilor. Biologul Iulian Trandafi- 
rescu și colectivul lui au selec
ționat reproducători de plătică, 
ruda gustoasă a crapului, i-au 
grupat pe familii, le-au creat 
saltele din mustăți de salcie 
pentru depunerea icrelor și din 
prima încercare s-au obținut 
10 milioane de puișori care au 
fost relansați în lacul Mamaia, 
spre bucuria pescarilor. Acți
unile de reproducere dirijată 
a șalăului. pește dietetic 
cerut și la export, au 
condus la propagarea, acestei 
specii prin grefarea de cuiburi 
cu cîte 30 de mii de icre embri
onate. De altfel, producerea în 
masă a puietului de pește pen
tru repopularea apelor este o 
preocupare continuă a cercetă
torilor din institutul de pe ma
lul marii. Puietul este livrat fie 
sub formă de larve de 3—5 zile, 
de exemplu cele 50 de milioane 
de larve de crap din părinți se
lecționați la ferma Ovidiu, fie 
ca pui predezvoltați de 20 de 
zile, dădăciți de specialiști pînă 
la această virstă într-o verita
bilă creșă pentru a fi mai rezis- 
tenți. Triști tutui Român , de Cer
cetări Marine este și o policli
nică a peștilor, iar inginera Ele
na Dumitrescu și colegii ei, un 
fel de medici la domiciliu. La 
pești medicamentul se Introduce 
în furaj, sau se face o injectare 
a fiecărui pește.
. „Nu se poate realiza o 
productivitate ridicată de pește 
în aceste lacuri fără a se păstra 
echilibrul ecologic, — adaugă, 
doctor biolog iuliu Geza Muller. 
Pe baza cercetărilor noastre, 
în lacul Mamaia s-au sistai 
deversările, s-a stabilizat nive • 
lui prin balanțare hidrologică, 
apa este curată < și îmbietoare 
pentru baie și surfing, iar cele 
100 tone de puiet lansate au fă
cut „să muște" la undiță cara
sul, crapul, sîngerul, cosașul,; 
novacul. Mai sînt îmbunătățiri 
de făcut, cum ar fi sistarea ex
ploatărilor de nisip de pe malul 
lacului care răscolesc fundul de 
mică adineime ce este leagănul 
puietului și reamorsează crește
rea algelor dlstrugînd calitatea 
apei și făcînd viața să devină 
unilaterală. După cum un sistem 
de ecluze care ar reduce volu
mul de tranzit al apei din bra
țul Sfîntu Gheorghe în sistemul 
de lacuri Razelm—Golovița—Si
noe. ar ameliora producția de 
pește din acestea."

Toată munca de descifrare a 
tainelor mării și lacurilor nu 
s-ar fi putut face fără echipa
mentele și utilajele concepute 
sau aflate pe planșetele colecti
vului de inginerie marină con
dus de inginerul Dumitru Dinu, 
cel care a avut onoarea alături 
de alții de a fi invitat de Cous
teau la bordul lui. Calypso cînd 
acesta a fost în apele noastre. 
Cităm doar cîteva din aceste 
dispozitive sofisticate : camera 
TV subacvatică de concepție 
românească, instalația de su
dare și tăiere sub apă, meca
nismul ce mușcă probe 
de sol de la- adîncimi 
mari, linia cu ultrasu
nete pentru determinarea para
metrilor traulului, instalația de 
pescuit cu lumină și ridicarea la 
bord air-lift, și în curînd vehi
culul subacvatic telecomandat.

FLORIN CONDURAfEANU ■
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flacara la dispoziția dumneavoastră

• Sesizări, propuneri, soluții - un dialog fructuos între cetățeni și autorități •
* A":.; . ■■ ' ' ’ V , ■ • - . . •_______________________ ■ < ■ <■ ■<. . ■ ■ a

■ Ne-a scris din nou, la 
efîrșitul lunii trecute, Liliana 
Nicoreșcu din Bușteni, str. Nes
tor Ureche nr. 40, adresîndu-ne 
aceeași rugămite de a o spri
jini in vederea obținerii unei 
locuințe corespunzătoare nevoi
lor familiei sale. Și iată că 
astăzi sin tem în măsură să-i 
transmitem o veste bună, pri
mită din partea Consiliului 
popular al orașului Bușteni, 
județul Prahova : „Urmare a- 
«iresei dumneavoastră nr. 3864/ 
1987 privind scrisoarea semnată 
de Liliana Nioorescu din Buș
teni, vă facem cunoscut faptul 
eă cererea șa a fost rezolvată, 
în sensul că, soțului petiționa
rei i s-a atribuit de către 
U.F.E.T. Cîmpina un aparta
ment din fondul locativ de 
stat in orașul Bușteni, care 
urinează a fi dat în folosință în 
cursul acestui an".

■ Consiliul popular a! eomu- 
Bei Măgurele — Sectorul Agri
col Ilfov: „In legătură cu scri- 
soanea adresată dumneavoastră 
de către Gheorghița Ganciu și 
Dumitru Ganciu din comuna 
Măgurele, ambii învățători 
pensionari, care se referă ta

Către Redacția revistei 
«Flacăra" — București

Supun atenției dumneavoas
tră propunerea, ca într-una din 
paginile revistei, undeva In
tr-un colț, să rezervați un mic 
spațiu săptămînal, pentru pu
blicarea unei imagini fotografi
ce, ce ar putea fi trimisă revis
tei din toate colțurile țării, de 
unii dintre numeroșii cititori. 
Fotografiile să reprezinte mo
numente, case memoriale, loca
lități eu rezonanță în istoria 
neamului nostru, chipuri de 
oameni ce au multe de spus din 
viața lor etc., cu un cuvînt tot 
ee prezintă interes pentru ma
rele nostru public.

posibilitatea de a li se acorda 
lot în folosință din partea 
C.A.P. "Vîrteju, vă informăm : 
Dumitru Ganciu deține ca Joi 
In folosință, împreună cu fa
milia sa, suprafața de 2 500 me
tri pătnați teren arabil situat în 
prelungirea curții casei. Con
form Statutului CA.P„ în oare 
se precizează că acei cetățeni 
care au devenit pensionari de 
stat pină la 1 marți® 1972 au 
drept la lot în folosință 
Gheorghița și Dumitru Ganciu 
beneficiază de acest drept, 
fiind pensionați în anul 1971. 
Ca atare, conducerea C.A.P. 
Vîrteju a- dispus răminerea în 
folosința petenților a terenului 
agricol pe care îl dețin, cu con
diția ca acesta să fie lucrat."

■ „Mă numesc Elena Costa- 
che, locuiesc în București, sir. 
Sergent Nicolae Sebe nr. 8, bl. 
& 32, se. 1, ei. 6, apari. 24, 
Beet. 3 și vă adresez aceste 
«înduri cu rugămintea de a mă 
sprijini în vederea soluționării 
anei probleme căreia nu an 
peușit înoă să-i eîlu vreo rezol
vare, deși mă zbat de luni de 
Sita în acest sens. .Veți crede, 
Soațe, că dacă de atita vreme — 

a mai bine de o jumătate de 
*n — caut această rezolvare, 
desigur și problema la care mă 
wi referi este una deosebit de 
dificilă, ce presupune un efort 
pe măsură. Dar nu. Pur și sim- 

este vorba despre o.„ ade
verință, despre o banală adeve- 
Sință care să ateste vechimea 
mea în muncă, ea fiindu-mi 
aeoesară pentru întocmirea do
sarului de pensionare, Sperînd 

să o obțin, m-am adresat cu o 
cerere, în acest sens, unității 
unde îmi desfășor încă activi
tatea — întreprinderea de 
produse lactate București. După 
o perioadă de timp, revenind, 
mi s-a spus că arhiva care 
păstrează și documentele fostei 
întreprinderi „Aprolact" — la 
care lucrasem — s-ar afla un
deva pe Șoseaua Pantelimon, 
deci să merg acolo cu o cerere. 
De acolo, însă, am fost îndru
mată să apelez... printr-o altă 
cerere, la Arhivele Statului, de 
unde am aflat că dosarele de 
arhivă ale fostei întreprinderi 
nu sînt depozitate nici aici. Au 
urmat alte două cereri către 
arhiva din str. V. Mărăcineanu 
și către cea din Șoseaua Colen- 
tina, aparținînd Ministerului 
Agriculturii. La ultima, mi s-a 
spus să aștept răspunsul după... 
30 de zile. Au trecut și cele 30 
de zile, au mai trecut și altele, 
și în sfirșit — răspuns... nega
tiv : dosarul meu nu s® găsește. 
Am întocmit alte două cercii, 
•emnîndu-le cu numele purtate 
anterior : Vasile Elena și Mitroi 
Elena. Alte... 30 și respectiv, 15 
sile de așteptare, alte răspun-

In acest scop, vă trimit o fo
tografie ce vă aduce imaginea 
muzeului „Vasile Lucaciu“ din 
localitatea Sișești — Maramu
reș. unde, împreună cu un grup 
de turiști sătmăreni am făcut c 
vizită în ziua de 5 iulie a.c.

Se știe că „Leul de la Sișe
ști" își doarme somnul de 
veci în mormlntul de la 
Sisești, după e viață de 
luptă dusă in condiții de 
asuprire, în dorința să-și vadă 
neamul din care se trăgea, unit 
și liber, așa cum s-a realizat 
prin mărețul Act de la 1 De
cembrie 1918, de la Alba Iulia.

DAN IOAN 
șir. Muncitorilor nr. 9 

3900 Satu Mare

suri negative... Sînt bolnavă, 
adesea sânt nevoită să mă in
ternez în spital, nu-mi mai pot 
pierde timpul pe drumuri; 
dacă puteți, vă rog, ’ «juta- 
ți-mă".

Se înțelege, am publicat aces
te rinduri tocmai cu intenția 
de a întind© o mînă de ajutor 
unui om aflat în dificultate. 
Ceea ce rămîne însă'de neîn
țeles este acest mod birocratic 
de a „soluționa" o asemenea 
problemă, măruntă în aparență, 
dar plină de importanță pentru 
un om aflat îr pragul pensio
nării. Și eînd te gîndești, totul 
pentru o.„ biată adeverință 1

■ Alte dteva soluționări, 
privind clarificarea situației 
profesionale a unora dintre 
aceia care ne-au scris : Consi
liul popular al județului Pra
hova ne răspunde că Oficiul 
pentru repartizarea forțelor de 
muncă din Ploiești i-a emis 
Marianei Cornut repartiția pen
tru a fi încadrată la întreprin
derea comercială de stat legu
me și fructe Prahova ; Consi
liul popular al județului Neamț 
ne informează despre Constan
tin Stamatin — căruia i s-a 
desfăcut contractul de muncă 
de la S.M.A. Dobreni — că a 
fost repartizat ca strungar la 
întreprinderea metalurgică din 
Bacău ; UJECOOP Brașov, ana- 
llzînd situația profesională a 
CJristinei Forro, l-a aprobat 
schimbarea locului de muncă 
în municipiul Brașov, cneîn- 
du-4 astfel posibilitatea de a 
urma Liceul ecotiooiie, curs 
seral.

Scrisoare comentată

Nevoia de înțelegere
Iată două scrisori care cuprind, din păcate, multă amărăciune. 

Viața a fost crudă cu cei doi oameni care ni le-au trimis, fiecare 
fiind lovit, cum s-ar spune, drept în moalele capului. Dar nici 
unul nu se lamentează, ci expune, cu demnitate și tărie, doar 
faptele. Este limpede că nu sînt, că nu mai sînt copleșiți de 
nenorocire, că au trecut peste momentele critice. Au nevoie însă 
de o mînă de ajutor, acum, cînd coloana vertebrală le e încă 
dreaptă, cînd privirea nu le e încă rătăcită, cit își pot încă 
struni voința în lupta cu răul.

Petre Sava din Timișoara, bd. St. Plavăț nr. 2/S, Sc. C, ap. 19, 
încadrat în muncă la întreprinderea de lacuri și vopsele „Azur" 
în calitate de operator chimist, are trei copii : de nouă, șapte și 
doi ani și jumătate. „Din anul 1985 și pînă în prezent mă descurc 
— așa cum pot — cu îngrijirea copiilor minori". Se descurcă — 
ce cuvînt obișnuit și ce multe și grele înțelesuri știm cu toții că 
are ! — singur pentru că tot de atunci soția îi este grav bolnavă 
și internată într-o clinică. „Am solicitat sprijin moral, în sensul 
de a mi se oferi posibilitatea de a lucra într-un singur schimb, 
conform pregătirii mele profesionale — sînt absolvent al Școlii 
tehnice de maiștri în specialitatea maistru prelucrări polimeri. 
Fac apel, în acest sens, la ajutorul dv., dar mai ales la spiritul 
de omenie ce caracterizează această țară..".

Apelul a fost ascultat și înțeles. Consiliul popular al Județului 
Timiș, Direcția pentru probleme de muncă și ocrotiri sociale 
Timișoara informîndu-ne că i „A fost ajutat, în sensul că s-a 
discutat cu întreprinderea județeană pentru producție indus
trială și prestări servicii Timișoara, care îi poate asigura cele 
solicitate, nu ca operator chimist, ci în calitate de MAISTRU, 
propunere cu care a fost de acord, urmînd să-și perfecteze for
mele de transfer. Semnat Director Mihail Pungă".

O simplă frază, care a înseninat viața unui om și a copiilor 
săi. Mulțumim și noi, alături de familia Savu, pentru omenia ce 
o cuprinde în ea.

Maria V. Varlam, din Birlad, este muncitor finisor la între
prinderea de Vigonie. Este bolnavă, cu diagnosticul timpano- 
labirintoscleroză post otoreică cu surditate cronică. „Am fost 
internată de mai multe ori prin mai multe spitale din țară unde 
am fost supusă tratamentelor în speranța că voi putea fi sal
vată din această nenorocire, dar starea sănătății mele nu s-a 
ameliorat cu nimic. M-am adresat și Centrului medical de 
fonoaudiologie și chirurgie funcțională O.R.L. București, dar și 
de aici mi s-a spus că în cazul meu nu se mai poate face nimic".

Ajunsă în. această situație tragică, după ce cu siguranță a 
plîns multe, multe nopți, și-a adunat puterile și a început să 
plănuiască cum să-și organizeze viața, pornind de la realitatea 
că la 24 de ani este infirmă, cu înțelepciunea că sînt nenorociri 
și mai mari pe lume. Intr-adevăr, viața el va fi o continuă bă
tălie și, oricît ar fi de puternică, fără o tactică și o strategie 
bine puse la punct, nu va putea cîștiga. Și-a îndreptat, firesc, 
întîi gîndul și speranța către colectivul în care muncește, „soli- 
citînd conducerii întreprinderii, printr-o cerere, din luna iulie 
1986, să mi se repartizeze și mie o garspnieră, deoarece datorită 
infirmității mele nu pot locui la blocul tineretului. Nu știu de 
ce nu i s-a dat curs nici pînă în prezent, cu toate că am fost și 
în audiență, dar cel sănătos nu-1 crede pe cel bolnav. Cazul meu 
este deosebit, și necesita o atenție mai aparte față de alte cazuri 
poate mai ușoare". Am trimis scrisoarea Măriei Varlam Consi
liului popular al municipiului Birlad, de unde — în mod inexpli
cabil — a fost „expediată" spre cercetare și soluționare Consi
liului municipal al sindicatelor, organ în atribuțiile căruia nu 
se află de fapt și repartizarea locuințelor. Cităm din răspunsul 
primit : „Cererea a fost pusă în discuția colectivului de oameni 
ai muncii și nominalizată pe locul 17, la apartamente cu o ca
meră din cadrul secției. Nu se confirmă faptul că nu s-a dat 
curs cererii sale pentru locuință de către întreprindere. Tabelele 
au fost afișate, cu drept de contestație în termen de 15 zile de 
la data afișării și petiționara nu a făcut nici un fel de obiecțiuni. 
S-a discutat cu petiționara și i s-a comunicat eă în ordinea de 
pe tabelul de prioritate va primi locuință. Scrisoarea a fost so
luționată (?!) de tov. Dumitrașcu Emilia, activist al Consiliului 
municipal al sindicatelor Birlad".

„.Cu alte cuvinte, lucrurile au rămas neschimbate. Ba chiar 1 
se reproșează Măriei Varlam un dram de nesinceritate. Singura 
noutate fiind doar faptul că „s-a discutat" cu petenta (în ce fel 
oare ?), comunicîndu-i-se că rămîne pe același loc din tabelul 
de locuințe. Poate printre criteriile care stabilesc ordinea de 
prioritate pe tabelul de locuințe nu se află și unul, consemnat 
discret în legile nescrise ale omeniei, eare s-o îndreptățească pe 
Maria Varlam la un loc aflat în capul listei. Totuși, este greu de 
crezut că acest caz nu poate fi privit cu deplină înțelegere pen
tru nevoia în care se află tînăra muncitoare de 24 de ani, care 
de acum înainte trebuie să învețe să trăiască, să muncească și 
să iubească viața fără a auzi nimic în jur. Are nevoie întîi de 
toate de un loc numai al ei, eare să se cheme ACASA, unde 
să-și rînduiască amarul și bucuriile. Are nevoie de o mînă de 
ajutor, ea să pornească cu bine, în acest moment de răscruce, 
pe drumul cel neted la care are și ea dreptul. în ceea ce ne 
privește, deși, nu sîntem în măsură să-i transmitem o veste 
bună Măriei Varlam, ci numai constatarea că surzenia poate fi 
de mai multe feluri : surzenia față de omul aflat în impas, sur- 

JZenia față de nevoia de sprijin și înțelegere, mai tristă decît 
toate, surzenia sufletului.

REGHINA V. ■

■ Primim din partea Consi
liului popular al Sectorului 5 al 
Capitalei un. răspuns pozitiv la 
scrisoarea Violetei Dumitrescu, 
care ne relata că împreună cu 
soțul și cei doi copii locuiesc 
în spațiul părinților (proprie
tatea acestora, în str. Poie
nița nr. 34, imobil compus din 
două camere). Așa cum a reie
șit din cercetarea făcută la fața, 
locului, cu părinții mai locuiesc 
și alte rude, în total 9 per
soane. în acest sens, în ședința 
Biroului permanent al Comite
tului Executiv al Consiliului 
popular al Sectorului 5 Bucu
rești, susnumitei și familiei 
sale i s-a aprobat repartizarea 
apartamentului 23 — cu două 
camere — din blocul 5, situat 
pe Aleea Livezilor din același 
sector bucureștean.

Pagină realizată de 
CONSTANTIN BALACCIU ■

Revenim, publicînd în cadrul 
acestei casete săptămânale o 
listă a acelora care, contrar 
obligațiilor înscrise în Legea 
nr. 1/1978 privind termenele de 
răspuns stabilite în legătură cu 
propunerile, sesizările și cere

rile cetățenilor continuă să ne 
rămină datori eu răspunsuri la 
scrisorile adresate : întreprin
derea de distribuire a mate
rialelor sportive (I.D.M.S.) Pi
tești, Consiliul popular jude
țean Mehedinți, Ministerul 
Sănătății.

Poșta redacției
Alexe Florina — satul Grul, ■ 

com. Căteasca (Argeș): Cadrele 
eare sînt transferate în inte
resul serviciului, conform art. 
11 lit. a din Legea 1/1970 și art. 
69 din Codul Muncii, în aceeași 
funcție. în funcție echivalentă 
sau inferioară, nu sînt obligate 
eă susțină examen sau con
curs (art. 59 din Legea 
12/1971). • Lică Stela — Brad: 
Asociația de locatari stabilește 
si încasează fondul de rulment 
în temeiul prevederilor art. 18 
din Decretul 387/1977, pentru 
acoperirea cheltuielilor comune 
lunare la nivelul lunii cu ceh 
mai mari cheltuieli dintr-uU 
an. Distinct de acest fond, se 
încasează si fondul de anticipa
ție .conform prevederilor art. 
65 al. 3—4 din Legea 4/1981, 
care nu poate depăși valoarea 
consumului mediu sau a servi
ciilor pe 45 zile și este plătită 
anticipat încheierii contractului 
de prestări servicii de către 
asociație. • Ioan Florica — 
București: Contractul dv. de 
muncă nu este desfăcut. Trebuie 
să vă prezentați de urgență 
pentru lămurirea situației. • 
Turku Ioan — com. Sîncraiu 
de Mureș (Mureș) : Decretul 
68/1976 nu prevede nici • ex
cepție, rămînînd să vă rezolvați 
situația locativă în localitatea 
ta care aveți domiciliul stabil.
• Rasu lane — Brăila: La toa
te scrisorile dv. cu același con
ținut am primit un singur răs
puns: familia Bașno va primi 
a altă locuință în acet an din 
cota întreprinderii „Laminorul". 
• Mînzat Maria —- Dej: Sfatul 
nostru este să vă încadrați în ( 
muncă. în meseria pentru care 
v-ati pregătit, la C.F.C.H., unde 
«ti fost de fapt redistribuită. • 
Maltei Irina — Craiova: Și din 
scrisoarea dv. și din răspunsul 
pe care l-am primit se înțele
ge clar — ne pare rău că tre
buie să v-o spunem —- că fiul 
dv. nu este încă hotărît să 
muncească, de vreme ce în 2 
luni a avut 6 absențe nemotiva
te si cum „a dat zăpada" in 
1985 (!) a dispărut din șantier 
fără să predea mașina de care 
răspundea. Trebuie să se prezin
te la întreprindere urgent, așa 
că nu-1 mai lăsați „să clo
cească într-o cameră de bloc", 
cum spuneți. • Suba Elisabeta 
— Lipova: Potrivit dispozițiilor 
legale în vigoare. Comitetul ex- 
xecutiv al Consiliului popular 
al iudeului Arad, prin interme
diul Administrației financiare» 
este competent să aprobe cererea 
dv. • Miheț G. Titus — Cîm- 
peni: Autobuzele noi se reparti
zează șoferilor după lista de 
prioritate întocmită în conformi
tate cu prevederile Dispoziției 
C.T.A. nr. 1/1980, ale cărei preci
zări trebuie respectate și de că
tre întreprindere și de către dv.
• Negru Li viu — corn. Bereg- 
săul Mare (Timiș): 1. Dar. 2. Da 
prevederile Decretului 46/1982 
beneficiază unitățile menționate 
în anexă. 3. Nu.

REGHINA VARVICI ■

• „Flacăra" nu ia în considerare scrisorile anonime și nu primește 
acte originale. Scrieți-ne cît mai concis. Și nu uitați să vă iscăliți. Precizați 
eventual telefonul unde vă putem găsi. Audiențele se țin zilnic între 
orele 11—14.
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In intimpinarea Congresului Educației Politice și Culturii Socialiste

Literatură 
și actualitate

Chestiunea literaturii exemplare se pune din cele mai vechi 
timpuri și pînă în zilele noastre. Dincolo de sensul prim, moral, 
ea are și un caracter politic mult accentuat astăzi, după ce. 
identic omului și societății, istoriei veacului nostru în general, 
literatura a trecut prin atitea experiențe, nu toate necesare, 
cred, (dacă nu confunzi destinul cu fatalitatea) toate lăsind 
înșă urme adinei, ultimele consecințe rămînînd încă surprize 
ale viitorului mai mult sau mai puțin apropiat.

Caracterul actual politic al vechii probleme născută odată 
cu literatura vine dintr-o urgentă a timpului nostru : pre
zenta artistului în cetate. Fiecare cu natura sa proprie, cu 
talentul său. Ar fi un abuz să 1 se ceară să facă altfel decît 
poate el ,să_ facă. Dar este prima lui datorie să fie un om al 
timpului său. Acesta este adevăratul curaj al artistului. Ni- 
meni nu a reușit altfel niciodată. Am impresia că aici nici nu 
există, nu funcționează excepția care să confirme regula, ar
gument cu care în adolescentă mi se părea că pot cîștiga cele 
mai grele, pariuri. Vrei sau nu, cititorul cel mai onest și fidel 
iți va citi romanul pentru a afla, înainte de, orice, cită „rea
litate" conține, el. Chiar dacă te-mjri-cine te trimite la fantaști, 
infra sau supra realiști. Că am ajuns astăzi în literatură la un 
punct in care o sinteză se cere grabnic întocmită, o dovedesc 

' falsele sinteze ocazionale care apar din cind în cînd in articole 
ori in carte.

Diversitatea literaturii noastre la sfîr.șîtul deceniu
lui nouă, valoarea medie crescută a mai tuturor 
genurilor, polemicile de multe ori sub ambițiile polemiști
lor. febra creatoare așa de oscilantă, toată această simptomato
logie care indică un organism viu și puternic. își are startul, 
în deschiderea multiplană pe care Congresul al IX-lea al parti
dului a operat-o în societatea noastră în vara anului 1965. Cei 
««re eram tineri, foarte tineri sau mult mai tineri pe atunci 
șiim bine că așa este. Toate documentele de partid din ultimii 
22 de ani, cuvîntările tovarășului Nicolae Ceaușescu, 
vorbesc despre necesitatea revoluționară a schimbării în men
talități și conștiințe, despre competență și competiție, despre 
rostirea adevărului în toate sensurile. Aici întrebările trec de 
epidermă și pătrund adine. Este într-âdevăr literatura o pre- 
zfcnță exemplară ? îndrăznesc să spun că este, dar mai tre
buie să fie. Cu mult peste, dacă tinde, cum ar trebui, foarte 
departe. Foarte scurt și repede spus, există astăzi, pînă în vara 
anului 1987, dincolo de ierarhiile improvizate, partizane,, o scară 
a valorilor pe care „sinteza" de care vorbeam, probabil încă pe 
drum, va trebui să o pună la îhdemîna tuturor cititorilor, bine
înțeles, elevi, studenti și profesorii lor. Știu și eu. ca și multi 
dintre beneficiarii literaturii noastre de azi, că marele 
scriitor este el însuși pe drum, că marea carte nu s-a scris. 
Pe de altă parte, fiecare timp literar își are scriitorii pe mă
sură. Geniul și capodopera aparțin, din totdeauna, zilei de 
miine. Ziua de azi, în"* haine de lucru, cum se spune, face ce 
trebuie, ce poate și, din cînd în cînd, și ceya pe deasupra.

Datoria noastră, cred eu, este să rămînem onești și lucizi în 
profesia noastră. în preajma unui eveniment politic și cultural 
de mare însemnătate, cum este al III-lea Congres al Educației 
Politice și Culturii Socialiste, ca editor, pot spune că la „Cartea 
Românească", grija pentru tipărirea cărții exemplare face parte 
din programul nostru zilnic. Dar cititorii sînt în măsură să 
oună dacă este sau nu'așa. în cotidianul care atît de grabnic 
i deloc sentimental explorează și apropie viitorul, într-o tară 

care.Se caută pe sine și intr-o lume în rare pacea ar trebui să 
fie bunul cel mai de preț, trebuie să știm pe ce valori contăm. 
Este cel mai important. Exemplar este personajul care te con
vinge că ar fi bine să-l urmezi. Exemplar este autorul capabil 
să recunoască meritele confraților săi nu adueîndu-i la același 
numitor, fie și printr-o abilă sau nici măcar punere în pagină, 
ci incercînd, dincolo de interese de moment, să gă
sească fiecăruia, și de ce nu chiar sieși, măsura potrivită. Dacă 
poate. Efortul ăre sens cînd sîntem competitivi, nu cînd ne 
anulăm prin laude reciproc călduțe. Firește, cînd se întîmplă. 
Cind nu, cu atît mai bine. în breasla noastră cred că este util 
să ne tratăm colegial dar fără menajamente. Asta spre folosul 
literaturii pe oare o faoem, singura noastră formă de existență 
care contează și față de care noi și umorile noastre nu în
semnăm mare lucru. Ce ar fi însemnat polemicile veninos ge
niale ale lui Tudor Arghezi fără marea lui poezie ? Nimic, sau 
aproape nimic. Și este vorba de Arghezi ! Să nu uităm că 
există o limită relativ înaltă peste care o carte poate fi con
siderată un bun național. Pentru artist, răsplată mai mare 
nu se află. Ridicarea patriei este idealul nostru comun, dar 
drumul intr-acolo aparține fiecăruia dintre noi.

GEORGE BĂLĂIȚĂ ■

Lucrare de Geta Mermeze

Sub genericul Festivalului Național „Cîntarea 

României", vă propunem două pagini de re

portaje din județele Botoșani, Vrancea și Suceava.. ■ (pag. 10—11)
O emoționantă evocare a teritoriului arghezian de 

la Mărțișor realizează poetul Al. Andrițoiu.(pag. 12—13)

„Poezia e calea 
cea mai 
profundă 

de cunoaștere 
pe care o are 

omenirea
Interviu cu poetul 

1*111^. UZI lOAN ALEXANDRU

— Ce mănunchi mare de bu
suioc! Vă place atît de mult 
busuiocul înflorit ?

— M-a întrebat Un străin 
care-i floarea noastră națio
nală. M-a pus la încurcătură. 
Nu m-am gindit la început la o 
astfel de opțiune a poporului 
nostru, a unui popor locuind 
între finețe cu atîta splendoare 
și multitudine florală a pămîn- 
tului. E greu să faci aici o op
țiune, cum e greu să-ți alegi 
mireasa. întotdeauna în bucu
ria nunții e și tristețea op
țiunii. Nu că ți-ai putea ima
gina o cununie cu toate miresele

posibile, dar să nu însemne 
cumva lipirea de unu o ieșire 
din comuniune, să nu se în
tâmple prin nuntă o ruptură cu 
satul, cu neamul, cu întregul ; 
Așa cred că e și cu florile, 
însă mamele noastre din Ar
deal, din Maramureș și Mol
dova pun în scăldătoarea prun
cilor la naștere, în colacul de 
cununie și la căpătîiul celui 
scump și strămutat din lume, 
sau cînd iau drumul sanctuaru
lui, rup din grădină crengi de 
busuioc.

— Avem și un basm stră
vechi, adine și enigmatic, numit

chiar Făt-frumos, Șteblă de 
busuioc, născut la miezul nopții.

— Cred că busuiocul e floarea 
noastră națională.’ E o floare 
cu mireasma suferinței în ea.

— Dar să nu pierdem din ve
dere ochiul !

— într-un anume fel, ochiul 
e teribil de hrăpăreț, dar are 
partea lui teribilă în cunoaș
terea spirituală. Și mai este Si 
auzul care mănîncă logos hră- 
nindu-se cu cuvântul.

— Adulmecînd, trăgând cu 
urechea și cu ochiul, prin mîn- 
giierca și gustarea lumii pu
tem ajunge la o cunoaștere in
tegrală a cuprinsului ei ?

— Am convingerea că per
manent există un strat subte
ran de continuitate neștirbită a 
ființei lumii. Adesea e la ve
dere, ca un fluviu, adesea e ca 
un pirîu subțirelnic, dar per
manent există ființe plenare în 
lume care păstrează continui
tatea și integritatea ființei u- 
mane dintotdeauna. Toate cele 
ce privesc dimensiunea spiri
tuală a omului nu dispar ni
ciodată din istorie, pot doar la 
un moment sau altul să aibă 
albia mai strimtă sau mai lar
gă. Așadar, există și acum în 
poporul nostru, și va fi întot
deauna, această plenitudine a 
ființei umane, există mari păs
trători de lume viețuind plenar. 
Chiar dacă cei pe care i-am 
cunoscut străbătând -cu picio
rul Moldova și Ardealul. Mun
tenia sau Maramureșul, nu 
trăiesc tot ce-au strîns pînă la 
ei strămoșii lor, există un flu
viu biruitor al acestei rânduieli

(Continuare în pag. 14—15)

ION ZUBAȘCU ■
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FLACARA PENTRU MINTE, INIMA SI LITERATURA

FESTIVALUL NATIONAL
0 nouă etapă 

a Autenticității
Anul acesta faza republicană 

a Festivalului Național „Cîn- 
tarea României" a cunoscut 
unele modificări organizatorice 
fată de anii precedenti în sen
sul că diversele formații pro
movate nu se mai deplasează 
într-un centru unic de jurizare 
ci invers, un juriu itinerant 
vine la fața locului, in fiecare 
centru de județ, acoperind pe 
durata unei luni și jumătate 
întregul spațiu artistic al țării. 
Această formulă nouă are de
sigur unele avantaje in ceea ce 
privește îmbunătățirea condi
țiilor de prezentare în concurs : 
evoluînd pe scena județului 
propriu, formațiile a căror des
fășurare necesită deplasarea și 
instalarea unor instrumente vo
luminoase, mă gîndesc la for
mațiile rock sau la trupele de 
teatru cu decoruri pretențioase, 
sau chiar la ansamblurile popu
lare cu instrumente și costume 
diverse, toate acestea au acum 
posibilitatea să evolueze în 
condiții lejere, într-o formă ar
tistică nestresată de călătorii 
lungi și de presiunea timpului 
din culisele unor scene pe care 
trebuiau să încapă formații ex
trem de numeroase din toate 
județele — ceea ce impunea 
uneori fragmentarea reperto- 
riilor, concentrarea lor în cîte- 
va secvențe reprezentative etc.

Astfel, cele 15 prezențe în
scrise la muzică și cele 10 la 
umor, în faza republicană de 
la Botoșani pe care am avut 
prilejul s-o urmăresc recent, 
au avut tot timpul, pe parcursul 
unei dimineți, să-și desfășoare 
prestațiile fără nici o presiune, 
într-un cuvînt — să-și găsească 
forma psihică cea mai convena
bilă realizării performanței, în 
fața unui public optimizator 
deci.

Lăsînd desigur pe seama 
juriilor să discearnă valoarea, 
se cuvine să amintim cîteva 
lucruri extrem de importante 
în afara înțelegerii cărora juri- 
sarea însăși devine inoperantă. 
Toți cei ce obțin performanțe 
la Festivalul Național „Cîntarea 
României" fac artă peste obli
gațiile lor de serviciu. Ei nu 
«înt nici cîntăreți de meserie, 
nici actori, nici regizori sau 
«cenariști. meseriile lor sînt 
dintre cele mai diverse. Cîntă- 
reții grupului rock „Astral", de 
exemplu, sînt cadre medicale, 
cei ai formației „Hyperion" lu
crează Iți Întreprinderea de 
utilaje și piese de schimb Bo
toșani, estrada ajunsă în etapa 
republicană s-a constituit la 
„Electrocontact", două brigăzi 
artistice aparțin întreprinderii 
textile „Moldova" și respectiv, 
Integratei de in. iar alte bri
găzi, extrem de curajoase și 
vitale în scenariu și realizare 
artistică sînt însuflețite de oa
menii de spirit ai comunelor 
Ungureni, Stăuceni sau Curtești.

Așadar meseria de bază a tu
turor acestor oameni nu e nici
decum arta dar dacă pe deasu
pra strictelor lor obligații pro
fesionale și familiale își rup 
din timpul lor liber și vin pe o 
scenă să-i învețe și pe ceilalți 
semeni ai lor să trăiască și să 
creadă într-un ideal de durată 
și frumusețe, ei fac toate aces
tea din proprie inițiativă, pe ei 
nimeni nu i-a prea învățat la 
școlile, profesionale, liceele sau 
facultățile pe care le-au termi
nat cum să-i învețe pe» alții să 
ciute sau să joace, de aceea mai 
bîjbîie cîteodată dar căutările 
lor sînt frumoase și pure, ino
cența lor e mai autentică une
ori decît înaltul profesionalism 
al celor ce știu să joace cu 
meserie inocența.

Brigada artistică
Am văzut recent la Botoșani 

un spectacol de sinteză a tot 
ceea ce înseamnă potențialul 
umoristic al acestei părți de 
țară. Dincolo de performanțele 
individuale (remarcabil s-a 
prezentat colectivul Căminului 
cultural Ungureni — textier ți 
instructor Gheorghe loniță), 

etapa republicană de la Boto
șani a Festivalului Național 
„Cîntarea României", la satiră 
și umor, a relevat cel puțin 
faptul că brigada artistică nu 
mai e în faza actuală a mișcă
rii artistice de amatori un gen 
desuet sau minor, ci o formulă 
dinamică, extrem de complexă, 
a cărei vitalitate îndeamnă la 
o meditație mai profundă.

Dacă în primii ani ai apariției 
sale brigada miza in mai mare 
măsură pe eficiența ei... econo- 
mico-moralizatoare, s-a ajuns 
în prezent la o nouă specie ar
tistică, cu autonomie deplină, al 
cărei domeniu ar putea fi situat 
la egala distanță dintre fic
țiune și realitate și care mi
zează în egală măsură pe efi
ciența educativă cit și pe . cea 
estetică, un gen de artă ex
trem de actual, rezultat din 
interdisciplinaritatea tuturor 
formelor de spectacol : muzică, 
dans, poezie, teatru folclor și 
nu în ultimul rînd umor, mult 
umor. De la destinația sa pur 
agitatorică inițială, brigada ar
tistică a trecut de-a lungul 
anilor prin metamorfoze diver
se și în loc să-și atenueze miza 
în inerția explicabilă în care au 
căzut alte forme artistice ale 
epocii. care s-au depărtat prea 
mult de adevărul vieții, ea și-a 
sporit an de an funcționalita
tea, activîndu-și capacitatea 
ascunsă de a fi un gen extrem 
de reprezentativ pentru necesi
tatea de spectacol total a pre
zentului, mutîndu-și centrul de 
greutate de pe critica de pro
ducție pe originalitatea și au
tenticitatea producției artistice, 
de pe agitație pe animație, ast
fel incit majoritatea numerelor 
văzute la Botoșani în etapa re
publicană a „Cîntării Româ
niei" pot fi considerate brigăzi 
artistice de animație în sensul 
bun al cuvîntului, de generală 
însuflețire estetică în toate 
compartimentele spectacolului 
scenic.

Una din explicațiile fenome
nului constă in apropierea de 
sursa realului : majoritatea 
brigăzilor sînt realizate de oa
meni care vin din interiorul 
realităților vizate, foarte buni 
cunoscători ai mecanismelor 
„uzinale" cît și ai unui tip 
anume de argou, industrial sau 
agrar, extrem de colorat și de 
mare efect scenic. O documen
tare fără echivoc și un limbaj 
care își păstrează în spectacol 
vitalitatea graiului viu, — iată 
două, atuuri imbatabile ale sen
zației de autenticitate pe care 
o dau aceste spectacole al că
ror succes și priză la public 
sînt o compensație reală a sen
timentului de „dăja vu" și reto
rică goală pe oare îl dau chiar 
multe spectacole de teatru cu 
subiecte din stricta actualitate.

Lipsită total de prejudecăți 
în ceea ce privește modalitatea 
estetică de abordare a subiec
tului, brigada artistică nu se 
încadrează într-un gen artistic 
anume, dimpotrivă se folosește 
de toate genurile pentru a-și 
erea astfel un limbaj meta- 
artistic în care regăsim particu
laritățile tuturor celorlalte ge
nuri topite însă într-o unitate 
care-i dă coerență și funcționa
litate proprie : depășind estra
da prin problematica critică 
exactă pe care o abordează și 
prin gravitatea funcțiilor asu
mate („Ș? zâmbind poți spune 
ce dorești" — estrada între
prinderii „Electrocontact" Boto
șani — textier și instructor 
Gheorghe Alexa), incluzând 
dansul de calitate pentru a ci- 
netiza continuu inerția scenică 
ce amenință orice reprezenta
ție („Lipsuri, lipsuri" — briga
da întreprinderii textile „Mol
dova", Botoșani, text colectiv, 
instructor Doru Pantaze), fo
losind monologul dar și scene
le de gen din recuzita artei 
dramatice (interpreții de umor 
Cezar Amitroaie și Dan Ba- 
cinschi), parodiind cîntece cu
noscute de muzică populară și 
ușoară, șlagăre internaționale 
sau autohtone, adaptînd, prelu- 
crînd, răsturnînd improvizând, 
forfotind de idei originale și 
ingeniozitate, tratînd o proble
mă tehnică prin intermediul 
unui obicei folcloric, folclori- 
zînd realitatea specifică unui 
anume loc de muncă, întrețesînd 
durata cu efemerul, brigada 
artistică prinde ceva esențial 
din agitația autoreferențială a 
vremii cît și din animația con
tinuă a actualității, ajungînd 
astfel un gen artistic care tre
buie considerat la importanța 
și dimensiunile sale exacte cu 

atît mai mult cu cît evoluția 
sa este încă imprevizibilă. O 
evoluție pe care o bănuim spec
taculoasă și de cel mai mare 
viitor, ca viața reală pe care 
o incorporează in arta sa.

In toii mai sus 
pentru muzica

Cu totul altfel stau lucrurile 
la muzică ușoară, rock și folk 
in raport cu statutul în ascen
siune al brigăzii artistice, deși 
tocmai aici ne-am fi așteptat 
să întîlnim o efervescență în- 
tr-adevăr tinerească. Contrar 
așteptărilor însă, majoritatea 
formațiilor și interpretilor n-au 
reușit să depășească starea de 
simplă prezentare, imitație sau 
prelucrare a unor motive sau 
stiluri arhicunoscute, cu struc
tură artistică saturată și fără 
viitor. Sigur că realitatea unor 
formații de muzică este alta 
decît a unei brigăzi artistice. O 
formație nu se adună doar în 
vederea unei finalități scenice 
gratuite. Existența unei for
mații de rock (bunăoară) de
pinde azi în mare măsură de fi
nețea și cantitatea instrumente
lor a căror agonisire costă sume 
importante. Odată procurate scu
lele electronice, uneori prin 

mijloace neistorisibile, ele tre
buie amortizate de venituri, 
majoritatea formațiilor cîntînd 
în restaurante și localuri diver
se, la nunți sau cu alte ocazii... 
pecuniare. Așa stînd lucrurile, 
o parte din aceste formații și-au 
pierdut entuziasmul inocent al 
confruntării cu publicul, starea 
de emulație și pură gratuitate 
a aspirațiilor artistice.

Tocmai din dorința de a sti
mula și pe această cale efortu
rile muzicale și dorința de afir
mare ale tinerilor din această 
parte a țării, aș vrea să men
ționez fiecare prezență în 
parte. Cei 17 componenți ai 
orchestrei de jazz „Venus" de 
la Casa de cultură „Victoria" 
din Botoșani au deschis specta
colul republican cu o omoge
nitate funcțională bine pusă la 
punct profesional, optînd pen
tru două compoziții de jazz 

. „romantic" articulat eorect în 
toate compartimentele orches
trale, ceea ce pentru o forma
ție de jazz aparținînd unei Case 
a armatei e în mod sigur, un 
pas înainte pe linia asumării 
fenomenului muzical. *

în general soliștii de muzică 
ușoară n-au avut o prezență 
scenică mai degajată adoptind 
o poziție statică, thnorată, ges
tica necomunicînd cu textul, 
vocea foarte bună, de cele mai 
multe ori, părînd că n-a des
coperit propriul trup ca suport 
al expresivității și comunicării, 
în mod normal ,ar trebui ca 
aceste prezențe să aibă o mai 
mare doză de prospețime în 

«timbru și interpretare în ra- 
®port cu uzura de scenă a cîntă- 
reților profesioniști. în acest 
sens ar fi fost de dorit ca vocea 
Marcelei Bidileac sau cea a 
Crinei Husac (Sindicatul Sani
tar Botoșani), să vădească mai 
multă nuanțare în interpretare 
și în general o conștiință inter
pretativă pe măsura instinctului 
artistic pe care il posedă. Surori
le Galanton (Casa de cultură Do- 
rohoi) au încercat o dinamizare 
a apariției scenice dar gestica 
lor era uneori imitativă și me
canică, sub posibilitatea vocilor 
lansate . în scenă. O mențiune 
aparte merită Stela Axinte (tot 
din Dorohoi) care a adus în 
fața publicului nu numai fru
moase calități vocale ci și o 
participare la inferioritatea cîn
tecului, credibilă, emoționantă.

Extrem de firav s-a prezen
tat și folkul botoșănean. Vio
rica Bursuc (Sindicatul sanitar) 
s-a dovedit o sensibilitate exce
sivă prin lipsa de forță, deli
catețea ei necomunicînd mai 
mult decît simpla prezență a 
unei respirații calde pe un 
geam rece, bzolin Dușa, celă
lalt folkist, beneficiază de un 
timbru proaspăt de voce trezită 
în zori, in același timp de copil 
și bărbat — calitate extrem de 
rară — dar care necesită o 
mai mare atenție acordată In
strumentului și complexității 
com pozi țion a Ie.

Cele patru formații de muzică 
ușoară și rock ajunse în etapa 
republicană ne pot da o idee 
despre starea artei și în acest 
sector al județului Botoșani. Ex- 
ceptînd grupul „Astral" celelal
te trei formații au dezvoltat or
chestrări subtile, lucrînd uneori 
cu sunetul secundar. Astfel or
chestra „Politon" (Casa de cul
tură Botoșani) a reușit să în
vingă electronizarea sunetului 
prin infiltrarea căldurii umane 
între măsuri. Grupul rock „Te
lex" (Casa dc cultură a sindica
tului) s-a realizat cu două pre
lucrări după „Holograf" și 
„Roșu și Negru". Normal ar fi 
fost ca aceste opțiuni să pună 
în valoarea personalitatea for
mației. Lucru care nu s-a în- 
tîmplat' nici cu „Hyperion" (în
treprinderea de utilaje și piese 
de schimb Botoșani) — singura 

formație care s-a prezentat și 
într-o ținută scenică distinctă 
și care ar fi impus aceeași de
tașare și pe linie muzicală.

Nu de cunoștințe muzicale 
duc lipsă majoritatea interpre- 
țikfr văZuți aici, nici de profe
sionalism. ci de mai multă în
drăzneală în afirmarea perso
nalității proprii.
Majoritatea interpreților B-au 
prezentat cu prelucrări după 
piese ș'i formații arhicunoscu
te. Or, județul Botoșani bene
ficiază de un potențial muzi
cal unic ce ar trebui explorat 
și pus în valoare și pe această 
cale — direcția aceasta fiind 
singura eare poate asigura o 
individualitate distinctă în 
marele cor al valorilor națio
nale.

icdcrc
de ansamblu

în loc de concluzii, dăm cu- 
vîntul compozitorului Vasile 
Donosc, pe care l-am abordat 
la sfîrșitul etapei de la Boto
șani, să facă o binevenită sin
teză asupra evoluției fenome
nului artistic pe care l-a ju- 
rizat :

„Din experiența de jurizare a 
celor 22 de județe pe care le-am 
văzut pînă acum am constatat 
că nivelul general a crescut în 

ION ZUBASCU fi 
Fotografii de OZOLIN DUSA fi.

raport cu edițiile precede!, 
Există, în primul rînd o mai 
mare preocupare, la secțiunea 
de muzică ușoară, rock, folk și 
jazz pe care am jurizat-o în ca
litate de președinte al juriului 
itinerant, față de diversitatea' 
tipurilor de formații alcătuite în 
raport cu potențialul tehnic și 
material cît și în funcție de 
existența instrumentiștilor și de 
posibilitățile lor de grupare în 
diferite locuri, o combinație mai 
diversă de instrumente : coar
de, suflători, percuție. Această 
diversitate tipologică, după gen 
muzical și în cadrul genului, a 
facilitat apariția unor formule 
originale de prelucrare și aran
jare determinind o mai mare 
varietate repertorială, stiluri 
compoziționale diverse și o te
matică cuprinzătoare sub aspec
tul mesajului : tinerețea, dragos ■ 
tea de țară, respectul pentru 
tradițiile culturii naționale, poe
zia de bună calitate.

Formațiile și soliștii folk con
tinuă un proces de decantare și 
asimilare a genului în structu
rile cîntecului românesc. Foarte 
puține sînt formațiile și soliștii 
care au rămas pe tipul folkului 
în accepțiunea lui inițială. Tot 
mai mult își fac loc motivele 
tradiționale ale cintecului nostru 
care dau genului o nfai pronun
țată specifictate românească.

Există în general o mare pre
dilecție pentru creațiile origi
nale, situație determinată cel 
puțin de două cauze : vocația 
creativă a tineretului nostru pe 
de o parte, iar pe de altă parte, 
deficiențe de popularizare a re
pertoriului consacrat care nu 
ajunge întotdeauna la îndemînâ 
formațiilor. Ar mai fi pe dea
supra și explicația că fiecar 
formație își poate'optimiza com
poziția în raport cu registrele ei 
de interpretare,

în ansamblu, există o mare 
demonstrație de talent muzicii 
românesc, o paletă de genuri și 
formule in care, spre deosebi
re de edițiile trecute, jazzul e 
un semn de progres în ceea 
ce privește profesionalizarea. 
Avem în acest sens în țară 
formații de jazz competitive 
pe plan internațional.

Continuă să fie o problemă 
sectorul muzicii ușoare în sen
sul că se resimte o insuficien
tă îndrumare profesională chiar 
acolo unde sînt talente de for
ță. în concursurile interjude- 
țene care preced selecția repu
blicană ar putea fi gîndită 
mai eficient urmărirea ți în
drumarea formațiilor și soliș
tilor de valoare^

Județele depun eforturi sus
ținute pentru buna organizare 
a diverselor faze de selecție 
valorică. Firește nu în toate 
județele lucrurile stau la fel. 
Astfel la unele spectacole de 
selecție județene nu s-au avut 
exclusiv în vedere criteriile d 
promovare a celor mai buni. 
Unele județe dau impresia, 
chiar la etapa republicană, că 
reeditează fazele de masă. Spre 
deosebire de acestea, care au 
mizat deci pe cantitate nu pe 
calitate, se remarcă unele ju
dețe cum ar fi Vrancea, Galați, 
Botoșani și altele care au pre
zentat în fazele finale lucrări 
bine selectate, după criterii va
lorice astfel incit aproape toți 
concurenții sînt susceptibili de 
palmaresul final.

Sub raport organizatoric 
s-au distins județele Dolj, Ga
lați, Brăila, Vrancea, Satu 
Mare, Iași".
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„CÎNTAREA ROMÂNIEI”
Cu „Miorița" m-am dus, 

din Țara de Jos in Țara de Sus
întâmplarea, fericită pentru mine, a făcut ca parcurgînd itine- 

rariile Festivalului național „Cîntarea României", un popas să-l 
fac la Focșani, unde pe 10 iulie 1987, a început spectacolul din 
etapa republicană, chiar cu „Miorița" în interpretarea grupului 
folcloric din satul Negrilești, comuna Bîrsești. După cum cel de 
al doilea popas aveam să-l fac la Cîmpulung în județul Sucea
va, unde aveam să ascult aceeași Mioriță, zisă cu tot rafinamen
tul de un rapsod popular ca Aglaia Istrat, de la Sadova Buco
vinei.

Punte de unire, nu întîmplătoare, între cele două vetre folclori
ce, doi poeți, unul mai tînăr, împătimit de munte și ancestrali- 
tate. Dumitru Pricop de la Negrilești și celălalt, cu o întreagă 
și multilaterală operă, Dragoș Vicol, de la Sadova.

Spațiul mioritic, ca să folosim o expresie celebră a lui Lucian 
Blaga, îtitre cele două popasuri l-am umplut cu un tumult de 
cîhtece mioritice, unele zise cu buciumul străbun ca la Spulber- 
Paltin-Vrancea, sau cu glasul de o voce de acum formată ca 
aceea a Getei Postolache, de la Focșani sau în formare ca a 
Măriei Murgoci, incași mai bună ca instructoare în realizarea 
colindelor laice de la Școala populară de artă din același oraș 
de pe Milcov, secondată fiind de Măricel Ghinea.

Și ca să nu-i nedreptățim pe suceveni, să cităm cîteva for
mații de-ale lor de performanță precum Fanfara Combinatului 
de prelucrare a lemnului din Suceava, cu suita sa de melodii 
bucovinene sau bantele de suflători din Calafindești și Bră- 
nești, ori chiar Vașile Anichitei cu originala sa drîmbă repre- 
zentînd o exploatare minieră din nordicul nostru județ.

Dar iată și o rimă, mai înainte citata Maria Murgoci cu 
Gheorghe Lungoci și vioara sa de la Horodnic.

Cum să nu cităm taraful mic a! tipografiei din Suceava sau 
formația de cavale a cooperativei „Zorile" din Fălticeni?

Grigore Gafencu de la aceeași cooperativă din Fălticeni a zis 
din tilincă o doină și un joc de doi.

Mie, unuia, care în acele zile am trecut și pe la Mălinii lui 
Nicolae Labiș, comună pe teritoriul căreia după cum s-a demon
strat se petrece acțiunea din ..Baltagul" lui Sadoveanu, îmi 
suna în memorie și în simțiri „Miorița" lui Labiș, din care nu 
mă pot abține să nu-i citez finalul:

El, cu ochii ca mura, tras ca prin inel, 
El, cu plete negre-n vînturi scuturate, 
N-are să mai poată mîndrul ciobănel 
înaintea ta să se arate ...

Ochilor tăi tulburi pentru veci li-i dat 
Legănat pe triluri, palid, să îl vadă, 
Pașilor să-l cate pentru veci M-i dat

In pădurea lungă de baladă ...

Ostenești... O clipă numai să te-oprești 
Odihnește-ți ochii în afund de zare 
Vai, pe zarc-s nouri — turmele cerești — 
Și-auzi glasul tragicei mioare...

De ce fugi pe cîmpuri, după ce chemări? 
Despletit ți-i părul — albă vîlvătâie ... 
Vezi, de vînturi dusă, s-a topit sub zări 
Miorița, laie, bucălaie...

Pe-un picior de plai, pe-o gură de rai, 
Stau cîteodată împietrit și mut, 
Să-nțeleg o clipă nențelesul grai

Plin de jalea unui veac trecut...

Neînțelesul grai al Mioriței, plin de atîtea înțelesuri, vorba 
marelui Eminescu, l-au priceput și rechemat în cîntec și in ba
ladă, atit cei de pe scenă, interpreții. cît și auditorii lor din sală, 
părtași la același act de creație și educație care este Festivalul 
național „Cintarea României", festival care își propune de șase 
ediții de pină acum, continuarea și dezvoltarea pe o treaptă su
perioară a frumoaselor tradiții ale poporului român, care, cum 
spune tovarășul Nicolae Ceaușescu, „a fost făuritorul minuna
telor doine și balade, al culturii și artei populare unice prin 
frumusețea, patriotismul și umanismul lor".

NICULAE STOIAN ®

Vreme m trecere O întrebare
Suveica timpului 
Toarce clipă de clipă 
Liniște deplină, 
Cite un bob de rouă 
Cade din iarba 
înaltă 
îngălbenită 
La fiece secundă. * 
Vreme în trecere, 
Secretă.
Te rog 
învolburat Olt 
Cumpără-mî 
Pentru un veac 
Tăcerea

Mă hrănesc doar 
Cu aburul Dunării ; 
Festin distins 
Ce la masa 
Cu fintini de soare 
Umbra cuvintului 
Așterne pe hirtia 
Albastră 
in unde 
Poemul acesta 
Pe care- l-am scris 
Fără să am 
Răspunsul tău 
Înainte de a-ți pune 
O întrebare.

MIHAI PÂSCULESCU ■

Nevoia 
de 

cultură

■ O masă rotundă, la întreprinderea „Republica* 
din capitală, despre nevoia de artă, de cultură, de 
frumos n Deși caniculă, Dimineața pierdută face 
sală plină ■ Mari actori, mari regizori, un program 
care, la cinematograful Patria este luat cu asalt ■ 
Pe strada Academiei, sub razele unui soare torid, 
oamenii așteaptă noile apariții editoriale ■ Cartea 
rămîne cel mai mare prieten al omului ■ Ca frunza 
dudului și Cuibul de viespi, un spectacol de teatru 
și un film mult gustate de marele public ■ O dilemă 
încă nerezolvată : cum poți procura un bilet la un 
teatru, sau chiar și la un film î ■ De ce nu sint re
cenzate în România literară și Contemporanul căr
țile pe care cititorii le consideră adevărate reușite 
editoriale ? ■ De ce se găsește așa de greu revista 
Cîntarea României ? ■ Să fie mai larg popularizate 
ansamblurile folclorice de amatori din București și 
din toată țara.

Vară, caniculă, orașul ne su
portă greu, făcîndu-ne să-i iu
bim tot mai puțin mirosul în
cins al caldarîmurilor și răcoa
rea iluzorie a serilor care vin 
și așa prea tîrziu. Autobuzele 
sint un coșmar necesar, iar gîn- 
dul la apropiatul concediu, un 
remediu atoate. Cu toate astea. 
Dimineață pierdută se joacă la 
Grădina Icoanei în mijlocul 
unei săli arhipline agitind evan
taie mai mult sau mai puțin im
provizate. Nimeni nu abando
nează. nimeni nu vrea să re
nunțe la șansa de a vedea spec
tacolul. în fața cinematografu
lui Patria, zi de zi, șirul celor 
oare vor să vadă filmul progra
mat în această săptămînă în 
retrospectiva Alain Delon, e ne
clintit. Pe Academiei. în plin 
soare, la 38 de grade, oămenii 
așteaptă... cărțile. Se aduc cărți 
noi.

Așadar, nevoia de cultură nu 
are nici o legătură cu meteoro
logia. Mai tare decît oboseala, 
decît ierarhiile acaparatoare 
ale treburilor zilnice, nevoia de 
cultură se faoe simțită — ca se
tea, ca somnul — devenită unul 
din ritmurile biologiei și psiho
logiei omului modern.

Am gîndit că în așteptarea 
apropiatului Congres al Educa
ției Politice și Culturii Socia
liste, un dialog cu oameni ai 
muncii (am ales de această da
tă. drept gazde, colectivul Uzi
nelor Republica) despre cultură, 
despre ceea ce ne oferă cul
tura în acest moment, despre 
ceea ce cer oamenii muncii, în 
calitate de receptori, ai actului 
artistic și cultural, de la litera
tura noastră, de la filmul, tea
trul, plastica. muzica noastră 
poate propune idei interesante. 
A fost un dialog deschis, destins 
în care interlocutorii (Ana An
gliei, inginer, Ruxandra Sășan 
— pregătitor-completator. Con
stanța Cantoneru — economist 
și secretar al organizației 
P.C.R. — Centrul de cercetare 
și proiectare, Elena Untaru, 
proiectant. Valeriu Stoica, di
rector al Clubului Uzinelor 
Republica, Mihaela Ticu, con
trolor date la Centrul de 
Calcul) au dovedit nu nu
mai competentă, ci și exigență, 
spirit critic, mobilitate și dispo
nibilitate pentru tot ceea ce in
tră în sfera cuprinzătoare a cul
turii contemporane.

— Cind, cît, în ce fel simțiși 
nevoia să apelați la faptul de 
cultură ?

Mihaela Ticu : — Mi-ar fi 
greu să stabilesc o ordine, un 
orar în această privință. Inte
resul meu pentru cultură, pen
tru artă cred că este continuu 
și spontan în același timp. Asta 
nu înseamnă însă că mi-1 pot 
satisface în aceeași măsură. Da. 
ultimul spectacol* de teatru pe 
re l-am văzut a fost — iată ! — 
acum o lună și jumătate. Ca 
frunza dudului..., de D. R. Po
pescu. la Teatrul Mic. în regia 
Cătălinei Buzoianu. Timpul tre
ce grozav de repede ! în urmă 
cu cîțiva ani. mergeam aproape 
săptăminal la teatru. Trebuie 
să recunosc că aceste mici „pre
mii" pentru munca de toate zi
lele s-au cam rărit. Mi-au scă
pat foarte multe spectacole pe 
care aș fi dorit să le văd, în 
special cele ale Cătălinei Buzo
ianu, o regizoare pe care o pre
țuiesc în mod deosebit pentru 
modul elevat în care transpune 
în spectacolele sale idei, sen
suri. sugestii. Nevoia de cul
tură ? Cred că de la un anu
mit nivel în sus ea este o rea
litate dezlegată de conștiința

noastră. Nevoia de artă, de fru
mos. de cultură în general apare 
de la sine, ca un corectiv, ca o 
compensare la îndeletnicirile 
noastre zilnice, intrate firesc în- 
tr-o anumită monotonie.

— Care dintre domeniile cul
turii vă este mai apropiat, mai 
familiar ?

Constanta Cantoneru : — E- 
vident, oel mai aproape, și la 
propriu și la figurat, rămîne, 
cred, pentru fiecare dintre noi. 
cartea. E o posibilitate de rela
xare și de instruire pe care n-o 
poți uita, oricît de tracasat și 
de obosit ai fi.

— Ce condiții trebuie să în
deplinească o carte pentru a fi 
o lectură utilă și plăcută ?

Mihaela Țicu : — Nu sint 
foarte exigentă în legătură eu 
cărțile. Dar cred că o carte bu
nă este aceea care atrage atît 
prin ceea ce relatează, cît și 
prin modul în care o face. Acolo 
unde regăsim oeva din trăirile 
noastre, din gindurile noastre, 
sau. dimpotrivă din trăiri și 
gînduri ale unor personaje care 
pot fi pentru noi modele, exem
ple — acolo unde găsim toate 
acestea cred eu că putem spune 
că am găsit adevărata litera
tură. Am citit în urmă cu cîtva 
timp o carte a Ioanei Postel- 
nicu. Roată gîndului, roată pă- 
mîntului, o carte cu caracter 
reportericesc. M-am legat foar
te mult de această autoare, al 
cărei stil mi se pare fermecător 
și în care găsesc un interes 
pentru istorie, filtrat printr-o 
sensibilitate aparte, ceea ce mă 
atrage în mod deosebit. Am 
căutat apoi și alfe cărți ale sale: 
Plecarea Vlașinilpr și Eternele 
iubiri.

Constanta Cantoneru : — Ceea 
ce cred eu că ne oferă din plin 
viata culturală. în special a ca
pitalei. sînt spectacolele de tea
tru. Avem la această oră actori 
excepționali și regizori de ase
menea foarte buni. Chiar și fil
mul românesc a progresat foar
te mult. Am văzut de curînd 
Cuibul de viespi, o realizare 
care mi s-a părut a fi chiar 
peste nivelul piesei Gaițele, 
mai ales datorită distribuției 
foarte bine alese. Apoi, deși îmi 
este foarte greu, mă străduiesc 
să mai ajung uneori în centru 
pentru a -vedea — cînd găsesc 
bilete —- filmele din ciclul 
„Mari actori, mari regizori", 
progi-amats la cinematograful 
Scala. Mă întreb însă de ce nu 
se rezolvă de ani și ani o pro
blemă care, pentru noi, specta
torii a devenit foarte dificilă : 
procurarea biletelor. Dacă la 
teatru difuzarea biletelor prin 
întreprinderi e o soluție. dar 
nu întotdeauna bine folosită 
(asta este o altă poveste), la ci
nematograf biletele nu se vînd 
decît în ziua spectacolului, ceea 
ce este foarte incomod. Oare de 
ce nu ne putem cumpăra bilete 
la film cu cîteva zile înainte, 
cum se întimplă la Sala mică a 
palatului, de pildă ?

Ana Anghel : — Ar fi bine 
poate ca și pentru filme să ne 
putem procura bilete prin în
treprindere. Deși, trebuie să 
spun că uneori există o menta
litate greșită față de aceste bi
lete. Ele sînt socotite drept 
obligatii și lumea nu le ono
rează. Poate și fiindcă specta
colelor respective nu li se face 
o popularizare corespunzătoare.

— Credeți că aportul presei 
și al radioteleviziunn este insu
ficient în această privință ?

Ana Anghel : — Poate nu in
suficient, dar cumva depășit de 
calitățile vieții culturale. îmi

plăcea foarte mult o emisiune 
a televiziunii. în care ni se 
prezentau oele mai importante 
evenimente culturale ale săptă- 
mînii. Emisiunea avea farmec 
și certă utilitate.

— Citiți revistele culturale, 
sau paginile de cultură ale al
tor publicații ?

Mihaela Ticu : — Citesc cu 
mare plăcere România literară 
și Contemporanul, in care gă- 
seSc multe îndrumări asupra a 
ceea ce aș putea citi, vedea, as
culta. Totuși, se întîmpîă să nu 
găsesc acolo recenzate tocmai 
acele cărți care mie mi se par 
interesante. Poate că opțiunile 
mele nu sînt oele mai justifi
cate.

Valeriu Stoica s Dacă des
pre arta profesionistă revistele 
și publicațiile noastre scriu, 
zic eu. suficient, as vrea să 
spun că de arta de amatori se 
ocupă încă prea puțin. E păcat 
că o revistă specializată, cum 
este Cîntarea României, circulă 
așa de puțin, practic nu prea e 
băgată în seamă, așa îneît cei 
despre care se scrie acolo rîv- 
nesc de fapt coloanele altor pu
blicații. mai îndrăgite. Avem și 
noi. la clubul uzinei, o amplă 
activitate de amatori și astfel 
putem „măsura" ecoul rezulta
telor obținute în diferite compe
tiții. Să știți că e foarte mic.

Ruxandra Sășan : — Există 
apoi în capitală multe ansam
bluri folclorice valoroase. Cei 
de la Casa de cultură a secto
rului 3 au descoperit o formă 
străveche a dansului Călușul 
din zona Teleorman. E un lucru 
deosebit care ar merita să fie 
popularizat.

Valeriu Stoica : — Da. m-am 
gîndit și eu că Revista de etno
grafie și folclor ar putea să re
flecte mai multe lucruri despre 
conservarea folclorului, fapte 
concrete, nu neapărat conside
rații teoretice. De f^pt, ar tre
bui poate îmbinate aceste două 
oerințe.

Elena Untaru : —- Viața noas
tră culturală, nevoia noastră de 
cultură se manifestă și prin 
participarea la activitatea for
mațiilor de amatori. Fac parte 
din cenaclul uzinei, unde văd 
venind o mulțime de oameni 
pasionati, pentru care cultura 
nu este așa. un desert, de care 
te ooti lipsi, ci o necesitate vi
tală. întilnițile cu scriitori. lan
sările de carte, cu participarea 
Uniunii scriitorilor, sc bucură 
de mare succes la noi în uzină.

Mihaela Ticu : — Fie că ape
lăm la arta profesionistă, cea 
mai în măsură poate să ne 
ofere modele în activitatea 
noastră de amatori, fie că sîn- 
tem noi înșine creatori, cred că 
ideea esențială este că arta tre
buie să-i facă pe oameni mai 
buni. Firește, n-am descoperit 
eu asta. Dar realmente avem 
nevoie de artă, pentru a fi mai 
buni, pentru a găsi căi tot mai 
rafinate de înțelegere . între 
noi. Nu trebuie să ne fie indi
ferent care sînt relațiile noastre 
unii cu alții, pe stradă, în au
tobuz și nici să credem că oricît 
de proaste ar fi ele, cu un spec
tacol de teatru excelent se re
zolvă totul.

Valeriu Stoica : — Faptul că 
arta și cultura sînt importante 
se reflectă chiar și în această 
discuție a noastră și, de fant, 
în chiar Congresul Educației 
Politice și Culturii Socialiste 
care se apropie. El este expre
sia unei democrații profunde, a 
societății noastre și a culturii 
sale.

T. RADU ■
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SUB ZODIA CIV.

Pe adresa cu nume de poe
zie si primăvară a „Mărțișoru
lui" mergem, an de an, să-1 
sărbătorim pe Tudor Arghezi. 
Bătătura e saeră și constelată 
de spiritul poetului pînă la per
sonalizare, ca la Mircești. sau 
Ciucea și cum trebuia să ’fi fost, 
la Ipotești înainte ca un nou 
proprietar să fi schimonosit va
tra. Am găsit casa din Mărți
șor reprimenită, dalbă ca flori
le miresii cîntate de poet — 
reprimenire datorată primăriei 
Bueureștiului și care se adună 
armonios, în acest an, în cifra 
de 20 de ani de la stingerea 
poetului și 60 de la apariția 
crucială a „Cuvintelor potrivi
te". Așa că ne-am așezat la 
umbra nucului bătrîn, la ma
să, față în față cu publicul a- 
tașat Mărțișorului care vine, 
cu credința cu care venim și 
noi, an de an, la cinstirea me
moriei poetului; fețele ne sînt 
deja cunoscute, tradiția prezen
tei noastre, acolo, unindu-ne în 
cuget și simțiri sub lumina ver
bului arghezian. Al deplinului 
verb român.

Mărțișorul este un teritoriu 
arghezian pînă în atomii cei 
mai intimi. Am avut totdeauna 
și am impresia prezentei lui 
Tudor Arghezi în angrenajul 
gospodăresc al vetrei iar, prin 
livadă, că iarba foșnește și as
tăzi sub mersul lin al pașilor 
lui. Cred că numai Fabre mai 
putea fi legat, în livada și gră-’ 
dina lui, de întregul microcos
mos care foșnește pe sub fire
le de iarbă sau bîzîie prin ae
rul frumos. Greierul și furnica, 
elbin» sau sticletele. Căci, po
vestea Paul Anghel, la evocare, 
că el, venind o dată să. bată în 
toaca de la poarta curții Măr
țișorului din cutia poștală a țîș- 
nit un sticlete care-și făcuse 
cuibul acolo.

Poezie georgicâ si bucolică, 
vatra Mărțișorului își începe 
fluențele încă de la’poartă, cu 
toaca de fier de care vă vor
beam și cu ajutorul căreia omul 

își anunța vizita. Vizitatorul 
bun, om cum se cade, — căci, 
zicea Arghezi cum că are clini 
care adulmecă bine omul bun 
de ticălos. Odată recunoscut ca 
om de omenie, oaspetele era 
primit în suprafața lirică a 
■gospodăriei.

L-am vizitat pe Arghezi încă 
de prin anii săi de restriște. în 
inscripția de pe tobă, Tudor 
Arghezi dădea, la începutul a- 
tacurilor, replica incisivă: „Scu
la asta are mare căutare / Nici
odată, golul n-a sunat mai tare".

Congresul al IX-lea avea să 
facă și aici lumină, reașezînd 
cultura în tiparele ei naționale. 
Și depline. Și adevărate.

Dar să continuăm panora- 
marea Mărțișorului. Curtea se 
desface între două flancări de 
livadă, lăsînd loc, la mijloc, ce
rului să bată cu lumină. Intri 
și zici : „e pardosită lumea cu lu
mină". In dreapta, nucul ma
iestuos și apoi o pleiadă de vi
șini. Și cele două morminte ca 
două lebede de piatră prive
gheate de o cruce cu cioplitură 
bizantină si însemnate lapidar, 
cu aici a trăit, a murit, fără 
nici un adjectiv. Au fost, zice 
Mitzura. ideale de poet după 
moartea marei doamne care a 
fost Paraschiva si, după mpar- 
tea căreia, năruit în sine, Ar
ghezi s-a pregătit și el să 
moară... Paraschiva a fost 
pentru Tudor Arghezi suflet și 
har. O iubea desăvîrșit iar ea 
îi era oaza de liniște si pace 
în creație sau odihnă. Pașii ei, 
ca neauziti, cînd sosea să ne 
aducă fructe, miere sau plăcin
te, pe terasa din spate, erau cu 
plutire, de trecere prin armonii 
și paradis. Din femeie simplă 
de la tară ajunsese, în zariști- 
le marii poezii, de un rafina
ment, de-o gratie și eleganță 
pînă sus de tot, unde scapără 
aristocrația spiritului. Arghezi 
soțul o agrăia cu blajinătate și a- 
tint. Atmosfera devenea de o blîn- 
dețe, de-o seninătate, de-o ar
monie. cum, bănuiesc eu, că 

exista în ambianta rustică a 
gospodăriei franțuzului de geor- 
gice moderne — Francis Jam- 
mes.

Casa e ca o culă oltenească, 
rustică și solidă, adunată pe 
spațiu puțin, cu despărțituri 
multe, așezate cum nu se poate 
mai functional. Acest „non 
multa sed multum" se vede si 
în biblioteca lui Arghezi, care 
nu este lăbărțată pe spații de 
ifose boierești și necitite. Avea 
cărțile necesare... Autorul „Cu
vintelor potrivite" își avea căr
țile potrivite. Fără prisosiți. 
Vă dati seama cîte cârti a pri
mit, în viata lui, cu autograf, 
în afara oelor de valoare și ar 
propiere sufletească, ele nu sînt 
nicăieri. Ca în poezie, ca în tot 
ce scria, — Tudor Arghezi- a 
știut să scape de lesturi. Așa 
este și portretul său făcut de 
marele pictor Constantin Piliu- 
ță, venit, cu noi împreună, 
să-1 omagieze. Fără podoabe 
inutile. Piliută ne spunea că 
femeia de serviciu, văzînd por
tretul, l-a salutat. „Dovadă 
că-mi seamănă!" i-a spus, lui 
Piliută, Tudor Arghezi. Aceeași 
pfibzentă de compendiu avea 
maestrul în seama de sonete 
ale lui Tudor George, la sonul 
sobru și pur.

în dreapta casei, acolo unde 
funcționase o mașină de zbor 
în spirit : tipografia, e un mu
zeu mai amănunțit, — căci, în 
fond, toată vatra e muzeu, in
clusiv cireșii sau firul de iarbă. 
Acolo se vede brevetul de tipo
graf (in toată regula, cu pa
rafele și semnăturile de rigoa
re). Tipograful scotea „Bilete 
de papagal" nu să se chiverni
sească, ci să publice scriitorii 
tineri, să le dea girul de zbor, 
cu autoritatea sa supremă de 
poet oare definește veacul. Că 
unii, pe urmă, i-au întors spa
tele și l-au ponegrit, e o altă 
fată a scrisului pe. care nu-1 
pot numi românesc, pentru că 
nu aceasta este fata românului.

în micul dar densul muzeu, 

sînt fotocopii de documente de 
seamă, definind o epocă — și, 
sub pavăza unui simbol, cum îi 
plăcea bătrînului să spună, — 
sculele de albinărit ale celui 
mai excelent cîntăret al stupi
nei de pe suprafața pămîntului 
și din toate epocile. Veninul tot 
l-am preschimbat în miere, lă
sînd. întreagă, dulcea lui pu
tere.

La sculele de albinărit ne ui
tăm cu duioșie caldă cum și la 
cotetul lui Zdreanță de din 
partea cealaltă a curții, prevă
zut cu o inscripție documenta
ră. Arghezi n-a mai apucat s-o 
scrie-n poezie, cum o făcuse pe 
cotețul lui Hoțu. Lîngă coteț o 
fîntina : „Tu curgi fîntînă pe 
trecutul meu...“. în rest, livada 
ca o potcoavă de smarald cu- 
prinzîndu-ne în taina ei dulce. 
Și umbra, de sub nuc, unde ne 
adunăm, an de an, să-1 evo
căm pe cel ce, după Eminescu, 
avea să revoluționeze literele 
alfabetului nostru sufletesc, cu 
anevoie dar cu întărîtare „prin 
rîpi și gropi adinei"... La masa 
de la care citeam, o mînă de 
iubitori de frumos arghezian, a- 
academicianul Alexandru Bălăci 
venise pe jos, cale de un ceas 
și jumătate, cum o mai făcuse, 
cu 20 de ani în urmă, la moar
tea poetului : maraton de obo
seală frumoasă si de itinerar 
meditativ. Eu, cu Aura mea, 
veniti de la Oradea, special 
pentru eveniment, am fost aduși 
de Mitzura, cu mașina... Cu 
marea doamnă oare e Mitzura 
și care seamănă leit cu mama 
ei Paraschiva, nu numai prin 
trăsăturile frumos oacheșe ale 
fetii ci și prin voluntarismul, 
tenacitatea cu care conduce 
Mărțișorul în actualitate. Zbă- 
tîndu-se ca lucrurile să fie bu
ne si frumoase. Și, iată că, îmi 
vine în minte un adevăr sub
lim : patru femei se preocupă 
cu aleasă îndîrjire de perpetua
rea deplină a vieții și operei 
tatălui lor : Mitzura Arghezi, 
Profira Sadoveânu, Puica Re- 

breanu și Dorii Blaga, de pe 
unele dintre posibilele patru 
cardinale ale scrisului româ
nesc.

Un recitat de zile mari d" 
cele mai reprezentative poc 
ale maestrului, florilegiu alc„ 
tuit cu gust și cunoaștere, a 
fost oferit spectatorilor de trei 
excelenti actori ai Naționalului 
bucureștean: Simona Bondoc. 
George Oancea și Alexandru 
Hasnaș, parcă într-o întrecere 
de virtuozități, în transpune
rea textului.

în acest an. festivitatea Ar
ghezi a fost cu slova logodită 
într-o expoziție a istoricului 
scrisului arghezian, în corpul 
clădirii. Edițiile prinoeps la ca
re ne-am uitat cu evlavie. Mi
nus cele o sută și una poeme, 
din păcate, — ca ultima carte 
înainte de reintrarea lui Ar
ghezi în drepturile-i absolute. 
Apoi, traducerile făcute de, Ar
ghezi, — argheziene total și fă- 
cind, uneori, din poetul tradus, 
o valoare de șapte ori cîte șapte 
superioară originalului. „ Apoi 
traducerile făcute în țară, în 
limbile naționalităților cu car» 
trăim, muncim si visăm. Apoi 
traducerile, de peste hotare, din 
opera lui Arghezi. A lui Sal
vatore Quasimodo, a lui Ra- 
faelo Alberti și Maria Tereza 
Leon, — cu bucuria de-a vedea 
poezia lui Arghezi prezentă p? 
meridianele lumii. Umbra de 
tristețe rămîne însă aceeași : 
nici Arghezi. nici Eminescu, 
nici alti mari scriitori români 
nu-și au încă traducerea cuve
nită,, din motivele discutate și 
răsdiscutate a nedreptăților ca
re li se fac țărilor mici, limbi
lor de circulație restrînsă. Se 
va rezolva si paradoxul acesta 
vreodată. Pînă una-alta, tradu
cerile care sînt (si sînt frumoa- 

- se) au impus cît de cît un poet 
fundamental al României peste 
mări și țări, e un frumos punct 
de plecare către ce s-ar putea 
face. Inima de aur a Mitzurei 
(geamănă cu a Paraschivei) a-
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rîvite

Forța unei prejudecăți constă 
în aceea că seamănă perfect cu 
un adevăr, cu unul din acele 
adevăruri, mai bine zis, ce a- 
proape că nu mai trebuie de
monstrate. în ce privește Fălti
ceniul, chiar și numele orașului 
sună a prejudecată. Fălticeni e 
Fălticeni. Ce altceva poate să 
fie ? Fiecare știm cîte ceva des- 

ț pre Fălticeni.
Cînd spunem că fiecare știm 

Icîte ceva despre Fălticeni, uităm 
să precizăm că știm, mai ales, 
ce ne-au spus alții sau ce-am 
citit cu privire la acest oraș. 
Numărul celor care vizitează 
Fălticeniul e mic. iar al acelora, 
care izbutesc șă sesizeze dife
rența dintre Fălticeniul cunoscut 
din lecturi vechi și urbea de azi, 
și mai mic. Nu pentru că oa
menilor le-ar lipsi spiritul de 
observație. De observat, observă, 
dar nu toți compară. Și nu 
compară pentru că, de fapt, nu 
au ce compara. Nu poți com
para o realitate cu o legendă, 
devenită prejudecată. Sado- 
veanu a scris frumos despre 
orașul Fălticeni, dar nu mai 

v există nici Sadoveanu, nici ora
șul despre care a scris el. Există, 

- însă cărțile lui Sadoveanu și ele 
seduc multă lume. Și lumea 
privește un oraș, dar de văzut, 

| vede altul. Vede Fălticeniul lui 
Sadoveanu, cu ochii lui Sado
veanu. învățăm de mici că Făl
ticeniul e unul din acele locuri 
unde nu se întîmplă nimic. Iar 
cînd ajungem în Fălticeni, asta 
băgăm de seamă și acum, că nu 
se întîmplă nimic. Adică nimic 
altceva decît ce se întîmplă în 

B toată țara : se construiește mult, 
vechiul oraș e păstrat în eșan
tioane, pitorescul de odinioară
al locului
Locurile 
brava ;

se
e și el muzeificat. 
cheamă tot Dum-

minunată și tot Nada

țese că în 1938 era egal ca im
portanță cu Suceava. M-am gîn- 
dit ctirn va fi acest oraș în lumi
na documentelor Congresului 
al XI-lea al partidului. Citeam 
cifrele de plan și,.cu ochii min
ții, vedeam .locuințe, industrii și 
un tip nou de civilizație prime
nit. în 1978, prin decret

jul, orașele Gheorghieni și Sfîn- 
tu-Gheorghe și mi-am spus că 
nu e nevoie să merg cu gindul 
atît de departe, în Europa, cînd. 
există și la noi orașe de la care 
ai ce învăța. Poate că ați văzut 
pe străzi oameni în etate cu ban
derole roșii la mină. Ei sint „Ci
vica". „Civica" supraveghează

blema reală a prezentului e să-J 
deprindem pe oameni să pricea
pă sensul binelui și să-l respec
te. să vadă corect ce posedă. Și 
binele se învață. Degeaba cons
truiești un oraș cum e al nostru,
dacă nu-1 respecți, 
jești, nu-1 consideri

nu-1 îngri- 
ca pe pro-

jutată de Uniunea Scriitorilor, 
de Muzeul de literatură, de 
muzeograful Sabău, custode al 
Muzeului memorial Tudor Ar- 

I ghezi și-a adus munca de rigoa
re, — nc-au făcut să’vedem, în 
haina nouă a Mărțișo
rului o expoziție de cuprinză
toare sinteză. împănată sime
tric cu pinze primite de Ar- 
ghezi de la pictorii epocii și cu 
desenele în tus ale graficianu
lui (și comentatorului de arte 

’ frumoase) Arghezi, expoziția 
este foarte bine venită. Cade 
însă întrebarea citi și cînd si 
cum vizitează oamenii noștri 
iubitori de frumos, vetrele sa
cre care ne-au mai rămas ? Ge
nerațiile tinere, mai cu sea
mă... Și ce politică de cultură 
ducem noi, prin apostolatul dăs- 
călimii, să-i ducem la izvoarele 
sfinte ale logosului român.

în alunul Congresului cultu
rii. aceste întrebări își au gra
vitate deosebită.

După festivități, cînd Mitzura 
ne-a chemat la caise, puse pe 
masă generps cum le puneau 
Paraschiva si Tudor, — am pri
vit. prin fereastră, și am văzut 
un mare belșug de azur : „îmi 
atirnă la fereastră, / Iarba, ce
rului albastră".

Închizînd ochii, — am auzit 
foșnetul mătăsos al ierbii ușor 
alunecată de pasul nostru. Vă 
rog frumos, vă rog din toată 
inima, frați cititori, mergeți și 
dumneavoastră abolo, să-l au
ziți. Să auziți marile noastre 
mituri literare. Fără de care hi 
se va face frig. Vă mulțumesc 

i anticipat.

AL. ANDRIțOIU Q

Florilor. Dar sînt alte locuri, în 
| alt fel minunate.

Fac parte din oamenii care știu 
Fălticeniul din lecturi. Am urn

it blat cam peste tot prin țară, dar 
I la Fălticeni nu știu cum se face 
I că nu am ajuns. Văzindu-1 de 
I curînd, am fost șocat. Și din 
g cauza emoției am ajuns să mă 
| întreb asupra tuturor prejude- 
| căților ce-mi ocupau memoria și 
E pe care le credeam adevăruri 

Șă definitive.
Iată una din cele mai grave : 

| prejudecata că un oraș „în care 
j nu se întîmplă nimic" e murdar, 
î Fălticeniul e unul din cele 
1 mai curate orașe românești. Scli

pitor de curat. Pur și simplu nu 
înțelegi cum poate să fie un 
oraș atît de curat, el fiind lo- 

. cuit de același fel de oameni 
i care se complac, ici, colo, în lo

calități, comparabile ca mărime 
și . interese economice, într-un 
fel de dezordine urbană. Ca 

I să înțelegeți mai bine ce spun, 
iată un fapt : în Fălticeni nu 
găsești chiștoace de țigări pe 
stradă. Mai propriu ar fi să-i 
spunem nu fapt, ci consecința 
unor fapte.

Costică Arteni e primarul o- 
rașuiui de la 1 noiembrie 1976. 
E trăit „aici, în tîrg.". De năs
cut, s-a născut la Bogdănești, la 
zece kilometri de tîrg, într-o fa
milie de muncitori forestieri. A 
pornit în viață cu munca grea și 
se simte bine unde-i munca 
grea. „Mama, spune Costică Ar
teni, nu știa carte, dar știa că 
eu trebuie să știu. In timpul 
războiului, tata îi scria scrisori 
de pe front, dar nu avea cine 
să i le citească. Eu trebuia să 
învăț, că să i le pot citi și să 
împlinesc visul familiei, acela de 
a ajunge brigadier silvic. Era 
maximum ce putea să îndrăz
nească să viseze o familie de 
forestieri. Și știți de ce brigadier 
silvic și nu altceva ? Pentru că. 

| atunci cînd se prăbușea un co- 
I pac peste un muncitor, nu se 
I făcea nici o anchetă. Murea pen- 
I tru că așa îi era dat. Supravie- 
[ țuiai dacă te ajuta ereditatea și 
| intîmptarea. Cu brigadierul silvic 

era altceva. El era un om, nu o 
f forță de muncă brută. Dacă i se 
| întîmplă ceva, se proceda ca 

pentru un om. El nu.murea în
accident de muncă fiindcă așa 
îi era dat. în
cetau cauzele, 
vist de partid 
restieri, am 
munci în oraș,

cazul lui se cer- 
Eu am fost acti- 
la muncitori fo- 
avut mai multe 
am fost ales pri-

Fotografii de • 
PAUL AGARICI Q

mar, dar cînd mă gîndesc la 
traiul omului, mă simt dator 
față de cei care muncesc cel 
mai greu. Tot timpul am avut 
de-a face cu producția bunuri
lor materiale. De aceea, ca pri
mar, am acționat astfel ca tot 
ce s-a întreprins să poată fi 
măsurat, să se vadă, să poată fi 

. comparat. Orașul îl cunoșteam 
t bine. înaintașii făcuseră multe 

lucruri de vază și eram cam 
îngrijorat. Totuși, Fălticeniul era 

I orașul cel mai rămas în urmă 
I din părțile Moldovei. îmi amin-

Să facem fot
ce depinde de noi

De noi depinde
de fapt, totul!

al Consiliului de Stat, șase 
ministere și-au stabilit in
terese mari în industria Fălti- 
ceniului, A început construcția 
platformei industriale și a cen
trului civic. Au fost două reali
zări cu puternice răsfrîngeri a- 
supra activității sociale. In 1976, 
orașul avea 23 500 locuitori și 
dădea o producție industrială de 
620 milioane lei. în 1987, sîntem 
30 000 și producem 3,5 miliarde. 
Existau, nou construite, 920 a- 
partamente. Astăzi există peste 
6 000. Orașul nu era termoficat. 
Azi este. Nu aveau gaze la bu
cătării. Azi, optzeci la sută din 
bucătării au gaze. Nu aveam o 
stație de epurare chimică și bio
logică a apei. O avem. Deși 
Fălticeniul trecea drept un tîrg, 
și ca orice tîrg se îndeletnicea 
cu comerțul, nu existau în tîr- 
gul nostru decît puține magazi
ne. Cu totul, 200 mp. spații co
merciale. în 1987, suprafețele 
destinate comerțului sînt mari : 
25 000 mp. ! Poate par prea mari 
pentru nevoile prezente, dar 
orașul e croit în perspectivă, pe 
funcțiuni majore. Dispunem cam 
de 1 mp. spațiu comercial de lo
cuitor. Pentru unii, fălticinenil 
erau „mazaci". Mazac înseamnă 
murdar. Murdăria venea de la 
aceea sa aveam foarte, foarte 
puțină apă. Cînd socotești cele 
strict necesare pe cap de lo
cuitor, multe se explică. Curățe
nia se face cu apă. Orașul pri
mea 90 1/sec apă, acum primește 
520 1/sec. Cînd ai pe tine o hai
nă veche, o porți și gata. Nu 
prea te gîndești să o îngrijești. 
Cînd ai o haină nouă, vrei să 
o păstrezi nouă. De aceea e o- 
rașul curat : fiindcă oamenii do
resc ca noul să rămină nou. 
Noului îi trebuie flori, verdeață. 
Iar florile degeaba le îngrijești, 
dacă numărul celor care le rup 
e mai mare decît al celor care 
le sădesc. Am văzut în Europa 
niște orașe foarte curate, pline 
de flori. Mi-am zis : am să fac 
tot ce pot ca să mobilizez cetă
țenii ca să fie și Fălticeniul la 
fel. Apoi,am văzut Bradul, De-

și descoperă ce mai e de făcut. 
Lucrurile mari se fac toate, 
fiindcă la realizarea lucrurilor 
mari veghează ministerele, o 
mulțime de organe de directivă 
și control, statul. Traiul civili
zat se compune dintr-un mare 
număr de lucruri mici. Cele 
6 500 de apartamente sînt o a- 
vere. Trebuie să ne purtăm cu 
ele conștienți că sînt o avere. 
Nu-i atit averea noastră, cît a 
copiilor noștri. Problema cea 
mare a fost să educăm cetățe
nii să vadă cu ce îi îndatorează 
condiția de orășean, față de 
aceea de tîrgoveți. Pînă la Con- . 
greșul al XIII-lea se punea pro
blema cantității. Acum, totul 
merge spre calitate. Dar calita
tea o produce tot omul. Dacă și 
el- are calitate. Avem, într-ade- 
văr, tot ce ne trebuie ca să fie 
bine. Trebuie să folosim judi
cios ceea ce avem. Să deschidem 
ochii și să descoperim valoarea 
exactă a bunurilor și a ființelor 
din jurul nostru. într-o zi, am 
văzut niște copii care aruncau
cu pietre într-un 
eram copil, pentru

miel. Cînd 
mine nu

exista ceva mai curat, mai gin-
gaș ca un miel, 
dragoste. Știam 
iubesc animalele, 
animal primim 
l-am întrebat pe

Î1 sărutam cu 
că trebuie să 

fiindcă de la 
multe bunuri, 
copiii aceia de

unde iau ei mîncarea. Mi-au 
răspuns că din frigider. Vedeți 
ce înseamnă o educație rău o- 
rientată ? Trebuie să ne dezvă- 
țăm de ideea că blocurile sînt 
ale statului. Eu intru în blocuri, 
văd unde o scară nu-i bine în
treținută, discut direct cti oa
menii. Primul lucru pe care-1 
fac în zori, acesta e : colind o 
stradă dintr-un capăt în altul 
și-mi notez ce mai e de făcut. 
Am să vă spun ceva : la multe 
procese se pune problema îm
părțirii bunurilor dobîndite în 
timpul căsătoriei. Oamenii se 
ceartă, cînd au prea mult, nu 
cînd n-au nici de unele. Eu nu 
cunosc un caz în care doi oa
meni să se fi despărțit fiindcă 
nu aveau nimic. Eu cred că pro-

pria-ți avere".
Un oraș înseamnă un complex i 

de funcțiuni. După felul în care j 
sînt îndeplinite aceste funcțiuni ' 
se poate conchide asupra caii- ■ 
tății vieții aici. Dacă am vorbit 
atîta despre locuință, e legitim să 
ne referim și la copii. Și anume 
la cei mai mici, fiindcă în sta
rea lor de sănătate se vede atît . 
mărimea cît și calitatea grijii ce 
li se poartă. Sănătatea e ceva ce ! 
poate fi cuprins în niște indica
tori. Există, probabil, o relație 
între mărimea unui oraș și in
dicii de sănătate ai populației. 
Fapt este însă că un oraș mic 
are, de regulă, toate avantajele 
— în ce privește mulțimea și 
importanța funcțiunilor —■ unui I 
mare oraș, fără a avea însă și 
servitutile lui. Pînă la urmă . 
irssă, orice indicator e bun sau 
nu tocmai bun, după cum mun
cesc oamenii. Indicatorii trimit 
cu gindul la competiție. Adevărul 
este că lucrul pentru sănătatea 
oamenilor se măsoară și e cu
prins într-o competiție. Făltice
nii s-au situat, de ani buni 
încoace, pe primele locuri la 
indicii privind starea de sănă
tate a copiilor : locul III pe 
țară, în 1981 ; locul I în 1983 ; 
locul I în 1985. In anul în 'curs, 
la jumătatea lui, indicii sînt de 
asemenea, dătători de speranța. 
,Pe județ, spune dr. Constantin 

Moldovan, medic primar chirurg 
și directorul spitalului orășenesc, 
sîntem oricum primii".

Cuvîntul spital ne evocă ima
ginea unei clădiri impozante și 
cu o alură modernă. Ne-am o-, 
bișnuit cu înfățișarea atîtor spi
tale noi și moderne, îneît ideea 
de clădire veche ne trimite cu 
gindul la ceva învechit și în ac
tivitatea personalului spitali
cesc. Noul naște și el prejude
căți. Spitalul orășenesc Fălticeni 
e atît de răspîndit în clădiri mici
și vechi
poate 
munca

fi
îneît te întrebi cum 
urmărită în detaliu

personalului și starea
bolnavilor. Cheia pentru înțele
gerea indicilor foarte buni ai 
stării de sănătate în asta constă : 
în controlul atent al muncii. 
„Pare firesc să fie bine, spune . 
Constantin Moldovan, dar fires
cul acesta e cel mai greu de 
analizat. Unii cred că e simplu ; 
să faci medicină la Fălticeni, 
fiindcă orașul e mic. De fapt e 
mai greu, întrucit rangul ne o- 
bligă să rezolvăm aproape totul 
aici, să nu trimitem cazurile di- ■ 
ficile mai departe. Principiul de 
bază al muncii noastre e urmă- ■ 
torul : nu muncim conform cu ■ 
ceea ce ar trebui să avem, ca 
dotare, ca să fie bine ; muncim 
ca să fie foarte bine cu dotarea 
pe care o avem. E un principiu 
care ne apropie, deși trebuie să . 
facem mult mai mult teren decît 
alții. Se crede că greul descura
jează oamen’ii. La noi greul ne-a 
unit, ne-a stabilizat. Stabilitatea 
cadrelor e o condiție esențială a 
lucrului eficient. Nu trebuie 
numai să îndrumi ; ai suficient 
timp să și controlezi. Ca indici 
de interes public aș cita cîțiva : 
zero mortalitate infantilă (anul 
trecut) la domiciliu. Reducerea 
semnificativă a numărului de 
îmbolnăviri prin boli transmisi
bile (sub nivelul pe țară și pe . 
județ).O natalitate foarte bună : 
16 %»o în zonă, 21 în oraș. 
Numărul de avorturi are un ni
vel deosebit de scăzut. E aici 
un fapt de ordin educațional : * 
copiii sînt doriți. Nu am avut , 
decese prin risc .obstretical la 
naștere. Totul e să controlezi 
permanent șl să intervii în timp 
util. Revin și subliniez faptul că 
nu avem condiții strălucite în 
orice caz mai puțin favorabile 
decît în aite părți. Numărul de 
paturi la mia de locuitori e mai 
mic decît media pe țară, dar 
munca in teren compensează. în 
curînd începe construcția noului i 
spital, pe care-1 așteptăm și ca ‘ 
pe o recunoaștere a calității an- • 
gajării noastre sufletești și pro
fesionale. Trebuie să meriți niș
te condiții de muncă favorizan- 
te, să impui încredere. Socotesc 
că specialiștii noștri — dr. pe
diatru Onoriu Milea, dr. Mihai 
Larion — ceilalți medici, între
gul personal își fac cu devota
ment datoria. E simplu să spui : 
facem tot ce depinde de noi. Tre
buie să-ți fie însă clar că de noi 
depinde, de fapt, totul."

TUDOR OCTAVIAN H
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Spectacole

Logica
genealogica

„Vă rugăm să participați la: 
Familia Popescu — spectacol 
irepetabil; regia Dana Cristes- 
cu: — lansarea cărții omonime 
de Cristian Popescu". Astfel 
sună invitația pe care Casa de 
cultură a studenților „Grigore 
Preoteasa" ne-a făcut-o recent 
la una dintre cele mai inge
nioase inițiative ale sale. Despre 
ce e vorba ? Ultima promoție 
de sciitori ai literaturii române 
a intrat în arenă cu intenția 
declarată de a găsi noi resurse 
de autenticitate pentru discursul 
literar. Unii dintre ei (sub in
fluența textualiștilor francezi) 
au mutat chiar centrul de greu
tate al operei de pe epica fap
telor pe știința producerii ridi- 
cînd scriitura la rangul de prac
tică autonomă aflată la egală 
distanță între viață și literatură, 
organizîndu-și cărțile într-o re
gie tipografică astfel îneît să 
dea și mai mult senzația de 
organism textual. Trebuie să 
menționez însă că toate aceste 
procedee țin, în cele din urmă, 
tot de o retorică a literal(r)i- 
tății. Deretoricizarea se face cu 
mijloace retorice noi, decon- 
venționalizarea lărgește terito
riul convențiilor aducînd un val 
de prospețime în geografia pa
ginii dar îmbogățind repertoriul 
semnelor convenționale. Atit 
timp cît între viață și scriere se 

interpune bariera paginii func- 
ționînd ca luciul suprafeței care 
separă lumina și cerul de tu
multul subteran al mării, între 
bios și graphos se naște o 
complementaritate explorabilă, 
un fel de bio-grafie a relației 
de potențare-actualizare pe ba
za căreia funcționează orice sis
tem cu autoreglare (bio-feed- 
băck): trăgindu-se un pas înapoi 
în realitate, literatura corectea
ză viața în numele a ceea ce 
și-a imaginat. în acest sens, tî- 
nărul autor Cristian Popescu a 
făcut, cred, un pas înainte în 
efortul general al tinerei gene
rații de a trece barierele dintre 
viață și scriere, realitate șl 
ficțiune, conștiință și vis, lăr
gind astfel cît se poate grani
țele celui mai amenințat impe
riu din toate timpurile: auten
ticitatea artistică.

In primul rînd, toate perso
najele care apar în textele lui 
Cristian Popescu, cît și relațiile 
epice dintre ele, aparțin pro
priei familii: mama, tatăl mort, 
bunicii, sora, mătușa, — ambiția 
tînărului autor fiind aceea de a 
aduce în literatură „codrii de 
arbori genealogici ai familiei 
Popescu", proliferînd astfel o 
încrengătură comparabilă cu 
aceea din „O sută de ani de 
singurătate" cu deosebirea esen
țială că fabuloasa vitalitate a 
familiei Buendia este înlocuită 
cu umorul de-a dreptul fabulos 
al familiei Popescu. Caftea pare 
extrasă din relațiile biografice 
asemenea unei presupuse „țuici 
din prunele arborelui genealo
gic al familiei". însă Cristian 
Popescu nu mai face efortul re
toric să travestească experien
țele biografice proprii în situa
ții și nume codificate literar, ci 
aduce realul familial direct in 
pagină așa cum un sculptor ar 

aduce într-o sală de expoziție 
un copac smuls direct din pă- 
mînt cu toate vietățile mișunînd 
între rădăcini, iar deasupra, 
între ramurile sale.

In al doilea rînd, autorul 
nu-și lasă textul în voia dispo
zițiilor de lectură ale unui pre
supus lector ci îi prelungește via
bilitatea din clipa producerii ju- 
cîndu-și scrierile : autenticitatea 
elaborării singuratice este dub
lată de autenticitatea interpre
tării în fața publicului. în spec
tacolul regizat cu toată inteli
gența de Dana Cristescu, mama 
(jucată de Carmen Sălăgean) se 
adresează fiului ei (autorul 
însuși) direct: „Băiatul mamei" 
— îi spune ea. „Mama e gospo
dină" — comentează impersonal 
Cristian Popescu, adresîndu-se 
spectatorilor. Se naște astfel un 
joc al persoanelor care structu
rează realul în relații noi: dacă 
mama (jucată ca personaj lite
rar) i se adresează fiului direct, 
ea în familie, fiul real (Cristian 
Popescu) îi răspunde din text, 
de pe scenă, vorbind despre 
propria sa mamă la persoana a 
III-a, luîndu-și distanță aucto- 
rială. Astfel între mamă și fiu 
inocența legăturii familiale e 
substituită de relația pur litera
ră. Textul preia funcțiile legă
turii materne în timp ce rela
țiile mamă-fiu se textualizează. 
Familia reala ficționalizată de 
literatură își mută funcționali
tatea vitală în text.

Dar transgresarea liniei dintre 
viață și scriere nu se oprește aici. 
Cristian Popescu face pasul de
cisiv înainte: Dana Popescu, so
ra sa ‘reală, cîntă la pian, 
deschizînd de fapt spectacolul, 
ca o compensație a faptului că 
poemul în care ea trebuia să fie 
personaj n-a putut apare în 
carte. Ea nu-și va interpreta în 

„familia" fictivă a reprezenta
ției rolul de soră din familia 
reală ci va fi un reper al au
tenticității și va cînta la pian 
ca în filmele mute de la înce
putul cinematografiei în care 
pianistul era o persoană fizică 
pe scenă potrivindu-și tempo-ul 
interpretării după ritmica ges- 
tuală a ficțiunilor de pe ecran. 
La un moment dat personajul 
Dana Popescu (interpretat de 
Anca Procopie) se alătură Danei 
Popescu-sora reală și vor cînta 
împreună: ficțiunea ce tînjește 
spre deplinătatea prototipului 
real și realitatea netrasfigurată 
total în literatură la același pian 
într-o secvență de-o frumusețe 
inconfundabilă!

Există desigur în reprezenta
ție și un rol de scriitor care 
dublează prezența reală a scrii
torului Cristian Popescu. Jucat 
excelent de Romeo Bușegescu, 
acest personaj preia în registru 
parodic funcția auctorială re- 
lansînd textul dramatic prin in
tervenții similare rezoneurului 
din teatrul clasic. Intre clovnul 
care artificializează prin pre
zența sa întreaga realitate și 
autorul care s-a implicat în re
prezentație ca s-o autentifice cu 
propriul său trup, mătușa Adi
na Popescu, (interpretată de 
Ioana Bărbuc) e un “personaj 
care încearcă să suprapună și 
mai mult (decit se poate) textul 
peste viață: ea îl dă în judecată 
pe Cristian Popescu, apelînd la 
legi și paragrafe legale precise, 
pentru denaturările făcute de 
autor prin transpunerea biogra
fiei ei în literatură, anexind 
întreaga carte „Familia Po
pescu" la dosar, ca probă juri
dică.

Reprezentația întreagă e de 
fapt un proces intentat de viață 
literei și literaturii, pe măsură 

ce viața însăși devine o proce- 
sualitate semiliterară. „Felul în 
care mă port cu ele, prin casă, 
așa ca fiu și frate, este privit 
și interpretat în funcție de fap
tul că scriu. In mare măsură, 
dacă nu în totalitate, „curajul" 
de a scrie prima mea carte „Fa
milia Popescu" de aici mi-a ve
nit" — declară Cristian Popescu 
în epilogul scrierii sale pe care 
autorul o și lansează cu acest 
prilej în dorința de a-și „fami
liariza" publicul înfiindu-1 in 
propria familie.

Exemplară mi s-a părut, pe 
Ungă această reprezentație ju
cată de colegi (se cuvine să mai 
amintim numele Antoanetei 
Ivanov în rolul bunicii), solida
ritatea tuturor factorilor cultu
rali care lucrează la impunerea 
numelui unui, nou autor în li
teratura română: revista „Con
vingeri comuniste" care i-a 
editat textele într-o căr
ticică de avangardă (în 
sensul propriu, premergător 
apariției editoriale), cenaclul 
„Universitas", condus de criti
cul Mircea Martin, în cadrul 
căruia Cristian Popescu și-a ci
tit textele, generozitatea de bun 
augur a lui Laurențiu Ulici, fa
miliala curiozitate a altor mari 
scriitori care au contribuit prin 
prezența lor la nașterea unui 
happening a cărui doză de au
tenticitate n-ar putea fi sporită 
decit dacă întreaga familie Po
pescu, familia reală a autorului, 
ar juca pe scenă textele pe care 
fiul Cristian Popescu le scrie pe 
seama ei îmbogățind literatura, 
cu o prospețime nouă, nemaiîn- 
tilnită. pe care sperăm să o fe
rească de manieră cît mai mult 
timp cu putință.

ION ZUBAȘCU ■

„Poezia e calea 
cea mai 
profundă

de cunoaștere 
pe care o are 

omenirea 
pînă azi«

»
(Urmare din pag. 9)

în-care sînt integrați nebănuit 
de mulți.

— Cred că aveți un alt sen
timent al timpului.

— Cînd stăteam în casa lui 
Heidegger, la o măsuță ca și 
cea de aici, am avut deodată 
senzația cS nu s-a întîmplat ni
mic grav în Europa, că sînt oa
meni care viețuiesc întreaga is
torici ta te și puteam să strig,, 
dincolo de perdea, la Meister 
Eckhard (unul din marii înain
tași ai lui Heidegger) cu senti
mentul că ne auzea și puteam 
continua convorbirea cu el deși 
erau sute de ani între noi.

Așadar, eu cred că n-am pier
dut din cele mărețe de altădată 
atit cît să nu mai fim noi înși
ne, dimpotrivă, există o biruitoa
re continuitate și oarecare îna
vuțire, nicidecum cădere, măcar 
că fiind foarte mulți oameni 
acum pe planetă, educația întru 
cele adinei este în secolul nos
tru mai dificilă. Cu toate aces
tea, foarte mulți trăiesc și azi 
plenar condiția dintotdeauna a 
splendorii ființei umane.

— Și care ar fi această con
diție ?

— Omul nu dobîndește ca ani
malele, prin instinct, ceea ce îi 
este specific, ci prin spirit. Omul 
este ceea ce este învățînd. Asta 
spune și Pindar : supunîndu-se 
logosului și în măsura în care 
își asimilează în propria viață 
viața logosului. Doar atunci 
omul este ceea ce este. Emi*- 
nescu însuși lasă scris că lo
gosul — o logos sarkos egeneto 
— este modelul suprem, cît vor 
fi veacurile, pentru ridicarea 
omului din animalitate la înfăți
șa: a sa eternă.

Uneori ne e teamă de ceea ce 

e mai minunat chiar în sinul 
nostru. Căutăm adesea ■ să ne 
hrănim cu lucruri de departe, 
mult mai puține și mai să
race decit cele pe care le avem, 
acasă. Așa se explică interesul 
multor intelectuali români pen
tru India. Ei n-au săpat pînă la 
adîncimile freatice ale adîncuri- 
lor noastre spirituale și ca atare 
operele lor vor rămîne cu me
teahna că nu, vor fi hrană su
ficientă pentru cei ce viețuiesc 
această îndestulătoare plenitu
dine acasă.

— Dar cohorîrea dumneavoas
tră în Grecia Iui Pindar, în Bi
zanțul lui Roman Melodul sau 
chiar in eroismul nostru istoric, 
medieval sau al secolului trecut, 
nu e tot o fugă de acasă, de sub 
acoperișul viu al contempora
neității ? Pindar cînta în imne 
campionii și performanțele spor
tive ale propriului prezenț. Tra- 
ducindu-1 pe Pindar, n-ar fi 
fost logie să inălțați imne mari
lor noastre victorii sportive ?

— Alaltăieri am avut examen 
cu studenții anului II și s-a ivit 
tocmai această problemă, faptul 
că Pindar a fost un poet social 
și a cîntat realitatea vremii lui. 
Ce trebuie adăugat aici ca să se 
înțeleagă de ce l-am tradus și 
am lucrat asupra lui pînă la ul
tima virgulă, mergînd chiar 
acasă la el și culegînd cioburi 
de pe Cîmpul Olimpiei, încercînd 
să înțeleg cu simțurile și cu în
tregul meu trup, nu numai cu 
spiritul, atît cît se mai poate 
cunoaște, ce s-a întîmplat de 
fapt acolo acum cîteva mii de 
ani ? Cum stau așadar lucrurile 
cu el ?

întrecerile de la Olimpia, 
Delphi, Nemeea și Corint, ist- 
mianicele și toată moștenirea lor 
sînt legate de sanctuarele din 
acele localități. Pindar avea 
acolo un turn: turnul''poetului 
la Olimpia și scaunul poetului 
la Delphi care se afla chiar în 
interiorul sanctuarului. Ca om al 
cuvîntului, poetul lua parte la 
liturgicele acelor locuri unde se 
desfășurau întrecerile. Cînd Sa- 
lana (forma veche pentru luna 
plină) se ridica peste cîmpul cu 
măslini, tinerii. soseau din nord 
după o săptămînă de mers pe 
jos cu turmelfe de jertfă și toată 
frumusețea lor morală și spiri
tuală. După ce ajungeau, Înăl
țau jertfe din vitele aduse și din 
burdufele cu ulei de măslin. 
Poetul stătea la pîndă, se uita 
și se. înfiora cum le tremură 
miinile cînd înalță Ofranda și cît 
de feciorelnică le era înfățișa
rea. La Olimpia biruie nu forța 
fizică ci eusebe, evlavia, sfiala, 
curățenia desăvîrșită a sufletu
lui înaintea victoriei. Aceasta 
era floarea Eladei : omul fecio
relnic pe care nu l-am mai găsit 
pe pămînt decit în Maramureș. 
Cum joacă feciorii de pe Valea 
Izei și cum își aleg ei miresele !

Acolo, la Olimpia, nu erau de 

fapt întreceri sportive, stadio
nul acela era cît o curte, acolo 
se adunau tinerii Greciei pentru 
întreceri ale prinosului sufletesc. 
Era și forță sportivă dar primor
dială rămîne pentru Pindar forța 
morală și cea spirituală. Această 
evlavie a cîntat-o el. Aceste o- 
limpianice biruințe. Multe din 
întrecerile de azi sînt pe bani 
sau pe vicleșuguri și acele com
petiții mondiale în care se eta
lează doar forța fizică sau capa
citatea somatică nu mai au ni
mic de-a face, cu Olimpiadele 
grecilor care erau în primul rînd 
manifestări ale sacralității omu
lui șl ale ființei umane ca di
mensiune lăuntrică a materiei 
lumii'

— Poale nu v-ați apropiat în
deajuns de omul de performan
ță contemporan, de orele lui de 
antrenament, de biografia Iui, de 
singurătatea lui.

—- Am fost acum cîțiva ani 
într-un mare oraș, la un hotel, 
laolaltă cu cîțiva mari sportivi, 
tampțonii în acel moment ni 
Aportului pe care-1 practicau. Nu 
dau nume pentru că e vorba de 
sportivi foarte cunoscuți, eta- 
loanele de victorie sportivă ale 
unui răstimp anume. La un mo
ment dat s-a defectat telefonul 
interurban de pe hol și unul 
dintre ei a început să bată cu 
pumnii în el și să înjure de față 
cu ceilalți colegi ai lui și cu 
oaspeții necunoscuti ai hotelu
lui. Ca un birjar înjura și mai 
erau de față copii, femei și bă- 
trîni necunoscuți. Cum să bagi 
într-o odă și să cînți într-un 
imn asemenea pachet de 
mușchi care nu știe că orice vic
torie fizică trebuie dublată de 
mai înalta victorie asupra sine
lui lăuntric ? Să nu credeți că 
nu m-au interesat biografiile 
campionilor și mai ales statutul 
lor moral. Dar cînd afli din 
surse sigure că unul sau altul 
vînează în schimbul victoriei nu 
știu cîte mii... Nu tre
buie amestecate lucrurile. Sînt 
bucuros din tot sufletul de ma
rile realizări ale tuturor sportu
rilor, dar cred că deocamdată 
ele încă nu și-au găsit așezarea. 
Cînd își vor epuiza fascinația e- 
pidermică asupra mulțimilor, 
și-o vor găsi cu siguranță. 
La Olimpia era admirat spi
ritul luminat oare învingea. 
Tinerii se duceau la Olimpiade 
cu priveghere și abstinență, cu 
întreaga măsură de moralitate a 
ființei lor lăuntrice.

Nu sînt un admirator al ace
lor vremi și nici nu cred .că se 
va mai face vreodată un turn 
special al poetului în mijlocul 
mulțimilor, dar mă duc în Mol
dova noastră și în Maramureș, 
la Moisei și la Putna, să-mi re
găsesc spiritualitatea vie a nea-, 
mulul, în marile noastre vetre 
de evlavie, moralitate și civili
zație. Am cîntat oameni reali 
din satul meu și din toate ținu

turile românești pe care le-am 
străbătut cu piciorul și cugetul, 
cînt contemporanii care se în
scriu într-o tradiție morală care 
începe odată cu Miorița, îmi 

. cînt poporul de țărani care se 
înscrie în această tradiție de 
curățenie primordială. Mă socot 
angajat la rădăcinile poporului 
din care fac parte dar sînt niște 
exigențe ale cuvîntului veșnic 
care mă pun în gardă perma
nentă și în neadormită prive
ghere.

Din cile am înțeles, poezia 
nu este pentru dumneavoastră 
un mod de a spune cît mai ales 
un mod de a fi. Dar azi ș-ar 
părea că nu .mai poți fi com
petitiv, nici nu mai poți spune 
ceva competitiv fără a ține sea
ma de dimensiunea tehnică a 
secolului in care trăim. Așa 
cum, dacă vrei să scoți o ma
șină pe piața mondială trebuie 
s-o realizezi Ia cei mai înalți 
parametri tehnici, în poezia ac
tuală se vorbește de „inginerie 
textuală".

— Aș vrea să precizez de la 
început că tehnicul, technă-ul nu 
caracterizează ** deplinătatea ca- 
păcităților umane, ci e numai 
una din aptitudinile ființei, nici 
măcar cea centrală. Technâ-ul 
grecesc se referea la posibilita
tea de ajustare, de punere la 
punct în realitatea fizică a ceea 
ce apărea mai adînc în idee, a 
ceea ce se revela ființei lăuntri
ce. Competitivitatea tehnică lus
truiește materia să devină, de 
exemplu, un mijloc de locomo
ție mai perfecționat. Dar cînd 
ajustăm un gînd sau lucrăm cu 
materialul care trebuie să de
vină operă de artă, trebuie șă 
ținem seama că lucrăm cu altă 
materie decît cea cu care ope
rează inginerul. Această mate
rie e logosul, ființa logosului 
care e aceeași și ieri și azi și 
miine. Aici se duce bătălia cea 
grea a artistului adevărat : a 
pune mina pe această materie 
primă, a capta energiile ei ne
create și a le face hrană, prin 
opera de artă, pentru sufletul 
oamenilor. Un artist care nu 
pune mîna pe ființa logosului, 
poate deveni un tehnician, chiar 
genial, dar el va rămîne doar 
un mînuitor de forme, manierist 
ca atare.

— De la Hocke și Roland Bart
hes încoace s-a cam schimbat 
optica generală asupra manie
rismului.

— O mare parte din arta con
temporană e manieristă pentru 
că-i lipsește acea energie care 
e substanța milenară a artei, 
miracolul marii arte europene. 
Cît de diferit e mozaicul bizan
tin de fresca occidentală, Rafael 

de Rembrandt, Palestrina de Mo
zart, Dante de Paul Claudel sau 
Eliot, Michelangelo de Brân- 
cuși ! Toți marii artiști ai lumii 
sînt oameni care s-au bătut te
ribil să aibă substanța logosului 

în viața lor. Tehnica poate va
ria de la om la om, substanța 
este una. Tare mă tem că unele 
discuții contemporane pun pro
blema greșit. Deosebirile nu sînt 
atît de mari între marii artiști 
cu tehnici deosebite, dar care 
au această substanță încorporată 
în opera lor, ci sînt prăpăstioa
se între artiștii cu logos și oa
menii fără mesaj, mînuitori de 
tehnici care nu hrănesc. F, una 
din explicațiile crizei moderne 
în arte și a îndepărtării ei de 
mulțime.

Insă acolo unde apare un ar
tist adevărat, chiar dacă por
nește de la forme, el nu-și va 
afla odihnă pînă nu va acapara 
această substanță în opera sa, 
înscriindu-se astfel în marea 
tradiție a artei europene, cea 
atît de bogată în ființa logosu
lui-

— A apărut după ’80 un val 
nou de scriitori care mută cen
trul de greutate al operei pe 
momentul elaborării ei și care 
au, cred, alt punct de vedere 
asupra artei decît cel al dum
neavoastră. Nașterea încoronea
ză opera, ar putea afirma ei în 
modul similar • în care premiza 
tuturor basmelor noastre e spai
ma de nefertilitate, miza lor ră- 
mînind strigătul victorios al 
Făt-Frumosului care totuși se 
naște. în astfel de situații unii 
văd neapărat un conflict.

— Nu accept această contra
dicție între generatii. Am stu
diat la un moment dat manieris
mul bizantin, poezia lui care a 
ajuns o curiozitate pentru sa
vanti. Au făcut lucruri intere
sante, dar nu știu despre ele 
decit specialiștii acelui domeniu 
îngust în care s-au specializat. 
Marii poeți ai Bizanțului sînt 
tot. cei care au cîntat temele 
fundamentale ale omului.

Și eu, cînd am fost mai tî- 
năr, m-am revoltat împotriva 
tradiției. Dar asta nu poate ține 
mult. Dacă ține totuși, trebuie 
să ne întrebăm dacă mal e re
voltă sau nu cumva e pură ne
putință. Spune Claudel : „din 
revoltă nu aduni nimic decît 
cenușă". Nu poți rămîne toată 
viața la asta. Trebuie să înalți, 
să semeni, să zidești.

— în poezia ultimului val a 
intrat masiv viața cotidiană, pre
santa realitate imediată. Nu 
cumva trăim intr-un univers, 
tehnic și informațional, atît de 
nou și abundent incit gestul 
poetului care numește în poem 
această junglă de noutate eu 
care ne intimpină viitorul poate 
semăna mai degrabă cu acela al 
omului arhaic care își numea 
propriul fiu cu numele fiarei din 
codru, Lupu, Ursu, tocmai pen
tru a o imblinzi rosiinu-i zilnic 
numele în propria sa casă și a o 
face astfel mai puțin înspăimîn- 
iătoare ?

—• Japonezul, cînd vine acasă
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Nu spunem o noutate afir
mând că terminologia tehnică, 
încercând să țină pasul cu dez
voltarea impetuoasă a științei 
și tehnicii pe plan mondial, se 
îmbogățește continuu cu termeni 
proveniți din alte limbi de cir
culație, mai ales din engleză in 
ultima vreme. Necesitatea de a 
vehicula cit mai repede o anu
mită noțiune nu dă răgazul ne
cesar’ pentru transpunerea ei în 
material lingvistic autohton și 
nici măcar pentru adaptarea 
formală a termenului străin. Si
tuația nu este specifică limbii 
noastre și nici actualei etape de 
dezvoltare a ei, căci și in alte 
limbi fenomenul se petrece mai 
mult sau mai puțin asemănător, 
iar alte perioade de dezvoltare 
a limbii au avut sursele lor de 
îmbogățire a vocabularului pe 
această cale.

Deci împrumutul in sine n-are 
nimic condamnabil, dar un oare
care discernămînt și simț al 
limbii se impun și în acest do
meniu, mai cu seamă că există 
totdeauna un decalaj între pă
trunderea cuvântului intr-o anu
mită specialitate și înregistrarea 
lui în dicționarele curente ale 
limbii. Pe de altă parte, cuvin
tele provenite din limbi cu o 
ortografie etimologică, cum este 
engleza, preZentînd diferențe 
mari între scriere și pronunțare, 
ridică numeroase probleme de 
adaptare la sistemul limbii noas
tre.

Cărțile, tratatele și publicați
ile tehnice conțin numeroase 
cuvinte de tipul : feedback, 
hardware, know-how, software 
etc., înregistrate și de Dicționa
rul ortografic, ortoepic și mor

de la lucru,, se spală, se îmbracă 
în kimono, își cultivă ’grădina 
sau citește poeme scrise in nu 
știu care dinastie. Am călătorit 
pe tren cu maramureșeni care 
veneau din țară, de la lucru, de 
pe diverse șantiere, sau de la 
coasă. Se urcau într-un camion 
de la gară, ajungeau acasă, se 
primeneau și peste două ceasuri 
veneau îmbrăcați în portul lor 
împărătesc să-mi asculte versu
rile. Dacă le-aș fi cîntat cizmele 
de cauciuc, uleiul de pe salo
pete sau damigenele din ranițe, 
pungile de plastic cu cumpără
turi din țară, nu știu dacă m-ar 
ti ascultat sau mai degrabă 
mi-ar fi întors spatele. Vreau să 
spun că există o permanență 
eternă în popor care trebuie 
păstrată in cîntec și după care 
toți însetează, indiferent unde 
și cum își cîștigă piinea.

Am făcut spectacole cu poe
zia mea, nu pe muzică, ci doar 
poezie curată cu sufletul la 
gură : actorul Dan Nasta recita 
și cind ostenea, continuam eu să 
recit. M-aș angaja oricînd la o 
discuție reală în fața oameni
lor cu textele goale în mîini, cu 
oricine. Așa se întreceau pe vre
mea Iui Pindar. Veneau în fața 

■ mulțimilor Archilocos sau Sapho.
Acestea sînt textele. Ascultați-le. 
Provoc pe orice poet cu textele 
sale în fața mulțimii. Hai să 
facem confruntarea. Oricînd. 
Haideți la o sală oarecare, să 
vină publicul necunoscut să ne 
judece și'să hotărască. Și astfel 
să vedem cum stau lucrurile.

Dar să nu pierdem din vedere 
lucrurile cu adevărat importante 
și să nu depășim dreapta mă
sură. Problemă cea mare a unui 
artist e partea de etern din fiin
ța omenească. Indiferent cum o 
vei spune, de această profunzime 
primordială e vorba.

— Și totuși, înaintarea în isto
rie se face prin explorări și ex
perimente. Aceasta nu mai e 
poate problema dumneavoastră : 
sinteți oricum un capitol viu din 
poezia românească. Dar pentru 
cei care vin și vor veni, înscrie
rea in istoricitate nu se mai 
poate face decît printr-o nouă 
organizare a formelor de expre
sie, prin luarea în cap a lumii 
formelor de către instanța gra
maticală a fiecăruia.

— Nu-mi mai pot permite ex- 
. perimente gratuite ținînd seama 
de poezia europeană în care 
sînt implicat. Nu pot face ab- 

_ stracție de liante, Claudel, Emi- 
nescu, nu mă pot desolidariza de 
ei apropiindu-mă de experiențe 
fragile pe care omul nti le poa
te lua în seamă decît ca expe
rimente. Țin seama, desigur- de 
știință, de studiul serios al ca-' 
noanelor artei. Am studiat și 
studiez permanent tehnica mari
lor poeți ai lumii vechi, sunetul 
lor însoțit de cuvînt. Poezia e 
ritm și măsură, fervoare, entu

fologie al limbii române. Bucu
rești 1982 (abreviat DOOM), ca 
și altele, nemenționate în aceas
tă lucrare sau în dicționarele 
curente ale limbii, cum ar îi 
masterbatch, input etc. Scrierea 
acestor’ cuvinte in literatura teh
nică c®te extrem de neunitară. 
Avem a face cu unele cuvinte 
compuse din engleză care se 
scriu, conform normelor orto-

Vorbiti si scrieți românește* * A

D€-dl€ ©rUgraiid

grafice ale acestei limbi, în 
funcție de vechimea compusu
lui, de gradul de sudură al ele
mentelor componente etc., cu 
sau fără cratimă, în două cuvin
te dpci, sau intr-un singur cu
vânt. Pentru scrierea lor corec
tă trebuie consultat dicționarul 
ortografic citat sau, cînd ele nu 
sînt incluse în această lucrare, 
un dicționar englez de prestigiu, 
în literatura noastră tehnică 
unul și același cuvînt apare 
scris în toate felurile posibile : 
feedback, feed-back și feed 
back, de pildă. DOOM și dicțio
narul englez Oxford recoman
dă, în acest caz, scrierea intr-un 

ziasm al inimii, bătaie care 
merge la cadența inimii ome
nești și a întregii materii, la 
ritmurile fundamentale ale fiin
ței în comuniune cu cosmosul, 
cu marile ritmuri ale materiei 
universale. Rostirea poetică nu 
e un divertisment ci o expe
riență extrem de gravă a omu
lui. Poezia e calea cea mai pro
fundă de cunoaștere pe care o 
are omenirea pînâ azi. Unde nu 
pot pătrunde aparatele științei, 
pătrunde versul : acolo încep a- 
dîncimile abisale ale sufletului 
uman.

Un tînăr e ca un laborator de 
chimie. In tinerețe îl citeam și 
eu pe Joyce. în tinerețe fierbe 
omul, dar după ce se așază și 
i se decantează energiile, după 
ce ești om matur, angajat în 
viață, îți cresc copiii mari, îți 
moare cineva drag din familie, 
vin bolile și necazurile, începi 
să te întrebi ce mai ai înainte 
și descoperi mai devreme sau 
mai tîrziu valorile fundamentale. 
Rămii trăznit cînd descoperi că 
oamenii au mai mare nevoie în 
timp de aceste valori fundamen
tale : tot ce se poate strînge în
tr-un suflet. Nu vreau să reduc 
cultura la nevoile simple ale 
țăranului dar uite că pînâ la 
urmă tot de sufletul acesta pri
mordial are nevoie lumea.

Sînt în toate manualele strînși 
laolaltă oameni de mare voloa- 
re care au realizat mari perfor
manțe, dar pe care nu-i cunoaș
te nimeni decît în clipa răsfoirii 
acelor pagini de manual în care 
sînt înseriați. E nesfîrșit de trist 
să fii un mare scriitor dar să 
nu fii cunoscut decît ca perfor
manță de manual. Pentru mine 
a fost o mare surpriză să des- 
coper în Franța că cei mai ci
tiți poeți sînt doi oameni care 
aii fost nedreptățiți de vremea 
lor : Peguy și Claudel. Ei circu
lă în mulțimi ca pîinea caldă. 
Sînt viabili. Cei care au făcut 
doar scandaluri de formă, sen
zații de premiul Nobel, pe mulți 
dintre ei nu-i mai citește ni
meni. Timpul omenirii selec
tează întotdeauna valorile sale 
vitale. Dar nimic din iume nu-i 
mai viu și.durabil ca sufletul 
omului.

în acest spațiu al sufletului 
omenesc se adună datele esen
țiale care privesc izbăvirea fiin
ței spirituale a lumii. Noi știm 
toți că trăim un număr de ani 
si apoi plecăm. Ce se întîmplă 
după aceea cu noi ? Unde ne 
ducem și unde ajungem ? Aceas
ta n-o mai putem cerceta decît 
pe calea cuvîntului și a artei. 
Ce pas uriaș în cunoaștere a 
putut face omul cînd și-a soco
tit moartea ca soră !

— Sau ea mireasă, în Miorița.
— Nu vi se pare că tot ce are 

mai adine, mai sfînt și mai du
rabil, poporul român tot în Mio
rița a fost exprimat : acolo am 

cuvînt. Dar nu acesta este as
pectul cel mai supărător al pro
blemei. Termenilor in cauză li 
se creează forme flexionare ro
mânești, în ciuda faptului că 
sint scrise englezește. Se scrie 
masterbatchul sau master-batch- 
ul (pronunțat masterbaciul), 
masterbatchului, masterbat- 
ehurile, know-how-ul (pronun
țat năuhăul) etc. Corectă din 
punctul de vedere al ortogra
fiei noastre este cea de-a doua 
modalitate de scriere (atașarea 
finalelor românești se face după 
cratimă, cînd cuvintul străin 
are un aspect fonetic neobișnuit 
ca rostire sau scriere pentru 
noi). La feedback, lipsa forme
lor flexionare din DOOM ar 
pleda pentru atașarea desinen
țelor și articolului direct la ră
dăcină (fără intermediul crati
mei), deși, cel puțin din punct 
de vedere grafie, finala -ck nu 
este uzuală în limba noastră. 
Problema se pune la fel și în 
cazul cuvintelor simple : show
uri, whisky-uri, dar softul și nu 
soft-ul cum apare scris adesea, 
deoarece la acest cuvînt finala 
nu pune nici o problemă de 
scriere sau de pronunțare, ea 
existînd și in cuvinte româneș
ti mai vechi (cf. moft, moftul), 
în ceea ce privește compusele 
scrise ele însele cu cratimă, a- 
glomerarea de cratime este gre
oaie și, în context, se poate evi
ta prin diverse formule : folo
sirea așa-numitului know-how 
în loc de folosirea know-how- 
ului etc.

De unde se vede că ortografia 
nu este o disciplină inutilă !

MAGDALENA 
POPESCU-MARIN ■

de C. Stânescu

O istorie literară

început ne găsim identitatea 
noastră de pop’or în cosmos. 
Identitatea și destinația veșnică. 
Tot ce are un popor mai scump 
se exprimă în poezie, Un poem 
e mai dens decît un tratat știin
țific. Avem datoria să învățăm 
pe oameni să pătrundă în a- 
ceastă comoară. Noi n-avem 
altă cale pentru destinul limbii 
române în univers decît poezia 
noastră, deși tot vrem să scă
păm de ea. Poți să fii tehnician 
român și să lucrezi in străină
tate, dar un popor care nu se 
mai hrănește cu poezie, un po
por care nu mal știe să facă 
poezie eternă la el acasă, riscă 
șă dispară din istorie.

— Cum întâmpinați ca mem
bru al Asociației scriitorilor din 
București, făcînd parte chiar 
din conducerea secției de poe
zie, evenimentul Congresului 
Educației Politico și Culturii 
Socialiste ?

— Un poet adevărat întâm
pină orice eveniment social prin 
cărțile sale. Pot spune că în ca
drul secției de poezie a Asocia
ției scriitorilor din București 
am pregătit o antologie eu 
cîteva zeci de poeți din R.S.S. 
Moldovenească, cuprinși cu gru
paje mari de verSuti. Sperăm 
să fie o carte reprezentativă, ea 
se află la tipar, e deci în curs 
de apariție.

Acum am sosit de la Toplița 
unde am vorbit ca poet român 
în fața oamenilor, cu o săptă- 
mînă înainte am fost la Slănic, 
puțin mai în urmă, la Tîrgo- 
viște sau la Liceul „Liviu Re- 
breanu" din București. Ca să 
nu mai vorbesc de cele mai re
cente întîlniri avute cu cadre 
didactice, elevi, cercetători. 
Aceste întîlniri cu oamenii sînt 
o permanență a vieții mele de 
scriitor. Pe lingă cărțile pe care 
le scriu și tipăresc sînt bucuros 
să mă pot întilni și să pot răs
punde celor care ne citesc căr
țile. Educația prin poezie, prin 
fața sublimă a limbii române, 
e foarte importantă. Cercetă
torii au ^âovedit că dezvoltarea 
intelectuală a copilului, pînă 
tîrziu, se face prin limba ma
ternă. Creșterea intelectuală a 
tinerilor acestei țări depinde de 
felul cum e cunoscută, în ce 
are mai profund, limba și li
teratura română. Poezia parti
cipă așadar în mod hotăritor la 
formarea intelectuală a viitoru
lui României-

Limba română formează ca
pacitatea de a fi inclusiv bun 
matematician. Ca structură no
bilă a limbii române, poezia are 
o importanță vitală în formarea 
conștiinței poporului român ! 
Cu aceste gânduri sînt și eu, 
împreună cu colegii mei, sluji
tor al culturii care se face acum 
în țara noastră.

— Ce frumos înflorește busuio
cul în casa dumneavoastră !

Ne lipsea, într-adevăr, o istorie a literaturii contemporane 
așa cum a conceput-o Ion Rotaru : adresată tineretului și pu
blicului larg, cu grijă de ierarhizarea valorilor, urmărind anume 
să conștientizeze masele de cititori cu valorile literaturii noas
tre de azi. Principiul de lucru ales în această istorie a litera
turii contemporane, cel cronologic, este în măsură a da o 
privire corectă asupra literaturii în mers, încă în curs de con
stituire iar metoda „micromonografiilor**, a tratării unice si 
unitare a scriitorilor are meritul de a înlesni judecăți de va
loare relativ complete asupra fiecărui autor. La capătul lecturii, 
nu numai contabile, a acestei istorii literare ai, într-adevăr, 
sentimentul că te afli în fața unui tablou complex și aproape 
complet — cu fatale limite, cu inadvertențe și „curiozități", deja 
semnalate luxos, de N. Manolescu în cronica lui — al creației 
literare a anilor noștri, tablou cu luminile și umbrele lui ju
dicios distribuite și din care respiră marea forță creatoare a 
spiritualității românești in acest aproape o jumătate de secol 
de creație literară.

Principala calitate a lucrării istorice și critice a lui Ion Ro- • 
taru provine, mi se pare din unitatea criteriilor și judecăților de 

. valoare. Istoricul literar supune operele analizate unei 
priviri pătrunzătoare acordind o mare atenție îndeo- 

' sebi acelor trăsături ale universurilor artistice care
semnalează puternic legătura cu cea mai bună și autentică 
tradiție a poeziei și prozei românești. Vrînd să instruiască un 
public larg, autorul descoperă și pune in valoare filiații, afini- 

■ tați, motive și înclinații recurente, stabilește legături convingă
toare cu alte forme de artă, concomitente în timp cu operele 
analizate, spre a face mai pregnant spiritul național unitar al 
creației românești din această perioadă. Un asemenea unghi j 
de cercetare și analiză depășește obsesia „particularismului**

. universurilor artistice autonom-autarhice și el este de urmărit 
la cei mai importanți poeți și prozatori români de azi. Un 
astfel de criteriu de analiză, prin care cititorul este adus să 
recunoască literatura de azi ca literatură română, cu propriile - 
sale caractere, motive, trăsături, constituie o raritate în sin
tezele și panoramele curente. Impresia care se degajă, puter- | 
nică, este aceea că ,receptivă la toate înnoirile și chiar deținînd 
priorități absolute (avangardismul) poezia română modernă, 
bunăoară, are un aer de familie, deține anumite trasee și mo
tive a căror circulație in interiorul său îi pune în evidență uni
tatea de fond, structurală. Urmînd modelul călinescian, I. Ro
taru izbutește să ne facă a privi nu piscuri ori valori întîmplă- 
toare și izolate ci o adevărată hartă națională a poeziei și prozei : 
românești, cu un’ relief legat și organic, în care „apele" și 
„munții", „cimpiile- și „podișurile** susțin și alcătuiesc, toate, 
o arhitectură inconfunclabilă și unitară în liniile generale dar 
foarte diversă în înfățișările ei particulare. Autorul a știut 
ce și cum să vadă in spatele unor trăsături moderne, ce mo
tive lirice și tensiuni specifice-se mișcă în creația unor poeți al

I: căror univers se încheagă din asimilarea personală a unor achi
ziții ale marii noastre tradiții. Acest mod „călinescian**, de a i 
pune în valoare structura de „vase comunicante** a universuri
lor literare românești face ca lucrarea sa să fie extrem de 
utilă și valoroasă — o adevărată operă de patriotism cultural. 
Criticul și istoricul literar caută pretutindeni motivele naționale 
ale creației demonstrind, acolo unde materia o permite, fertili
tatea izvoarelor pămîntului și vieții românești. Nu ostenește să 
„dezgroape** aurul poeziei născute din identificarea autorilor

„ talentați cu aspirațiile, și interesele mari ale poporului. Scrie 
fără nici o reținere estetizantă despre poezia patriotică a lui 
Mihu Dragomir, Geo Dumitrescu sau M. Beniuo, E. Jebeleanu 
și St. Aug. Doinaș, A. Păuneșcu ș.a. Chiar dacă nu peste tot 
analiza este completă, exhaustivă, lucrul cel mai important 
mi se pare acesta : analiza deschide sau indică un drum rodnic 
pentru continuare și adîncire sau sugerînd încotro trebuiesc 
căutate temeiurile valorilor despre care serie. In acest fel este 
legitimată nu numai cota valorii dar și natura ei ideologică. 
Cititorul își vede îndrumat gustul spre o receptare a conținutu-

IriLor proprii literaturii române din această perioadă. Autorul 
nu ezită să privească, să analizeze și conținutul de idei, politic 
și ideologic al poeziei și prozei, spiritul pe care îl degajă, uma
nismul său, sau, în unele cazuri, o prea apăsată mizantropie, un 
gust îndoielnic pentru dezgustul sau greața existențială necarac- 
teristice, după opinia sa,, clasicismului structural al creației na
ționale în ansamblu. Recunoscînd în mai multe rînduri eă 
|„sîntem călăuziți 'de ideea continuității, a imitației creatoare (a 

modelelor înalte ale tradiției —n.n.) și a clasicismului, ca fac
tor de structură, latin, determinat în primul rînd de limba 
în care se exprimă arta cuvîntului românesc**, Ion Rotaru nu 
rămîne la simple declarații de principii ci le și aplică, în anali
za fiecărui autor. Din această consecvență rezultă nu numai 
o serie de exegeze de o noutate indiscutabilă ci și o recuperare în 
linia tradiției a unor autori a căror modernitate i-a făcut pe 
mulți șă-i transfere altor direcții și chiar altor spații literare. 
„Avangardistul** Geo Dumitrescu este admirabil citit ca un 
„neoarghezian", Stelaru este „principalul epigon al lui Bacovia" 
etc. Pagini fundamentale în linia acestei receptări a modernilor 
și inovatorilor drept continuatori ai unor ilustre tradiții autoh- 

1 tone sînt acelea consacrate lui Nichita Stănescu. Criticul pune 
un mare accent pe Nichita „moștenitorul" (tradiției) care inp- 

l vează în interiorul acestei mari moșteniri pe care și-o asimilea
ză profund creator. Cel mai modern poet contemporan vădește, 
în analiza lui I. Rotaru, și conștiință a tradiției — o concluzie 
cu valoare generală și din unghiul căreia am putea vorbi 
despre o „recucerire" de pe poziții interne și actuale a poeziei 
moderne și „moderniste" românești în cele mai multe din pa
ginile acestei istorii literare. Aceeași demonstrație se face de 
M. Sorescu, I . Alexandru, A. Păuneșcu autori prin care isto- 
ricul literar găsește nimerit a continua discuția sa despre sensul 
tradiției in poezia românească actuală aducînd idei, precizări, 
nuanțe de mare utilitate. Autorul își asumă, firește, și riscul 
unor judecăți de valoare pe care mulți nu le vor împărtăși. 
Sînt riscuri ori „injustiții", ce trebuie să fie îngăduite într-o 
istorie literară de autor : cazurile nu sînt clasate, mai sînt și 

! alte opinii, vor mai fi și alte istorii literare, cu alte puncte de 
vedere. Important mi se pare că I. Rotaru oferă un tablou ve
rosimil, solid, optează deschis și consecvent pentru modernitate 

1 pe fondul tradiției, clasicism,, pentru creația nutrită de izvoarele 
acestui pămînt,' vădește o concepție superioară și inflexibilă 
despre demnitatea creației, despre înalta ei aspirație spre ilus
trarea celor mai elevate trăsături ale spiritualității naționale în
tr-o epocă de tumult revoluționar.

Această istorie a literaturii contemporane, cu însemnatele ei 
„injustiții" cu tot (unele flagrante !) mi se pare o primă în
cercare — mai curajoasă decît oricare alta de pînă acum — de 
a stabili o ierarhie literară conformă adevărului și, istoricește, 

i legitimabilă, îmbînînd adeziunea generoasă la temele majore cu 
necesara sesizare și prețuire a rezultatelor artistice superioare. 
Prea puțin „revoluționară" în formă, istoria literară scrisă de 
I. Rotaru este mai radicală în conținut decît oricare alta de 

i de pînă acum. Ea aduce mari servicii literaturii noastre de azi 
prin spiritul patriotic care o animă.
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In ce măsură activitatea unui 
psiholog poate fi regăsită, recu
noscută și apreciată sub raport 
contabil in indicii de calitate și 
eficiență ai unei întreprinderi ? 
Iată o întrebare la care nu pu
ține cadre de conducere vor 
ocoli un răspuns explicit și mai 
ales unul care i-ar obliga să 
pună mină pe creion și calcu
lator. In ceea ce ne privește, 
noi ne vom încumeta să oferim 
un răspuns prin mijlocirea unor 
exemple și date de sinteză, de
oarece orice considerații sa
vante sau date de specialitate 
n-ar avea decît darul de a com
plica și spălăci înțelegerea unui 
demers științific cu rezultate 
extrem de favorabile în viața 
și munca unui colectiv uzinal. 
Exemplele noastre vor avea în 
vedere una și aceeași unitate 
industrială. Este vorba de cu
noscuta întreprindere de piese 
radio și semiconductor! Băneasa, 
înființată în urmă cu 25 de ani, 
pentru a furniza economiei na
ționale componentele electro
nice necesare.

Aici, la I.P.R.S. Băneasa, mai 
mult decît în altă parte, înce- 
pînd cu 1968 și prin instrumen
tele de lucru ale psihologiei a- 
piicate, recrutarea, selecțio
narea și repartizarea personalu
lui muncitor a ocolit capcanele 
hazardului. Acest lucru a de
venit posibil prin desfășurarea 
sistematică a unor strate
gii de psihodiagnoză, acțiune 
constantă ce a permis în- 
tr-o mai mare măsură identifi
carea însușirilor psihoaptitudi- 
nale cu meseria aleasă, iar a- 
ceasla spre folosul individului 
și al colectivului din care el 
face parte. Fiindcă, lucru știut, 
în umbra marilor edificii ale 
tehnicii și științei sau în uriașul 
și complicatul lor angronaj, e- 
îementele principale râmîn oa
menii, în confreria lor labori
oasă, aceste naturi sensibile cu 
talente virtuale sau aptitudini 
ascunse, cu opțiuni declarate 
sau doleanțe mascate, indivizi 
voluntari sau reticenți, cu com
bustii interne ce se aprind de 
la o simplă scînteie sau care ard 
mocnit sub carapacele timidită
ții. Care poate fi în aceste si
tuații complexe și variate locul, 
menirea și utilitatea psihologu
lui de întreprindere, acest vir
tual cenzor și ghid al vocației 
și facultăților noastre psihoap
titudinale ? Ei bine, să ne a- 
mintim, înainte de a vorbi des
pre el, că viața ne-a îndemnat 
nu o dată să medităm asupra 
modului în care omul își alege 
el singur, sau îndemnat de alții, 
profesiunea. Iată de ce, întrebă
rii din deschiderea relatării 
noastre, i-am putea adăuga alte 
două : cît de des opțiunea pro

fesională se identifică în mai 
mică sau mai mare măsură cu 
vocația reală, sau cit de gravă, 
de dureroasă, de debusolantă 
poate fi pentru individ o miș
care greșită de macaz în ale
gerea unei meserii străine de 
vocația și pregătirea să. Patri
moniul paremiologic al poporu
lui nostru păstrează în acest 
sens o zicală acidă de un umor 
tragic : prostul poate fi la locul 
lui sau în locul altuia.

Actualul laborator de testări 
psihoaptitudinale de la I.P.R.S. 
Băneasa a fost înființat în 1968 
și de atunci și pînă în prezent 
au fost supuse unor examinări 
de specialitate nu mai puțin de 
16 000 de persoane, tineri și 
vîrstnici, probele vizînd atît re
crutarea, angajarea și distribui
rea personalului muncitor, cît 
și selecționarea sau promovarea, 
redistribuirea în diverse locuri 
de muncă a celor ce lucrează 
mai multă vreme în secțiile în
treprinderii. Actualul director 
general, inginerul Anton Vătă- 
șescu, ne-a mărturisit că, pur și 

simplu, pentru conducerea în
treprinderii, cabinetul de tes
tare psihoaptitudinală consti
tuie unul din principalele mij
loace de lucru și că lipsa unui 
asemenea ghid permanent ar 
produce grave perturbații în ac
tivitatea generală a întreprin
derii, reducînd sensibil calitatea 
și productivitatea muncii. .

Dar ajunși la acest punct, 
sîntem îndemnați să deschidem 
o paranteză. Orice idee nouă, 
spunea un mare învățat, sosește 
ca un musafir nepoftit și nu 
poate fi deosebită la început de 
fantezie și extravaganță. După 
o părere veche și foarte răspîn- 
dită, ambiția, stăruința, disci
plina și hărnicia pot suplini 
lipsa de vocație în deprinderea 
unor meserii. în aceeași mă
sură — tot la o opinie greșită 
ser referă expresia despre așa-zi- 
șii „oameni bătuți în cuie", de 
neînlocuit.

Evident, nu poate fi pusă la 
îndoială intuiția și flerul unora 
dintre noi, a celor, deci, des
pre care se spune că „se pricep 
la oameni". După cum este una
nim recunoscut faptul că expe
riența îndelungată reprezintă 

un capital prețios. Dar psiholo
gia aplicativă a izbutit să sta
bilească mijloace de investiga
ție. de observație , a căror 
precizie reduce.cu mult riscurile 
hazardului, ale subestimării sau 
supraevaluării talentului, de
prinderilor latente sau a predis
pozițiilor ascunse. Ea își demon
strează utilitatea mai ales la 
recrutarea și repartizarea tine
relor cadre, deci în acel mo
ment crucial în care tînărul în
cheie cel mai important contract 
cu societatea, iar meseria aleasă 
devine cea de a doua compo
nentă a personalității sale.

La I.P.R.S. Băneasa, munca 
productivă principală este sus
ținută de operatorii de compo
nente electronice, o meserie de 
mare finețe, (unele operații e- 
fectuîndu-se sub microscop), 
ce reclamă migală, răbdare, a- 
cuitate vizuală, pedanterie, o 
profesiune preponderent femi
nină, bărbații dovedindu-se, 
în marea lor majoritate, incapa
bili de a deprinde asemenea 
Operații. Munca în cadența 

Industrie și psihologie

impusă și cerința menținerii 
unui .• tempo rapid. combi
nate cu dimensiunile mici 
ale pieselor (executarea unor 
mișcări sub microscop impune 
și deprinderi motorii deosebite 
de cele din spațiul obișnuit) 
amplifică conflictul neurogen 
dintre exigențele de rapiditate 
și cele de precizie. Bateria de 
probe prin care sînt selecționate 
operatoarele impune trecerea în 
principal a unor probe (teste) de 
atenție, observație, inteligența 
(capacitatea de . a manipula o- 
biecte de mici dimensiuni), co
ordonarea mișcărilor mîinilor, 
atenție difuză și simultană. 
Candidații completează și un 
chestionar de personalitate, pen
tru identificarea extraversiunii 
și nevrotismului.

Ei bine, examenele de tes
tare au demonstrat că abia 14 
la sută din cei ce bat la por
țile întreprinderii stat apți pen
tru a fi angajați urmînd să se 
califice în munca de operator ! 
Studiile efectuate de-a lungul 
anilor au putut stabili chiar și 
cheltuielile exacte pe care le 
reclamă acest mod de selecție, 
încadrare și calificare : 5 876 lei 

pentru un operator competent 
care, se adaptează în scurt timp 
exigențelor locului de muncă 
(587 640 lei o su tă de operatori 
competenți încadrați). Calculul 
vizează un număr de 170 de 
persoane selecționate și înca
drate dintr-un număr de 746 de 
Candidați examinați, valoarea 
de predicție â sistemului de se
lecție și repartizare — 91,2 la 
sută — fiind foarte înaltă.

Avantajele sînt enorme și evi
dente de îndată ce le comparăm 
cu sistemul „clasic", deci cu se
lecția naturală, practicată fără 
nici un examen psihoaptitudinal. 
Prin acest procedeu sînt anga
jați de la bun început, „la ochi", 
700 de virtuali operatori din 
care, pe parcurs, prin verificări 
la locul de muncă, sînt îndepăr
tați cei necorespunzători (600). 
Dar acest lucru înseamnă o 
mare risipă de timp și bani. 
Calculul a demonstrat că pe a- 
ceastă cale cheltuiala pentru 
încadrarea unui operator com
petent este de 21 000 lei sau de 
2 100 000 lei pentru o sută de 

operatori necesari producției.
Testările au fost în timp ex

tinse și asupra altor meserii. 
Din 200 de persoane însărcinate 
să se ocupe cu controlul tehnic 
de calitate, 20 s-au dovedit ne- 
corespunzătoare. Cite piese de
fecte au trecut prin mîinile 
acestora ? Surprize plăcute dar 
și neplăcute au oferit examene
le psihoaptitudinale pentru func
țiile de maiștri. Oameni cu cali
tăți „recunoscute" și cu experi
ență îndelungată au trecut la li
mită probele psihologice sau 
și-au demonstrat pur și simplu 
slaba pregătire pentru acest do
meniu. Bateriile de probe au 
avut și aici rolul de a despărți 
aparența de realitate. La unii 
din aceștia, omenia, dinamismul, 
sociabilitatea (care pot fi etiche
tate ca elemente pozitive) s-au 
înfrățit cu trăsături negative 
cum sînt lipsa de autocontrol, 
fuga de idei, lipsa de răbdare, 
rutina etc. Au fost organizate 
cursuri de recalificare, izbutin- 
du-se obținerea unor corective, 
dar în mai multe cazuri situația 
a făcut necesară schimbarea din 
funcție .a celui necorespunzătbr. 
Multe surprize (bune și rele) au 

oferit și șefii de echipă.
în ceea ce privește personalul 

eu studii superioare, examinări
le psihoaptitudinale sînt de dată 
ceva mai recentă, testele vizînd 
în special stabilirea direcțiilor 
de încadrare și promovare. în 
aceste căzui?!, bateria de probe 
urmărește stabili, ea structurii 
personalității, motivația, creati
vitatea și structura inteligenței. 
S-a ajuns astfel la o mult mai 
exactă recomandare pentru ocu
parea unor funcții de condu- 
cere-organizare, cercetare-pro- 
iectare, conducere nemijlocită 
în producție. Dar și aici, cîteva 
surprize neplăcute, deci depis
tarea unor persoane cu o struc
tură a personalității și aptitu
dini nepotrivite pentru postul 
pe care îl ocupau.

Dar în general — avea să ‘ne 
mărturisească principalul nostru 
interlocutor, psihologul Garbis 
Ohanisian precum și colegul 
acestuia, psihologul Ioan Sâmi- 
haian — surprizele au fost în 
general plăcute, deoarece nu pu
țini ingineri, încorsetați de timi
ditate, căzuți în umbră, au de
monstrat un potențial intelectu
al nebănuit, iar mutarea lor pe 
posturi corespunzătoare a opti
mizat sensibil creativitatea, or
ganizarea, eficiența în sectoare
le respective.

Nu a fost realizat pînă acum un 
calcul prin care să se poată de
termina cu exactitate contribu
ția testărilor psihoaptitudinale 
la ridicarea calității, la sporirea 
eficienței, la bunul mers al acti
vității generale. Amintim totuși 
că doi ani la rînd (1985 și 1986) 
întreprinderea a obținut pe ra
mură Ordinul Muncii clasa I, că 
I.P.R.S. Băneasa se recomandă 
prin înalta calificare a persona
lului muncitor, prin disciplină și 
eficiență, că, așa cum avea să 
ne declare un reputat om de ști
ință, aici la întreprinderea de 
piese radio și semiconductor! se 
poate vorbi de o mare densitate 
de inteligență pe metru pătrat.

„Vizînd idealul — ne-a 
mărturisit în încheiere Garbis 
Ohanisian — munca psihologu
lui ar trebui să conducă la pla
sarea fiecărei persoane pe pos
tul cel mai convenabil, atît pen
tru ea, cît și pentru societate. 
Un deziderat greu de realizat la 
ora actuală prin mijloacele de 
care dispune psihologia aplicată, 
deși în scurta sa istorie, 
această disciplină a contribuit 
decisiv la măsurarea și descrie
rea variabilității umane, aducîn- 
du-și o importantă contribuție 
la eforturile industriei pentru 
selecționarea și repartizarea per
sonalului în mod sistematic și 
rațional".

L1VIU TiMBUS S
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Embleme ale eroismului românesc

Mărăști ® Mărășești • Oituz

Sub regimul „pumnului de fier" 
german

In timp ce, la Porțile Moldovei, armata 
română făoea eforturi eroioe pentru stă
vilirea înaintării trupelor Puterilor Cen
trale. în teritoriul ocupat al Olteniei, 
Munteniei și Dobrogei masele populare 
se confruntau cu rigorile unui aspru re
gim de teroare, de jaf și silnicii, impus 
de trupele invadatoare.

încâlcind flagrant acordurile interna
ționale, prevăzute în înțelegerile de la 
Haga din 1899 și 1907, forțele de ocupație 
au nesocotit total normele juridice româ
nești, înlocuindu-le cu ordonanțe admi
nistrative proprii, expresie a liberului 
arbitru al „învingătorilor", puse exclusiv 
în slujba intereselor acestora. După cum 
preciza feldmareșalul Mackensen intr-unui 
din ordinele sale, „problema principală 
a administrației în România constă în 
utilizarea economică maximă a terito- \ 
riulus administrat, în profitul Germa
niei".’ în aoest spirit s-au adoptat un șir 
de măsuri care vizau intensificarea pro
ducției industriale și agricole, sechestra
rea bunurilor, interzicerea comercializării 
de către populația românească a orică
ror produse.. Totodată, Puterile Cen
trale au ridicat de pe teritoriul tării 
noastre numeroase instalații industriale, 
locomotive și vagoane. • precum și canti
tăți uriașe de materii prime și produse 
finite de importanță strategică..

Considerată ca principală soluție de ie
șire din acuta criză alimentară în care 
se zbateau aceste puteri, jefuirea agricnl- 
turii României a adus pagube enorme 
populației, repercusiunile* acestora fiind

resimțite multi ani după terminarea 
războiului.

Pentru smulgerea unor cantități cit 
mai mari de produse agro-alimentare, 
administrația militară a recurs la măsuri 
deosebit de rapace și inumane, de la 
munca forțată a tuturor locuitorilor sa
telor. , inclusiv a copiilor și bătrînilor, 
pînă la rechiziționarea tuturor produse
lor gospodăriilor țărănești. Referindu-sc 
la modul cum se executau rechizițiile, 
primarul comunei Mălâești (județul Dolj) 
scria în decembrie 1916 : „Soldatii din 
trupele imperiale germano-austro-ungare 
cutreieră satele înarmați, ridică de la 
locuitori păsări, porci, și oi, pe care, 
parte împușcate, parte vii, le duc cu 
dînșii, terorizind populația".

Prin întreaga gamă de metode și pro
cedee de jefuire a bunurilor românești, 
inamicul a expediat din țara noastră în 
perioada 1 decembrie 1916 — 31 octom
brie 1918 : 2 161 905 tone de cereale, 
leguminoase și alte alimente, 6001100 cai, 
peste 1 000 000 vile oornute, peste 1 000 000 
porci, pesle 400 000 viței. 2 000 000 
miei etc.

O atenție deosebită au acordat orga
nele de ocupație exploatării bogățiilor 
subsolului românesc. Petrolul nostru de
venise principala sursă de carburanți a 
mașinii de război a Puterilor Centrale, 
fapt pentru care pcupanții au mărit la 
maximum producția de țiței printr-un 
sistem de exploatare coercitivă, nume
roase societăți și întreprinderi petroliere 
fiind trecute sub administrația militară. 
Datele statistice arată că din cele 
1 150 202 tone de produse petroliere 
„exportate" în anul 1918, peste 78 la sută 
au fost însușite de Germania, peste 20 
la sută de . Austro-Ungaria. restul de 
Turcia și Bulgaria.

La pagubele pricinuite statului român 
prin exploatarea nerațională și forțată a 
rezervelor sale de petrol pe timpul ocu

pației, s-au adăugat și distrugerile exe
cutate de trupele Puterilor Centrale în 
toamna anului 1918, cu prilejul retragerii 
de pe teritoriul țârii noastre.

Dar nu numai agricultura și industria 
au fost puternic lovite de „binefacerile" 
ocupației străine, ci și finanțele țării. 
Astfel, administrația germană a emis 
noi bancnote — așa-zișii „lei de ocu
pație" — care nu aveau acoperire în 
aur, în valoare totală de 2 114 000 000 lei, 
fapt ce a dezorganizat complet circulația 
monetară, constituind principala cauză a 
inflației din perioada postbelică.
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să curățim cîmpia Dunării. Extermi
narea !"

Triumful cauzei drepte 
a poporului român

Cu armele lui Atila și Tamerlan

Spolierea economică a bogățiilor țării 
a mers mină în 'mină cu accentuarea 
regimului politic de cruntă oprimare a 
populației, de înăbușire cu brutalitate a 
oricăror manifestări de nemulțumire ale 
poporului român. Suferințele maselor 
populare se adînceau de la o zi la alta 
pe măsură ce situația lor economică se 
agrava. O foamete cumplită bîntuia în 
țară, îndeosebi în lumea satelor, resim- 
țindu-se grav și la orașe. „Sînt zile 
întregi în care nu avem ce mînca. — se 
spunea într-o scrisoare adresată prefec
turii județului Ilfov. Ne plîng copiii în
fometați. Putem chiar muri de foame, 
căci nu avem la cine recurge să ne ajute 
cu ceva spre a potoli foamea copiilor".

Tabloul suferințelor îndurate de po
porul român sub regimul ocupației vre
melnice a Puterilor Centrale a fost 
cutremurător, depășind prin asprimea 
comportamentului cotropitorilor cele mai 
întunecate vremuri ale evului mediu. 
Căci niciodată hoardele năvălitoare din 
trecut nu și-au propus, oricît de aprigă 
a fost rezistența de care s-au izbit pe 
aceste meleaguri, să treacă „prin foc. și 
sabie" întregul neam românesc. Stăpîniți 
de ură, furioși că nu pot zdrobi armata 
română și subjuga poporul nostru, cotro
pitorii secolului XX își exprimau fără 
echivoc planurile demențiale : „Poporul 
român nu merită răzbunare,. ci nimicire. 
Poporul acesta trebuie să dispară de pe 
suprafața pămintului, cum dispare can
grena de pe trup. Trebuie pusă în miș
care sabia lui Atila și a lui Tamerlan ca

Ca întotdeauna de-a lungul zbuciuma
tei lor istorii, românii au știut să depă
șească cu demnitate și bărbăție șirul 
grelelor încercări impuse de război, de 
ocupația străină, de rapacitatea și bru
talitatea unui dușman care se considera 
stăpîn definitiv pe pămîntul patriei 
noastre. SfîrșitBl primului război mon
dial, încheiat cu victoria coaliției An
tantei, victorie la care națiunea română 
și-a adus o importantă contribuție, a 
însemnat prăbușirea totală a planurilor 
imperialismului german și ale aliaților 
săi. de a subjuga poporul nostru, de a-i 
răpi bogățiile și frumusețile patriei stră
moșești.

Jertfa imensă și suferințele fără sea
măn ale poporului român în anii pri
mului război mondial închinate cauzei 
nobile a eliberării naționale și întregi
rii statale nu au fost zadarnice. Ele au 
stat la temelia hotărîrii unanime a ro
mânilor care, prin voința lor nestrămu
tată au înfăptuit, la încheierea războiului, 
unirea tuturor provinciilor românești 
într-un singur stat național, act istoric 
ce a .primit, prin tratatele de paoe, con
sacrarea internațională.

Poporul nostru nu a uitat și nu va 
uita niciodată supremul sacrificiu făcut 
de martirii neamului românesc pe cîm- 
purile de bătălie ale primului război 
mondial. Aducînd un cald prinos de re
cunoștință memoriei celor ce s-au jertfit 
sub faldurile tricolorului. tovarășul 
Nicolae Ceaușescu a scris în cartea de 
aur a mausoleului.de la Mărășești: „Fie 
ca memoria celor ce au căzut la Mărăști, 
Mărășești și Oituz, oprind cu pieptul lor 
armatele imperialismului german. să 
trăiască veșnic în conștiința poporului. 
îmbărbătîndu-1 întotdeauna în lupta 
pentru binele și prosperitatea Republicii 
Socialiste România".

Dr. VASILE ALEXANDRESCU ■ 
GRIGORE ALEXANDRESCU ■
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INTELIGENTA ROMANEASCA IN ACȚIUNE
în ierarhia patologiei — susțin 

specialiștii din întreaga lume — 
suferința reumatologică se si
tuează pe locul trei sau patru. 
Este firesc deci, ea o seamă de 
Teroetători să aibă în atenție 
tratamentul și modalitățile de 
recuperare în bolile aparatului 
osteo-articular. Sînt curent folo
site astăzi o multitudine de pro
cedee, ea ți o serie întreagă de 
medicamente. Cercetările con
tinuă, plantele arătîndu-și din 
nou virtuțile terapeutice.

Revista „Flacăra* seria, In
tr-un stadiu avansat «1 cercetă
rilor, despre viitoarea apariție a 
unui nou medicament românesc 
— Rumeyn. Iată, Rumeyn-ul 
este pregătit acum spre a lua 
drumul farmaciilor. Ne-am pro
pus, nu doar să-1 anunțăm ma
relui public, ci să-1 și punem în 
discuția unor specialiști care, 
vreme de trei ani și-au asumat- 
răspunderea testării sale clinice. 
Pentru început însă, i-am dat 
cuvîntul creatorului său, cerce
tătorul științific Constantin ler- 
eescu, de Ia Centrul de chimie 
din Timișoara.

—- Produsul a fost realizat pa 
baza unor cercetări întreprinse 
de-a lungul a șase ani. Este un 
unguent conținind extract se
lectiv din rădăcina Phytolacca 
americana L, sau, cum este cu
noscută sub denumire populară, 
rumeioară. Planta, răspîndită în
deosebi în Asia și aclimatizată 
la noi de peste 250 de ani, este 
bine studiată în literatura de 
specialitate și apreciată pentru 
compușii săi farmacologic activi, 
netoxiei. Produsul ajuns acum 
în forma finală, are în vedere 
în special patru grupuri de afec
țiuni, prezentînd efecte antireu- 
matice, antiedematos, analgezic 
și cicatrizant.

în testările pe care le-am fă
cut în prima fază pe culturi ce
lulare, apoi pe animale — tes
tări preclinice — am constatat 
că reacționează sinergie. La tes
tările clinice au participat o se
rie de medici de la Spitalul ju
dețean, Spitalul Militar din Ti-
-lișoara. Spitalul de copii, de la. 

Centrul de balneofizioterapie, 
Spitalul de ortopedie din Timi
șoara, ca și Spitalul Ion Canta- 
cuzino și Spitalul Municipal din 
București. Rezultatele obținute 
în urma testărilor clinice au 
dus la întreprinderea unor 
acțiuni de întemeiere a unui la
borator de micro-producție. în 
sistem uzină, ou marcă înre
gistrată. La ora actuală Ru
meyn-ul se găsește în față fi
nală, de șarjă zero. Sperăm să 
facem din unguentul Rumeyn 
un instrument terapeutic la în- 
demîna unui grup cît mai mare 
de specialiști și, implicit, să 
alinăm cât mai multe suferințe. 
Pi’odusul este rezultatul unor 
cercetări făcute din pasiune, în 
care am creat un precedent în 

farmacologia noastră : pînă 
acum, noi n-am mai avut în 
arsenalul terapeutic nici un 
medicament pe bază de fitosa- 
pomine gi lecitine, cum este 
aoesta. în același timp, am 
creat o bază de studiu și de 
testări preclinice pentru această 
gamă mare de compuși eare 
există și în alte plante cu vir
tuți terapeutice din flora țării 
noastre, spontană și cultivată.

Rumeyn, la început de drum!
■ Rodul unor cercetări întreprinse de-a lungul a șase ani ■ Pro

dusul arș în vedere patru grupuri de afecțiuni, prezentînd efecte 

antireumatice, antiedematos, analgezic și cicatrizant ■ Importante 

ameliorări terapeutice la Clinica I pediatrie Timișora la copii cu di

ferite forme de reumatisme inflamatorii cronice ■ Efecte bune în 

tromboflebite și ulcere varicoase ■

Mă bucur că rezultatele testări
lor de pînă acum îi anunță o 
bună perspectivă in terapie. 
Sper că practica îl va confirma 
și, poate, îi va găsi noi utili
tăți. Propun un produs «upus 
oricăror păreri.

Inițiativă meritorie
„Este, întradevăr, o inițiativă 

meritorie".
Cu aceste cuvinte și-a început 

aprecierile dr. Carmen Golea, 
medic principal de specialitate 
pediatrie le Spitalul de copii, 
asistent universitar la I.M. Ti
mișoara.

— Caracterul evolutiv cronic 
și invalidanit al artritei leumo- 
tride juvenile explică și justi
fică eforturile multor colective 
de cercetare în a găsi noi mij
loace terapeutice. în ceea ce ne 
privește, am răspuns cu tot 
entuziasmul solicitărilor de a 
participa la testările clinice ale 
noului produs pe care ni-1 pro
punea colectivul actualului 
Laborator de produse naturale 
Rumeyn. Unguentul a fost larg 
utilizat în Clinica I Pediatrie 
Timișoara, la copii cu diferite 
forme de reumatisme inflama

torii cronice și în fiecare caz 
s-au constatat ameliorări tera
peutice importante prin efec
tul entalgic și antiinflamator 
semnificativ. Ceea ce ni se 
pare extrem de important 
«ițe faptul că nu are con- 
traindicații și nu s-au Înre
gistrat nici un fel de efecte se
cundare adverse. în plus, con
sta tind că „nu doare", copiii se 
supun cu ușurință tratamentu

lui, stresul ce se Înregistrează 
la asemenea virste fragede dis- 
parind cu desăvârșire.

Medicament util, indiferent 
de virstă

Testările efectuate Ia Spitalul 
Militar din Timișoara, au cu
prins persoane între 19 gi 85 
ani., lată părerea doctorului 
Petru Măcicășan, specialist in 
boli transmisibile și epidemio
logie.

— Primele cercetări le-am 
întreprins în 1984 alături de 
medicul internist It. col. dr.' 
Constantin Jianu, pe un număr 
de 47 de cazuri, iar observațiile 
preliminare au fost îmbucură
toare, căci au arătat efectele 
reale ale produsului, O parte 
din bolnavi au fost tratati 
ambulator, iar alții spitalizați. 
Au fost grupați după afecțiuni. 
Cele mai numeroase erau cazu
rile de reumatism abarticular, 
suferințe discovertebrale, urmau 
poliartroze și poliatrite reuma- 
toide.

Monoterapia cu Rumeyn s-a 
utilizat în reumatismul abarti
cular cu rezultate neașteptat de 
bune. în restul afecțiunilor s-a 
apelat la terapie asociată. S-a 

constatat ameliorarea durerilor, 
diminuarea contracturi! mus
culare, a redoarei articulare, re
glarea funcțională vasculară și 
reducerea deficitului funcțional.

Produsul are o foarte bună 
absorbție, locală, este bine tole
rat și — pa cazurile noastre — 
nu s-au semnalat nici un fel de 
efecte secundare locale sau ge
nerale. Eficacitatea, alături de 
buna toleranță constituie argu

mente în favoarea efectului său 
antialgic, antiinflamator, de- 
contracțurant, avînd indicații ea 
monoterapie sau în terapie aso
ciată cu medicamente în reu
matismul inflamator cronic de
generativ, abarticular, unele 
sechele post-traumatice, precum 
și în unele afecțiuni nereuma
tismale. Am găsit că are un 
efect bun chiar în tromboflebite 
și ulcere varicoase. Sînt con
vins că sînt și alte afecțiuni 
unde acest produs, prin aplica
ții locale, poate să aducă re
medii.

Metoda nu suplinește 
medicul

Cum era și firesc, am cerut 
și opinia șefului secției de la 
Centrul balneofizioterapie, re
cuperare medicală și reumatolo
gie Timișoara, doctorul Ludovic 
Tiroch.

— în afecțiunile reumatis
male sjnt localizări cu suferințe 
dominante : inflamați!, dureri, 
redori, contracturi etc. în tera
pia acestor boli, pe lingă o se
rie de medicamente, procedeuri 
balneofizicale, sînt foarte bine 
venite aplicațiile locale, asigu- 
rind bolnavului un grad de con

fort, reducînd suferința propriu- 
zisă, confcrmd prin aceasta po
sibilitatea de a se reduce do
zele de medicamente care, luate 
uneori prelungit și în doză maro 
au efecte secundare. Aceste 
aplicații locale sînt după mine 
un minunat tratament adjuvant 
în ameliorarea simptomelor 
care chinute pe bolnav și pe 
eare, cu ajutorul acestor un
guente noi le putem influența. 
Am preluat acest unguent în 
urmă cu trei ani de la șeful la
boratorului ALCIS Timișoara, 
dr. Ionel V. Dinu. L-am folosit, 
în aproximativ o sută de ca
zuri. Bolnavii, respectivi sufe
reau de poliartrită reumatoidă, 
spondilartrită anchilozantă, oo- 
xărtroză, spondiloză, lomboscia- 
tică discală, afecțiuni post trau
matice : entorse, luxații etc. Ce 
putem spune ? în forme ușoare 
de reumatism abarticular simpla 
aplicare a acestui unguent ne-a 
dat satisfacții după 5—10 zii®, 
în restul formelor de reuma
tism inflamator, metoda este 
adjuvantă. Bolnavul respectiv 
trebuie neapărat ca, sub în
drumarea unui medic eă facă 
un tratament de fond antiinfla- 
mator. Bolnavul respectiv, după 
ce~și procură unguentul na 
.poate să-și abandoneze medicul. 
Vneau să subliniez că este e 
metodă foarte bună, dar este 
o metodă și n-aș spune că c 
bine să fie cumpărat fără sfa
tul medicului. Pe fiecare dintre 
noi îl doare o dată spatele, 
urmărul sau genunchiul, dar e 
bine să meargă la medic, să 
vadă dacă nu este ceva organic. 
Noul produs va trebui popu-: 
larizat în rîndul medicilor — ce 
conține, eare este mecanismul 
de acțiune, care sînt indicațiile, 
care sânt bolile și nu simpto- 
mele în care are eficiență iar 
pînă va ciștiga teren, în sensul 
de a convinge lumea medicală 
de eficienta «a, să avem mă
sura și decența să vedem și 
caro sînt limitele metodei, să 
ru-1 recomandăm ca o rezolvare 
a oricărei dureri ce ne poate în
cerca. Sigur este faptul că un 
maro nUmăr de bolnavi pot be- 
neficia de această metodă și 
mai ales cei eare au boli cum 
ar fi ulcer, hipertensiune, dia
bet, bolnavi oare nu pot lua 
cantități mari de medicamente 
lantiinflamatoare. Acestor oa
meni, eu o cantitate mai mică 
de medicamente înghițite, și prin 
aplicări locale cu unguent, li se 
poate conferi posibilitatea salu
tară de a-și rezolva puseete 
reumatice. Dar, acest lucru, 
doar medicul trebuie să-1 sta
bilească. Și asta se va intîmpla 
pe măsură ce medicii se vor 
convinge de faptul că efectele 
.pe care pretindem că le obți
nem sînt controlabile și ropro- 
ductibile.

LIANA MOLNAR ■

fTRADITI ȘTIINȚIFICE Șl TEHNICE

Premergători și pionieri 
ai geneticii în România

Genetica — ramură a biolo
giei care se ocupă de legile 
transmiterii ereditare a carac
terelor organismelor — se con
sideră a fi fost întemeiată fie 
în 1865, cînd botanistul și călu
gărul austriac Johann Gregor 
Mendel a descoperit cele trei 
legi după care se efectuează 
această transmitere, fie la cum
păna dintre secolele XIX și XX, 
eînd legile mendeliene — deși 
demonstrate statistic și matema
tic în fața Societății Naturaliș- 
tilor din Brno (1866) —, au fost 
„redescoperite" în mod inde
pendent, după ce decenii la rînd 
fuseseră pur și simplu „uitate". 
Rolul hotărîtor în această pri
vință l-a avut medicul veterinar 
și zootehnistul Constantin Vasi- 
lescu care, fără să cunoască ex
periențele și legile lui Mendel, 
a demonstrat experimental la 
finele veacului XIX modul de 
transmitere ereditară a unor 
caractere dominante sau recesi- 
ve la încrucișările de suine. 
Despre rolul lui C. Vasile ca 
pionier al cercetărilor experi
mentale de genetică animală, 
adesea omis, ne-am ocupat în 
mod special tntr-un articol pu
blicat în această rubrică la 27 
iunie 1986. Termenul de gene
tică a fost introdus în 1906 ele 
către W. Bateson.

Astăzi o știință de o deosebită 

însemnătate teoretică și cu apli
cații practice majore, genetica 
are o istorie și chiar o „pre
istorie", la care românii au 
participat din plin.

în substanțiala sa lucrare in
titulată înaintași ai geneticii în 
România (1983), autorul, Stelian 
Oprescu, menționează, ca 
primul dintre acești premergă
tori, pe însuși Dimitrie Cante- 
mir, care în clasica sa scriere 
Descrierea Moldovei notează, 
între altele : „In ținutul Orheiu- 
lui, la salul Tohatin, djntre 
rîurile Ichel și Răut, porcii nu 

* se nasc cu copitele despicate, 
ci întregi, ca la cai ; așa se în- 
tîmplă și cu purceii fătați, după 
trecere de trei ani, dc scroafe 
aduse aici din alte părți...". în 
ce privește caii, tot Dimitrie 
Caritem ir remarcă faptul că cei 
de munte sînt mici și robuști, 
iar cei de cîmpie „mari, fal
nici...". Deci, în concepția dom- 
nitorului-savant a germinat în 
primul rînd ideea variației or
ganismelor în raport cu mediul 
geografic (opusă ideilor fixiste 
și creaționiste), apoi aceea a 
transmiterii către urmași a unor 
caractere, cum este acela al 
copitei nedespicate la porci 
(sindactilie). Totodată, biologul 
și istoricul științei Const. Motaș 
sublinia, într-o lucrare despre 
Darwin, publicată în 1972, că

Dimitrie Cantemir a fost cel 
dinții care a observat fenome
nul mutației, fiind deci un 
precursor al lui Hugo de Vries.

Schițind într-un studiu de 
sinteză istoria geneticii (1975), 
regretatul academician Victor 
Preda arăta că primele idei ști
ințifice despre ereditate au apă
rut la noi în a doua jumătate a 
veacului trecut, mai ales prin 
aderarea marii majorități a na- 
turaliștilor, agronomilor și me
dicilor la darwinism, ei militând 
pentru „ideea eredității caracte
relor dobîndite, deci [pentru] 
rolul factorilor de mediu și al 
acumulării ereditare a variațiu- 
nilor mici, în modificarea eredi
tății". Așa au gindit spre pildă 
cei doi ctitori ai școlii româ
nești de geologie, Grigore Co- 
bălcescu și Grigoriu Ștefăncscu. 
în cărți, articole, conferințe, ei 
au combătut fixismul, creațio- 
nismul, catastrofismul, militînd 
cu înflăcărare pentru transfor- 
mism, ultimul susținînd chiar 
că „modificările obținute de 
organism in eursui vieții șale 
individuale se transmit la 
urmași prin ereditate, in cazul 
eă deseendenții trăiesc în con
diții asemănătoare ascendenților 
lor" (citat după Victor Preda).

Biologii Nicolae Leon și Di
mitrie Voinov s-au angajat în 
polemici celebre cu ultimii par
tizani ai fixismului și creațio- 
nismului de la noi, demonstrând 
inconsistența viziunii depășite, 
retrograde, a acestora. Nicolae 
Leon deosebește o ereditate 
conservativă, prin care s-ar 
păstra trăsăturile speciei și o 
ereditate progresivă, prin care 
s-ar transmite modificări dobîn
dite de organism în cursul 
vieții. Dimitrie Voinov publică 
lucrările clasice Noile cuceriri 
transformiste (1893) și Mediul 
ca factor transformist (1894), 
iar ca fondator al școlii româ

nești de citologie și al citogene- 
ticii animale face importante 
descoperiri, dintre care cea mai 
însemnată este descrierea, pen
tru prima dată în lume, a unui 
caz de aneuploidie (variabilitate 
cromozomială) Ia coropișniță 
(1912). Tot el a atestat și defi
nit fenomenul, de condriodereză 
activă (înmulțirea — respectiv, 
dividerea — mitocondriilor și 
nu numai migrarea lor), aducînd 
elemente decisive in sprijinul 
teoriei eredității citoplasmatice 
prin nytocondrii (confirmată, 
mai recent, prin descoperirea 
ADN-ului mitocondrial).

Este necesar să subliniem că 
si filosofi de frunte, ca Vasile 
Conta, s-au preocupat in scrie
rile lor de probleme privind e- 
reditatea. Acest aspect funda
mental al existentei nu îi pu
tea scăpa nici spiritului univer
sal care a fost poetul-ginditor 
Mihai Eminescu. „Ereditatea 
este perenațiune" (de la „pe
ren") serie el în manuscrisul nr. 
2 257. f. 217 verso. Privitor la 
evoluția lumii vii. îsi exprimă 
clar opțiunea : factorii hotărî- 
tori sînt. după el. ereditatea 
(elementul conservator) gi a-' 
daptatiunea (elementul de 
schimbare si progres).

Două figuri extrem de inte
resante sînt inginerul agronom 
si scriitorul Constantin Sandu- 
Aldea. autor al primului manual 
de ameliorare a plantelor apă
rut în România (1915) și zoo
tehnistul si medicul veterinar 
Nicolae Filip, fondatorul zoo
tehniei românești. C. Sandu- 
Aldea a pus bazele științifice 
ale ameliorării plantelor de 
cultură la noi ; a inițiat în 
1909 cercetări privind amelio
rarea griului prin selecționare 
Si a efectuat multe hibridări 
intra- si interspecifiee : din 
populațiile hibride obținute, a 
izolat câteva linii, din oare

Sandu-Aldea 224 si Sandu-Al- 
dea 22 s-au dovedit cele mai 
productive. Definind cele două 
laturi ale evoluției. N. Filip 
scrie : „Variabilitatea determină 
apariția caracterelor noi. eredi
tare, avînd scopul de a men
ține tipul ; (...) variabilitatca
poate fi comparată cu o forță 
centrifugă, cu tendința de a 
scoate speța din limitele sale, 
ereditatea, din contră, este o 
forță centripetă, care menține 
speța în limitele sale. Lucrarea 
lui Nicolae FiliP. Des animaux 
domestiques de Roumanie a fost 
distinsă cu medalia de aur a 
Expoziției Internaționale de la 
Paris din anul 1900.

Un moment important l-a 
constituit înființarea. în 1936. a 
Societății de genetică din Româ
nia. din inițiativa lui Gheorghe 
Marinescu. Nicolae Teodoreanu 
Si Alexandru Caratzali. Și tot 
în același an. Haralambie Va- 
siliu aduce una dintre cele mai 
însemnate contribuții românești 
în acest domeniu, enuntînd. ba 
si schițînd. Ipoteza precursoare 
privind structura spiralată a 
substanțelor proteice din celula 
vie.

Desigur, multe fapte, multe 
nume (Emil Racovită. Victor 
Babeș, G. K. Constantineseu, 
G. A. Asbiovici, Gh. Ionescu 
Sîsestî. Nicolae Teodoreanu, 
D. Contescu. Traian Săvulescu, 
C. I. Parhon. Radu Codreanu — 
dintre cei dispăruti) nu și-au 
mai găsit locul în expunerea 
noastră. Nădăjduim că am reu
șit totuși să dăm o idee des
pre începuturile unor preocu
pări privind ereditatea si ge
netica în România. într-un nu
măr viitor ne propunem să ex
punem o sinteză a ideilor emi
nesciene despre lumea viețui
toarelor si despre „logica viu
lui". _

I. M. STEFAN ■
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CU SIMȚUL DATORIEI FATA DE CETATEAN

Cu încetinitorul ?
Lucrurile sînt chiar de la 

prima vedere, cum nu se poate 
mai simple. Un om al muncii 
de la întreprinderea de apa
rate electrice pentru măsură și 
industriale (I.E.M.I.) — pe
nume Valentin Gheban — s-a 
judecat, timp de cîteva luni, 
cu întreprinderea sa, care, 
printr-o decizie semnată de in
ginerul șef- consilierul juridic și 
șeful serviciului, personal, îi 
desfăcuse contractul de muncă. 
Și, cum Valentin Gheban cîș- 
tigă pocesul, obținînd de la 
Judecătoria municipiului Bucu
rești o sentința definitivă, urma 
să fie reintegrat în colectivul 
de muncă din care făcuse parte 
pînă la începerea judecății și, 
firește, să primească banii co
respunzători pentru perioada, 
de aproape șapte luni, în care 
a .avut loc . amintitul proces. 
Simplu și perfect legal. Iată, 
însă, că au trecut aproape , șase 
luni de la emiterea sentinței 
și banii n-au fost plătiți. Va
lentin Gheban a fost reprimit 
in unitate, a fost repartizat în- 
tr-una din cele mai bune sec
ții ale întreprinderii, Ioc unde 
se sin’ite bine și unde se 
poate realiza pe deplin in spe
cialitatea sa. Dar banii ? Actua
lul șef al serviciului personal. 
Nicolae lancu, e de părere că 
răspunsul cel mai autorizat îl 
pot oferi juriștii întreprinderii 
— Gheorghe Pantea și Florin 
Mărgineanu. Aceștia. la rîndul 
lor, spun că oficiul juridic a 
întocmit actele necesare și le-a 
înaintat serviciului financiar. 
Șeful acestui serviciu, Ion Dă- 
neci, recunoaște că lucrurile 
stau așa, dar pe hîrtia intrată 
în posesia sa era înscrisă in
dicația de a nu se plăti suma 
respectivă deeît în urma pri
mirii unui răspuns de la Pro
curatura Generală, instanță la 
care întreprinderea făcuse apel 
după pierderea procesului. A- 
ceastă indicație purta semnă
tura contabilului șef al I.E.M.I. 
— Viorel Cristea. Stăm de vor
bă cu dînsul. Regretă faptul că 
acești bani vor trebui, tot con
form legii, recuperați de la icei 
care au decis desfacerea con
tractului de muncă. Și nu e 
vorba de sute, ci de mii de lei. 
Știe foarte bine așa cum bine 
știu și cei doi juriști, că adre
sa către Procuratura Generală 
nu implică și blocarea plății 
unei sume de bani stabilită de 

către o Instanță judecătorească 
și avind caracter definitiv. A- 

•tunci, de ce s-a tergiversat 
atît- ? Pentru .simplu moti-V că 
aceia care s-au pripit emițînd 
decizia invalidată de către jus
tiție trag acum de timp. Spe- 
rînd, probabil, că vor putea 
scăpa cumva și de plata la care 
ii obligă legea. Oricum- e de 
neconceput, ca într-o întreprin
dere în care funcționează. cu 
normă întreagă, doi. juriști să 
fie sfidate prevederile clare și 
precise ale legii. Pe lingă fap
tul că întocmirea unui dosar 
care s-a dovedit a nu avea su
ficiente argumente și rigoare 
a condus la scoaterea din pro
ducție a unui om al muncii, pe 
lingă prejudicierea întreprinde
rii de o însemnată sumă, acum, 
această continuă întârziere a 
unei plăți care trebuia efectua
tă concomitent cu reîncadrarea 
în muncă a celui căruia, pe 
nedrept, i s-a desfăcut contrac
tul de muncă, nu se poate con
sidera deeît un abuz. Abuz 
comis — culmea ! chiar de cei 
chemati și plătiți pentru a apă
ra legalitatea, interesele între
prinderii, dar și ale oamenilor 
întreprinderii. Tovarășul Eugen 
Preotu, directorul I.E.M.I. se 
arăta. în timpul discuției pe 
care am purtat-o, cu totul ne
mulțumit de modul iii care își 
fac datoria membrii oficiului 
juridic. Lipsa oricărui temei în 
amânarea plății cuvenite unui 
om care s-a dovedit a fi ne
vinovat în fața legii îi acuză, 
atît moral, cît și profesional, 
pe consilierii juridici de la 
I.E.M.I. Desigur, în urma de
mersurilor făcute. am primit/ 
din partea tuturor factorilor 
de decizie de la nivelul în
treprinderii. asigurarea că. în 
cel mai scurt timp. Valentin 
Gheban va intra în posesia 
sumei care i se cuvine. Dar, 
evident, cu o nejustificată în
tîrziere. Fapt de care se fac 
vinovati cei care au mai greșit 
o dată, la desfacerea contrac
tului de muncă. Acest lanț de 
erori nu face altceva deeît să 
pună sub semnul întrebării pro-, 
bițatea unor oameni a căror 
menire este tocmai aceea de a 

. veghea la stricta respectare a 
legilor noastre.

D. M. ALEXANDRU Ml 
ROXANA PAiCU 8

Viața pe caniculă
(Urmare din pag. 24) 

fără să mi se poată răspunde 
pozitiv). Unui băt'rînel cu doi 
prichindei, cam între 4 și 6 ani, 
i-am arătat, în Parcul Liber
tății un chioșc de răcoritoare, 
dar. deziluzionat mi-a spus că 
suferă de diabet iar unul din 
copii e deranjat la stomac așa 
că și nu. pot. recurge la suc 
dulce. „A.ș fi vrut măcar, un 
pahar cu-sifoh, dar nu mai exis
tă așa ceva in București, ba pe 
vremea mea", și ne-am despăr
țit . cu tristețe, . căci chiar avea 
dreptate. De unde poți să mai 
bei azi un răcoritor pahar cu 
sifon 7

Luni
Cu această imagina și această 

întrebare în memorie m-am în
dreptat, luni de dimineață; că
tre sediul întreprinderii de co
fetării și răcoritoare nr. 2 din 
Capitală, a cărei arie de apro
vizionare cuprinde și zonele 
amintite. Directorul tehnic Mi
hai Pădurarii și Ion Popa, șe
ful biroului comercial-aprovi- 
zionare mi-au dat atîtea lămu
riri cite să-mi multiplice și 
să-mi complice semnele de în
trebare. Iată, din necesarul de 
băuturi răcoritoare îmbuteliate 
pentru lună iulie a.c., de 
3.860 000 sticle (stabilite prin 
contract). I.C.R. 2 â primit, pînă 
Ia 25 ale lunii, mai puțin cu 
peste un milion de sticle. Cau
zele ar fi două — capacitatea 
limitată a fabricii (dat fiind 
cererea acestei veri caniculare) 
și dificultățile in transportul 
sticlelor de la producător Ia 
consumator. Un șofer — fie de 
la I.C.R., fie de la TRANSCOM, 
așteaptă. în curtea întreprinde
rii din Militari, să încarce mar
fă, cam între 7 și 10 ore pe-zi. 
Mai economic și mai prompt 
ar fi, gîndesc economiștii de 
la I.C.R. 2, ca o singură ma
șină (de la TRANSCOM) să 
preia și să facă aprovizionarea 
pentru toți cei 3 beneficiari 
odată care desfac produse ră
coritoare — cofetării, restauran- 
te-braserii, magazine alimenta
re. Altfel, zac la rind șiruri de 
cîte 3 mașini, iar povestea cu 
„să se întoarcă pline“, devine 
istoria cu „cocoșul roșu !“ Dacă 
ar aproviziona cei 3 beneficiari 
odată s-ar face economie de 
mijloace de transport, de timp, 
de combustibil iar întoarcerea 
ar fi chiar în temeiul deplin al 
legii, camioanele ar aduce am
balajele goale. La rezolvarea a- 
cesteidificultăți, I.C.R. 2 a gă
sit, pentru cofetăriile și punc
tele de răcoritoare din Colen- 
tina — o soluție ingenioasă, a 
închiriat de la I.T.B. Un tro
leibuz de marfă cu care asigură, 
zilnic, circa 14 000, sticle prelua
te de la secția din Obor a în
treprinderii de sucuri și răcori
toare.

Cit privește răcoritoarele die
tetice n-au nici un răspuns, de 

vreme ce nu mai au compe
tenta de a elabora rețete pro
prii. (Au avansat, de pildă, că
tre laboratorul central de omo
logare. o rețetă de sucuri de 
vișine ; sezonul a trecut, iar 
aprobarea n-a venit !). Cam ia 
fel stau lucrurile și cu... sifo
nul la pahar, deși a fost un co
merț stradal tradițional și efi
cient cu răcoritoare în Bucu
rești. Unii, au spus că n-ar fi 
igienic, ■ deși nimic nu ne lip
sea să-l igienizăm — nici apă 
curentă, nici pahare din hîrtie 
cerată, nici organe de control 
ale I.C.R.-uriior și ale SANE- 
PID-uIui. Și totuși, tonetele 
s-au desființat. Cit despre co
mercializarea sucurilor din le
gume — a sucului din tomate și 
a cocteilurilor din tomate și 
sfeclă roșie,, tomate și țeliriă, 
tomate și măr — pe care le-ar 
pufea fabrica și livra industrial 
— cum arătam anul trecut — 
întreprinderea de conserve din 
Tecuci, se tace strategie și la 
nivelul conducerii I.C.R. 2, deși 
ar fi soluția salutară a răcori
toarelor în general și a. celor 
dietetice, în special.

Inerția va naște mereu semne 
de întrebare. Și la I.C.R. 2 exis
tă idei și bunăvoință de a fi in- 
viusă. Atunci 7

CîCI IORDACHE-ADAM ■

Un proverb modernizat...

Să-ți faci iarna car 
iar vara 

panouri solare
Raze de soare de o strălu

cire parcă sahariană, nederan
jate de nici un nor, fac mercu
rul termometrelor să nu cu
noască diviziuni deeît peste 30 
de grade. Pe acoperișul com
plexului hotelier Turist și pe 
terasa piscinei, panouri alinia
te preiau din zimbetul soare
lui zestrea lui energetică. In 
bazinul acoperit lumea se bă
lăcește, poate fără să știe că 
apa este adusă la 24—26’C cu 
ajutorul acestei energii gratef- 
te. „Cînd s-au montat capta
toarele produse de I.A.A. Ale
xandria însumînd 330 mp, ne 
spune inginerul Vasile Honciuc, 
șeful serviciului tehnic ai com
plexului, am fost puțin scep
tic. Dar cînd am văzut, că cei 
25 mc/zi de apă din circuitul 
încălzit de soare la minimum 
50°C mă ajută să realizez in 
piscină un confort maxim, am 
devenit adeptul total al aces
tei soluții. Instalația funcționea
ză bine, face față chiar pri
măvara și toamna în zilele în
sorite, iar cînd lumina este di

fuză o ajutăm puțin cu agent 
de termoficare. Putem econo
misi pe an în jur de 27 tone 
de combustibil. Totuși, simt că 
ea mai are rezerve, care nu 
sînt exploatate suficient în zi
lele caniculare". Om de iniția
tivă, inginerul Vasile Honciuc 
are în intenție să racordeze ia 
circuitul solar și dușurile ves
tiarelor, ba mai mult, întreve
de posibiltatea de a mai smul
ge instalației solare, și apa cal
dă pentru toate dușurile celor 
10 etaje ale Turistului. într-a- 
tît a fost de sedus de acest 
sistem energetic neconvențio- 
nal, îneît a meșterit artizanal 
o miniihstalație solară pe chioș
cul de agrement de lingă tere
nurile de tenis, unde, din mai 
pină-n octombrie, se folosește 
apă menajeră încălzită via-soa- 
re. Păcat că experiența aceas
ta reușită nu este încă aplicată 
și la alte hoteluri și piscine 
din București. După cum, civi
lizat ar fi ca și la dușurile 
ștrandurilor să fie montate mici 
baterii solare după pxemplui 
bazei pentru copii de Ia Lacul 
Tei, unde soarele îți oferă apă 
caldă reconfortantă după scăl
datul în lac.

Pornim spre cartierul Bă- 
neasa unde 4 322 de aparta
mente trebuie să beneficieze 
din mijlocul primăverii și 
pînă-n octombrie de apă me
najeră încălzită de astrul care 
în aceste zile înmoaie și asfal
tul. Volanul mașinii arde- pal
mele că o circumferință incan
descentă. Pe așa o vreme, cap
tatoarele solare trebuie să „du
duie". Ajunși, realizăm că pro
blema este de o amploare mult 
mai mare. Cartierul cu 8 650 
mp de panouri montate pe 
fruntea numeroaselor blocuri 
are ceva din aerul unui peisaj 
„science-ficțion". Președintele 
blocului 9/1, Florea Uță ne spu
ne că locatarii' sint în general 
mulțumiți, avind apă caldă în 
cea ntai mare parte din zi, 
iar Alexandru Banu din blocul 
12/5, la ușa căruia sunăm, toc
mai supraveghea copiii la spă
lat, combinînd apa caldă de la 
robinet și cu cea rece căci alt
fel ar fi fost cam fierbinte. To
tuși pe ușile de la intrare citim 
anunțuri precum că apa încăl
zită solar se livrează in zilele 
însorite începînd cu ora 12. De 
ce. nu și mai devreme, pînă a 
nu ajunge soarele in creștetul 
cerului ? De Ia Grupul între
prinderilor de gospodărie co
munală care exploatează insta
lația, aflăm că datorită soluției 
tehnice ce a utilizat rețelele de 
încălzire existente, zestrea de 
apă a sistemului este mare, are 
inerție termică ridicată și cere 
timp pentru ca soarele să-i ri
dice temperatura grad cu grad. 
Pînă a atinge 40’ C, Dumitru 
Țintilă de la centrala termică 
dă drumul la cazanele cu com
bustibil la primele ore ale di
mineții, pentru ca locatarii să 
beneficieze cît mai mult de apă 
caldă. Instalația solară a cartie
rului Băneasa a constituit o 
premipră experimentală, ua

, Pe drumul de cîmpie de la 
poalele ..dealului un punctuleț, 
la început cît gămălia unui ac,, 
se mărește treptat, căpătîild 

. forma* unui tractor. Se contu
rează apoi și remorca. Mai trec 
cîteva momente și începe să se 
observe mogildeața de la cîrma 
tractorului. Autovehiculul ru
lează acum, după ce a virat Ia 
dreapta, pe o cale paralelă cu 
culmea dealului. Privitorul, 
aflat la distanță nu prea mare 
de drum acoperit cu praf, ve
de acum cu claritate silueta 
tractorului condus de un băie
țaș. Rezemat - cu o mînă de 
marginea oblonului din față al 
remorcii, un bărbat stînd in pi
cioare face cu celălalt braț, ră
mas liber, semne puștiului ,de 
la volanul tractorului. Se aud 
frînturi din cuvintele celui aflat 
în remorcă. Apoi, pe măsura 
apropierii trenului rutier de zo
na vizuală a omului ce privește 
de pe deal, se dinsting în între
gime îndrumările cs ie dă cu 
voce tare pilotului, bărbatul din 
remorcă. „Vlade, ai grijă, na 
slăbi din mînă volanul, dar nici 
nu-1 strînge așa de parcă ai 
vrea să școți untul din el". „Nu 
te aud, tată. îți acoperă vocea 
zgomotul motorului". Omul reia 
indicația cu voce Și mai tare. 
Tractoristul face semn că a în
țeles. întoarce capul spre . re
morcă și strigă : binee, binee... 
Ștefan, șeful de fermă, își a- 
mintește fază cu fază cum l-a 
învățat pe „cel mic să conducă 
tractorul. Cînd a pornit prima 
dată autovehiculul, rîîci nu îm
plinise 13 ani. A trecut de 
atunci un an. De .ziua nașterii 

fuseseră prezenti aproape toți 
colegii de clasă ai lui Vlăduț. 
De la Început s-a dovedit ta
lentat în minuirea utilajului. 
Sigur pe el minuind cu ușu
rință comenzile, a început în 
timp scurt să efectueze mane
vre din ce în oe mai compli
cate. întorcea. tractorul cu două 
remorci pe spații înguste, ocolea 
cu abilitate gropile, urca cu el 
pe dealuri, tățărindu-se ca un 
autentic .alpinist. Tractoriștii cu 
state vechi de serviciu se uitau

Cronica șoselei:

Privind de pe deal
la puști nevrînd să Ie creadă 
ochilor cum un copil, căci în 
ciuda staturii lui de junior at
let, Vlad era încă un copil, de
prinsese literalmente în cîteva 
zile un meșteșug cărora lor le 
luaăe un timp mult' mai înde
lungat. Si tatăl și feciorul erau 
mai mult deeît mitidri. „în via
ță e bine să știi cit mai multe. 
Eu cum am învățat ? Perseve- 
rînd, muncind. Conduc motoci
cletă. autoturism, camion, toa
te tipurile de. tractoare. în tine
rețe am făcut pilotajul de pla
nor, apoi zborul cu motor. Dacă 
aș putea, m-ăș înscrie chiar și 
la uh curs de cosmonauti. La 
fel și Mioara, nevastă-mea. 
Cînd ne-am căsătorit, avea 19 
ani. Se juca' eu tractorul, nu al
ta. Făcea cu el cercuri comple

te, de 360 ds grade, pe spații 
incredibil de mici. Conduce și 
ea, de la motoretă la autospe
ciale. N-arn probleme". „Da, 
nea Ștefane, remarcă un . trac
torist mai bâtrin.. dar toate Ia 
timpul lor. Nu cred că-i bine 
să-l lași singur pe pantele astea 
pline de fel de fel de gropi, 
adevărate capcane. Știți că nu-i 
mare lucru să răstorni un trac
tor. Cunoașteți din experiență 
și care-i soarta tractoristului în 
asemenea cazuri. Parcă am și 

acum în fata ochilor pe bietul 
Mitru al Floarei. cum arăta 
cînd au ridicat tractorul care 
căzuse peste el". „Și mata, nea 
Dobre, prea le vezi pe toate în 
negru. Parcă eu il las în locu
rile alea periculoase 7 îi permit 
doar pe aici, la piciorul dealu
lui. Rulează, de regulă, pe mi
riști, unde, terenul, deși încli
nat, e ca-n palmă. Așa se că
lește otelul. Vezi doar cit e de 
talentat. N-ar fi păcat să treacă 
anii în zadar ? Azi copiii nu 
măi sînt ca pe vremea matale 
și nici măcar nu geamănă cu 
cei din generația mea". Dobre, 
tractoristul, cu părul aproape 
alb. nu prea pace convins <je 
spusele șefului de fermă. O 
hurducătură ceva mai dură îl 
aduce pe Ștefan la realitate. 

își pierde echilibrul și cade pe 
balotul de paie din remorca 
tractorului. Se ridică în picioa
re și-i strigă feciorului. „Mai 
încet, mă. nu sîntem la raliu. 
Ți-am spus să ocolești gropile. 
Vezi că vom intra la dreapta, 
pe drumul spre Asociația legu- 

*'micolă. Ai grijă, curba e in loc, 
redu viteza din timp". „Măi 
tată, tu îmi vorbești atîta de 
parcă ai fi lingă, mine. Din tot 
logosul ăsta al tău, am deslușit
numai ceva-in legătura cu fer-

ma legumicolă. Am înțeles că 
acolo mergem, așa-i? Știu dru
mul perfect, nu-ți fă griji". Cu
tele care s-au format pe frun
tea lui Ștefan, arată că nu-i 
mulțumit de modul cum a de
curs convorbirea. Dă din mînă, 
semn că abandonează convor
birea cu mezinul familiei. „Se 
descurcă el“, își zice șeful de 
fermă. îi revine în minte scena 
cînd puștiul â intrat cu tracto
rul în curtea casei părintești. Ce 
ochi a făcut Mioara. „Vlăduț 
conduce tractorul ? Nu-mi vine 
a crede", „Ce te miri, parcă tu 
nu tot cam pe la vîrsta asta ai 
învățat să-1 conduci?" „Da, dar 
Ia mine „cursul" a durat două 
luni, iar el a învățat același lu
cru in nici 10 zile". Erau de fa
tă colegii lui Vlăduț. Citeai în 

ochii lor admirația amestecată 
cu dorința de a ajunge și ei la 
volan. Dacă nu șoferi de Dacii, 
măcar de tractor. Ștefan revine 
iarăși la realitate. Poate c-ar fi 
fost mai bine să se așeze to
tuși lingă copil. Să nu-1 lase 
singur. Din sens contrar pot 
veni alte mașini, pot apare 
obstacole. Diseernămîntul lui îl 
ajută să ia oare măsurile care 
se impun ? „Să ne înțelegem, 
tată, spusese copilul la pleca
rea în cursă. Eu am citit recent 
o carte despre pilotajul avioa
nelor. Mi-a rămas în minte mo
mentul cînd elevul trece de la 
„dublă" la „simplă",, adică 
atunci cînd practic i se încre
dințează avionul, să-l piloteze 
el singur. Un asemenea mo
ment trăim noi azi". ..Mai pu
team să-i spun ceva? Ca să-i 
urmăresc totuși tehnica .condu- 
.corii, m-am urcat în remorcă. 
De aici îl mai dirijez. Nu-i 
exact ca Ia „simplă", unde avio
nul e în aer, iar comisia de 
examinare la sol, dar pilotul se 
simte totuși mai independent".

Pădurarul care urmărește 
tractorul de pe deal. tresare 
pentru o clipă. Ce s-a întîm- 
plat ? Omul' din remorcă a că
zut. Sătenii de la sere fug spre 
tractor. Pilotul oprește și se re
pede.spre roata din spate a re
morcii. Este scos pe brațe, de 
sub tractor, Ștefan, La spital, 
medicii constată că nu mai an 
cui să-i dea ajutor.

VICTOR BEDA ■
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CU SIMȚUL DATORIEI FATA DE CETATEAN

Viața pe caniculă
pionierat în capacitățile de ase
menea anvergură și dezavan
tajul. de mai sus s-a înlăturat 
la următoarele 3 unități din 
cartierul Ferentari care de la 
primele raze de soare reacțio
nează prompt furnizînd apă 
caldă. Necazuri mai dau și cap
tatoarele tip Frigocom care nu 
au etanșarea bine pusă la punct 
Si a căror vopsea se exfoliază, 
astfel că circa 20 Ia sută din ele 
sînt în depanare. Cu bune, eu 
mai puțin bune, sistemul func
ționează mulțumitor, i se stoar
ce toată energia ce o poate da, 
astfel -că intr-un an s-au-eco
nomisit. 350 de mii metri' cubi 
de gaz metan. In fiecare zi a 
acestui iulie arzător, soarele a 
oferit cam 8 ore apă caldă la 
robinete, ștergînd de la rubrica 
consumuri 1 500 mc de gaz me
tan. Ne-a făcut el să mai des
chidem un nasture la cămașă și 
să alergăm după răcoritoare, 
dar ne-a dat și energie la un 
preț derizoriu.

FLORIN CONDURAȚEANU H

—Și un fenomen curios

La temperatură, 
lucrurile se dilată, 

dear înghețata
Ia pahar 

scade în greutate
Nu mănînc înghețată nici 

cînd sînt 40 de grade la umbră. 
Dar pentru că am primit cîteva 
scrisori prin care semnatarii își 
exprimau nedumerirea pentru 
gramaje diferite ia același sor
timent și preț, 4,25 lei, —■ o 
înghețată, am însoțit în ziua de 
22 iulie, o echipă de control a 
oamenilor muncii din sectorul 4 
al Capitalei care-și propusese 
eoest lucru : verificarea grama
jului.

Ion Mărgineanu,. maistru la 
I.M.G.B., Nicolae Mocanu, ana
list programator la I.T.M. și 
Preda Tache, pensionar, sînt 
înarmați cu cunoașterea perfec
tă a legilor, și cu acel talent de 
a deosebi aspectele încilcite ale 
presupunerii de realitate.

La oră 10 fără 10 la chioșcul 
de răcoritoare din strada 11 
iunie nr. 75, înghețata nu sosi
se. Programul începe la ora S 
dar marfa sosește „cum ai 
noroc, ca la loz în plic", expli
că, cui dorește, remizierul 
Marcu Andrei. Echipa de con
trol se legitimează, îl roagă să 
facă același lucru și eu stupoa
re aflăm că Marcu Andrei 
este... Lupu Iosif.

— Marcu și-a rupt piciorul, 
eu sînt cumnatul lui, om . de 
încredere, îl girez...

— De- ce -v-ați prezentat 
Marcu ?

— Nu-i tot una, dacă-i cum
natul meu ?

— Și în acte l-ați semnat pe 
Marcu 7

— Ce mai atîtea întrebări ?
— Ce faceți, dacă astăzi nu 

primiți înghețată 7
— Unde-i norocul ăla?! Am 

făcut planul, m-aș odihni ! Țot 
ce trece peste nu aduce prea 
mult !

...Marcu Andrei sau Lupu 
Iosif n-are noroc. Sosește mași
na cu Înghețată... Și v&d , ce 
încă n-am văzut !... Cîteva bu
căți de carton murdare sînt 
trîntite în praful de pe trotuar 
ea șă „ferească" cartoanele cu 
înghețată de contactul direct cu 
strada. Șoferul de pe 22 B 4954 
descarcă marfa, intrînd, bine 
înțeles, eu pantofii de stradă în 
mașina frigorifică. Mai con
tează că în fabrică se lucrează 
eu halate albe respectîndu-se 
normele de igienă ? Aici sînt 
călcate în picioare, pentru că 
înghețata devine, în concepția 
unora, o marfa oarecare. Mar-, 
cu Andrei sau Lupu Iosif în- . 
cârcă cu tragere de inimă con
gelatorul, deși, ar fi vrut o zi 
de pauză. Lumea se adună, el 
e din ce în ce mai volubil, dar 
mereu pregătit să pareze orice 
întrebare prea iscoditoare.

— înghețata care costă 4,25 
Iei cîte grame âr trebui să aibă ?

— Nu știu,' chiar nu știu !... 
Se cîntărește o cutie, nu o bu
cată.

— Pentru dumneavoastră, 

care primiți doar marfa, poate 
fi o socoteală o cutie în întregul 
ei. Dar noi cumpărăm la bu
cată... .

— Probabil, să aibă 130 de 
grame.

Acest probabil e la locul lui 
în vorbirea lui Marcu Andrei, 
sau Lupu Iosif, pentru că după 
cum constată echipa de control, 
care cîntărește paharele cu în
ghețată dintr-un pachet luat la 
întîmulare, diferențele se repe
tă matematic. Acul cîntarului 
trece de Ia 90 (cel mai adesea), 
la 100, 110, 120, cîte o dată și 
130 de grame. O cutie, cbnți- 
nînd 28 de înghețate, ar trebui 
să cîhtărească 3,640 kg, cîntarul 
arată 3,500 kg, cu ambalaj, cu 
tot. ‘

Remizierul, oricît vrea să 
lase impresia inocenței, scapă, 
că este la curent cu minusurile 
repetate, cu nemulțumirile 
cumpărătorilor.

— Ce nervi îmi fac ! Trebuie 
să le tot explic că un ou nu 
seamănă cu celălalt. Mata cîn- 
tărești cit mine ? Nu. Uitați-vă 
la restaurantul din fața noastră, 
berea e 'a același nivel în toate 
halbele ? Nu. Cum ați vrea să 
potrivească fabrica, Ia atîtea 
sute și sute de mii de îngheța
te, aceeași greutate ?

Plus și minus sînt două no
țiuni încă neprecizate »n lume, 
se chinuie să mă facă să în
țeleg remizierul. încearcă, tot 
fără succes, să explice același 
lucru și echipei de control a 
oamenilor muncii din sectorul 4 
al Capitalei. Marcu Andrei, sau 
Lupu losif .după ce declară 
„vânzarea deschisă", se răz- 
gindește. Scrie pe o bucată de 
carton „AVEM ÎNGHEȚATA" 
(toată lumea care aștepta vă
zuse mașina, transportul cutii
lor în congelator). Adaugă nu
mele sortimentului și prețul. 
Face greșeli pentru că nu este 
obișnuit să afișeze „inutilități".

— Nu aveți un text bătut la 
mașină, nu așa o improvizație... 
(analfabetă, îmi trece prin min
te).

— Ce-i mare lucru să scriu 
zilnic ? De Ia 8 la 10 n-am 
multă treabă, mătur trotuarul, 
îl stropesc și scriu acte de 
astea...

La alte chioșcuri cu dulciuri 
și răcoritoare, cum sînt cele 
din Șura. Mare, Giurgiului, se 
afișează la vedere cartoane ti
părite cu înghețata oare se gă
sește de vînzare, remizierii nu 
stau pe gînduri să spună gra
majul exaet, prețurile. Ne-au 
mărturisit că diferențele la 
cîntar, de la o înghețată la alta, 
sînt o sursă permanentă de dis
cuții neplăcute cu cumpărătorii. 
Se înapoiază înghețatele ,se cer 
altele, se compară.»

Sandu Constantin este un 
„demn" reprezentant al co
merțului cu înghețată. Nu poar
tă halat, n-are ecuson, se pre
zintă în fața cumpărătorilor în- 
tr-un maiou, adine râscroit, 
care e fost cândva alb. Muștele 
și praful din jur sînt poate mo
tivul pentru care într-o zi, cu 
căldură mare, la ora J.2, înghe
țata stă to frigider ? Se scuză 
„Arșița de afară" - și iși trage, 
cu năduf, halatul peste maiou], 
care a fost cîridva alb. Bănuiesc 
ce-i treoe prin minte, dar eu 
calm, desfășurînd multă elo- 
eință, ne explică ce muncă 
grea are, să deschidă congela
torul., să-l tot închidă, să. ia o 
înghețată, să o întindă cumpă
rătorului, să primească banii, 
eă-i numere, să-i pună în ser
tar î ! î î

•r- Primiți și marfă fără acte?
— Desigur !
își dă seama și* revine. '
— Niciodată ! Tin minte to

tul, comand seara ce am ne
voie pentru a doua zi numai că 
fabrica îmi trimite ce vrea...

Trei pahare, cântărite de echi
pa de control, confirmă ceea ce 
deja întâlnisem la alte chioșcuri: 
96, 95, 100 de grame. Stasul, de 
130 gt„ rămâne loterie pentru 
cumpărător ?

O tînără, mamă, cu un copil 
care minca eu mare plăcere în
ghețata, mă roagă să scriu că ® 
luat două ca să facă una, „Nu
mai că nu-mi convine, așa pre
țul e de 8,50 lei".

Remizierii se scuză, „noi vin
dem ce primim". Ambalate, si
gilate, cartoanele cu înghețată 
aii, trecut printr-un control pă
gubitor pentru unii dintre noi. 
S-a topit. înghețata Ia flacăra 
„datoriei" împlinite ?

V-am răspuns, pe această 
cale, stimate tovarășe Igor Leon 
Trofim, din Strada Gheorghe 
Răducanu 21, Sectorul 1. Bucu
rești, care ne-ați scris rândurile 
declanșatoare ale micului si ne
pretențiosului nostru raid... 
„Am cumpărat 15 pahare de în

ghețată. La întroducera lor în 
frigider, am constatat că. unele 
(multe), sînt umplute parțial. 
Rezultă că paharele incomplete 
sînt eu lipsă la cîntar, ceea ce 
este pedepsit de lege. Paharele 
pline cîntăreau 100 gr. inclusiv 
recipientul de hirtie. restul 80. 
70 și chiar 60 de grame. Rezul
tă „ciupeli" pe care nici zarza
vagii nu și le permit. Unde dis
par aceste lipsuri ? Cu stimă 
eoni ing. Igor Deon Trofim". .

Căldură mare ! Mai că-mi 
vine să măninc și eu o înghe
țată ! Dar dacă dau peste una 
de 90 de grame? Mă încălzesc 
si mai tare !

D. CARMEN E

Doctorul fum chemat noi

Staturile smt(șî) 
pentru 

dumneavoastră
Cărucioarele sînt „garate", 

pe două rînduri, în fața dis
pensarului „Drumea Radules
cu" din sectorul 4 al Capita
lei.

Pînă la ora 8 mai sînt multe 
minute dar medicii și pacienții 
sini deja față în față.

— Bună dimineața, tovarășe 
doctor ! Nu mă așteptam să vă 
.întîlnesc la șapte și un sfert !

— în iulie și august, cît sînt 
căldurile, venim mult mai de 
vreme, pentru ca sugarii și co
piii mai mici șă nu' treacă prin ■ 
soarele puternic, la orele amie
zii.

— Și sus. Ia adulți a început 
programul...

— Cardiacii, bolnavii cu pro
bleme, se simt mai bine, respi
ră mai ușor cind e mai răcoa
re.

Ionela Dumitru, medic prin
cipal, doctor în pediatrie, are 
o experiență de peste douăzeci 
de ani, mereu marcată de note 
maxime și idei generoase pen
tru cei cărora și-a închinat 
viața. Comportarea ei simplă, 
prietenoasă, încurajatoare, a- 
trage micuții din prima clipă. 
Unii î se adresează, cu singu
rul cuvînt pe care l-au învă
țat : „mamă". Aștept să com
pleteze o rețetă și cu o duri
tate pe care nu i-o bănuiam, 
se adresează mamei : „Vă rog 
să nu se mai repete !“ După 
ce rămînem numai noi două, 
bănuindu-mi nedumerirea, , se 
explică.

—• Ați văzut cum era îmbră
cată tinăra? într-o rochie din 
pînză topită, foarte potrivită 
pentru cele 32 de grade de 
®fară- Sugarul era înfășat, pe 
eap avea o bonețică de lînă și 
mai avea, pe deasupra cărucio
rului, încă un scutec gțos. 
Dacă mai stătea puțin acasă, 
așa încotoșmănat, nu știu dacă 
jnai puteam, face ceva.

și cacicatura

OCTAVIAN ANDRONIC ■

întreprinderea de Turism Hoteluri și Restaurante București 
nu dezminte renumcle de port-drapel al turismului din Romă- 
nia. Pentru a patra oară consecutiv întreprinderea a avut 
bucuria de a așeza pe panoplia cu distincții, nu puține la 
număr, însemnele înaltului titlu de Erou al Muncii Socialiste. 
Zilele acestea, in cadrul unei festivități I.T-H.R. i-au fost ju® 
decernate „Steagul Roșu" și Diploma de onoare ale Consi- 
liului Centrul a! U.G.S.R., pentru locul I în întrecerea socia- , 
listă pe anul 1936. ’

VICTOR RADULESCU ■

—- Lipsa de experiență ?
— Marna e ta al doiiea co

pil, dar de ce cunoștințe avem 
nevoie ca să simțim gradele și 
pentru copil? Transpiră la fel, 
trebuie îmbrăcat ușor, răcoros, 
să poată face mișcări...

— Pentru a evita alte greșeli,' 
tovarășă Ionela Dumitru, mai 
bine repetați ceea ce unii știu. 
Mulți citind poate vor aplica 
sfaturile dumneavoastră.

—- Eu și colegii mei ea orice 
doctei\ de altfel, stăruim eă 
educația sanitară trebuie făcută 
în orice împrejurare. Se știe 
destul și nu... destul. Cum se 
adună două-trei mame, îheep 
cu întrebările. De pildă, cît 
trebuie să primească pe zi, un 
copil de trei kilograme?!,.. O- 
bligatpriu, 600 de grame, de 
lichide. Pînă la un an se soco
tesc 200 gr. (ceai, lapte, apă) 
pentru fiecare kilogram corp. 
Mama, cîntărindu-și pruncul, 
va ști cît să-i dea de băut. 
Hidratarea corectă la copil și 
la matur, pe căldură mare, este 
esențială. De aici încep decom- 
pensările și complicațiile.

— Sărurile pe care le pier
dem prin transpirație cu ce Ie 
înlocuim ?

— Putem mined puțin mai 
sărat decit de obicei și apoi ne 
aprovizionăm' din ape minera
le, din sucuri, din fructe...

— Copilul fără să fie bolnav 
poate să ne îngrijoreze cu cî
teva grade în plus ?

— Dintr-un viciu de alimen
tație poate să-i crească tem
peratura pînă la 39 de grade. 
Atenție, repet, Ia lichide, mînca- 
re ușoară, de vară, să nu iasă 
aburi fierbinți cînd o punem în 
farfurie. Cîte un duș cu apă 
călduță, cînd. copilul e prea 
nervos,, să fie sumar îmbrăcat, . 
iată tot ce trebuie să știe © 

mamă si nu va trece, decit rar, 
pe ta noi.

...Daniela, o fetiță cu zulufi, 
strînși într-un coc ea și mama, 
intră, ca la ea acasă, în cabi
net, fără nici o teamă de doc
tor.

— Mă consultați ? Și pe Dani 
pentru că nu a fost cuminte 
și a băut apă rece și o doare 
în gît.

— Sigur, puișor, dar întîi ta 
văd pe tine pentru că ești măi 
frumoasă decit. Dani.

Fetița cu Dani (păpușa) se 
ghemute în brațele doctoriței, 
parcă ar aștepta o poveste mi
nunată. Cînd era studentă, Io
nela Dumitru, nu-și închipuia 
că așa poate începe o consul
tație. E mult mai bine decit în 
manualul de medicină. A în
vățat „pe viu" să-și dozeze 
pornirile, chiar supărată e ve
selă, chiar nervoasă- e calmă, 
chiar îngrijorată e senină.

Urc numai un etaj 1a ace
lași dispensar și aspectul uman 
se schimbă. Consultările au 
început, cu mult mai devreme, 
și la Teodora Capanu, medic 
primar. Nu apuc să mă pre
zint, să spun două cuvinte de 
introducere, că-mi și ia ten
siunea.

— Nu sînt un pacient...
— Nu vă strică ! Fiecare tre

buie să știe cum stă cu tensi
unea, mai ales acum pe cani
culă. Cind v-ați luat-o ultima 
oară ?

...Dau din umeri. Ma critică.
— De ce v-ați îmbrăcat îo 

culori închise ? Prea mult ne
gru

— Așa se poartă.
— Ah, femeile ! Trebuie sa 

ne îmbrăcăm numai cu rochii 
Jargi, în culori deschise, mai 
ales albe. , ,,

— Ca să nu absoarbă razele 
solare...

— Vedeți că știți! Nu ui
tați : hidratarea (sirop, sucuri, 
apă) dușuri multe călduțe, ceya 
mai multă sare în mîncare, 
renunțați la. gătit în sensul 
obișnuit, multe salate, nu al
cool, dacă aveți în familie 
cardiaci, rugați-i, să stea în 
camere eu perdelele trase, dar 
bine aerisite, să facă plimbări 
numai dimineața devreme și 
seara după ce se răcorește. La 
cel mai mic semn de indispo-, 
ziție. un telefon, venim și la 
domiciliul bolnavului, sau o 
consultație la dispensarul nos- 
tru.

— Ca sS nu vă obosiți eu 
fiecare pacient, căruia îi repe
tați aceleași prețioase norme 
de viață pentru sezonul cald 
le-ați putea înregistra pe ban
dă de magnetofon.

— Trebuie să privim pacien
tul direct, să ne adresăm lui, 
de aceea s-a deranjat să vină 
pînă aici. Și ce v-am spus 
acum e doar preludiul unei 
consultații. V-am ghicit intere
sul dumneavoastră...

— Ați avut situații critice zi
lele acestea ?

— Nu, pentru ca în tara 
noastră, căldurile, din iulie și 
august, nu sînt de ieri de azi. 
Bolnavii au învățat care sînt 
măsurile de precauție, cei să
nătoși, respectînd cele cîteva 
reguli, trec, ușor, peste încă o 
vară fierbinte.

La dispensarul pentru copii 
și adulți „Drumea Radulescu" 
căldura din sufletele medicilor 
e mai puternică decit cea de 
afară, care oricum e trecătoa
re.

Cînd am intrat in metrou a 
început ploaia. Dar să nu ui
tăm ce am învățat astăzi. Mîi- 
ne va fi din nou soare...

CARMEN DUMITRESCU ■
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’ Problema fundamentală a zilelor noastre o consti
tuie pacea și dezarmarea ; legat de aceasta, progra
mul românesc de dezarmare, elaborat și promovat ea 
consecvență de președintele Nicolae Ceausescu, este 
bina cunoscut și apreciat pe toate meridianele. în 
acest program se cuprind atît măsuri de ansamblu, 
cit și măsuri parțiale, pomindu-se de la premisa că 
în direcția dezarmării orice pas este binevenit. în 
cadrul măsurilor parțiale se înscrie și crearea de zone 
denuclearizate in Europa și în alte părți ale lumii, 
practică menită să reducă încordarea și pericolul de 
război, să favorizeze intensificarea, colaborării inter
naționale, cu efecte dintre cele mai bune asupra cli
matului de încredere și înțelegere în primul rînd 
dintre țările și popoarele din zonă, dar și pentru fes-, 

Itul mapamondului.
Se știe că în lume există deja zone lipsite de arma 

nucleara : America Latină, Antarctica, Pacificul de 
Sud. în alte părți, ideea cîștigă tot mai mult teren. 
Astfel, în unele țări nerd-europene se manifestă cu 
putere tendința favorabilă construirii unei zone dena- 
clearizate. Se bucură, de asemenea, de ecouri favo- 

* rabile, propunerea de a se iniția tratative cu privire 
la crearea in Europa Centrală a unui coridor denu- 
olearizat,

Militînd și acționind concret pentru înfăptuirea de- 
Izarmării generale, în primul rînd a celei nucleare, 

pentru realizarea securității europene, România s-a 
pronunțat și sa pronunță constant pentru transforma
rea Peninsulei Balcanice intr-o zonă a păcii, înțele
gerii și bunei vecinătăți, a prieteniei șt cooperării, fă
ră arme nucleare și chimice, fără' baze militare strai-- 
ne. Există în acest sens, ca premise favorabile, tradi- 

I țiile de solidaritate și întrajutorare, apropierea geo-' 
grafică, aspirațiile -comune de progres economieo-so- 
cial pașnic, independent. în acest spirit, țara noastră 
susține ideea unei dezvoltări permanente a raportu
rilor bilaterale și multilaterale, din Balcani, calea 
sigură pentru instaurarea aici a unui climat de pa-

f-Wr* .. --....

ce, prietenie și conlucrare fructuoasă. Se știe că 
președintele Nicolae Ceaușescu a avansat în 1982 pro
punerea ,— reafirmată de atunci în permanentă — 
privind organizarea unei reuniuni la nivel înalt a 
statelor balcanice, ca - modalitate superioară de pro
movare, a. conlucrării regionale. în viziunea țării noas
tre o astfel de întîlnire ar urma să discute ansamblul 
situației și colaborării din regiune, să stabilească noi

Comentariul sâptăminii
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căi și mijloace de promovare a raporturilor de coo
perare, prietenie și bună vecinătate și, desigur, .să fa
vorizeze transformarea Balcanilor intr-o zonă a păcii, 
fără arme nucleare,- Legat de problemele dificile, de 
diferendele sau litigiile existente între unele state 
balcanice, țara noastră a subliniat în permanentă ne
cesitatea rezolvării lor politice, exclusiv pe cale, paș
nică, prin tratative, prin mijloace care să corespundă 

-intereselor fundamentale-ale țărilor și popoarelor 
respective, ale cauzei păcii și înțelegerii internațio
nale. De o deosebită -însemnătate pentru înfăptuirea 
dezideratului transformării peninsulei noastre într-b 
regiune denuclearizătă este inițiativa lansată- la Bucu-, 

. vești, la șfîrșițul anului 1985, prin Declarația-Apel a 
președintelui României, Nicolae Ceaușescu, și. a pre-

ședintelui Consiliului de Stat al Bulgariei, Todor Jiv- ’ 
koy, cu privire.la realizarea în Balcani a unei zone, 
fără arme nucleare și chimice.

Poziția țării noastre în ceea ce privește Balcanii a 
fost .promovată de președintele Nicolae Ceaușescu. în. 
timpul frecventelor întâlniri cu șefi de stat, de gu
vern, cu alte personalități politice clin regiune .— in 
timpul ultimei. decade a lunii iulie a.c. aii avut loc, .

. după cum se- știe,- două asemenea întîlniri : cu tova- ■ 
rășul Boșko Kruniei, președintele Prezidiului C.C. al

. Uniunii Comuniștilor din Iugoslavia, și cu -primul- 
ministru al Republicii Elene. Andreas Papandrou. 
Este cunoscut că la sfîfșitul lui 1986 în țara, noastră 
a avut loc o reuniune la nivel de experti consacrată 
căilor și mijloacelor pentru transpunerea în viață a 
inițiativei comune româno-bulgare amintite mai sus. 
în același. timp, țara noastră a salutat propunerile .și 
demersurile similare ale altor țări din regiune, cum 
este propunerea Iugoslaviei privind organizarea unei 
întilniri a miniștrilor de externe ai statelor balcani
ce, a participat activ la concretizarea sugestiilor vi- 
zind dezvoltarea raporturilor din zonă, Întărirea prier g 
teniei și bunei vecinătăți.

Componentă de seamă' a luptei pentru pace și secu
ritate internațională, crearea do zone fără arme nu
cleare în Balcani și în alte regiuni ale lumii a consti
tuit și constituie o preocupare permanentă a țării 
noastre, a președintelui .Nicolae Ceaușescu. care spu
nea : „tn cadrul eforturilor generale pentru întărirea 
securității pe continentul european. România âcțio- 

■ nează ferm pentru dezvoltarea colaborării în Balcani 
și pentru transformarea acestei regiuni într-o zonă 
a păcii și colaborării, fără arme nucleare și fără ba
ze militare. Străine. Susținem, totodată, crearea unor 
astfel de zone lipsite de arme nucleare in^ nordul și 
centrul Europei, precum și în alte regiuni ale lumii". .

ION D. GOIA ■
' . - U _____ ’ -

Națiuni „bătrîne“?
«r- -

F După cum am arătat și eu al- 
. te prilejuri, problemele privind 

populația pe glob sînt complexe 
șl contradictorii. Dacă în unele 
zone se manifestă fenomenul 
exploziei demografice, în altele, 
dimpotrivă, natalitatea este ia 

; un nivel îngrijorător de scăzut. 
J între acestea din urmă pe pri- 
I mul loc se situează Europa apu- 
! seană.
ț» Potrivit Iui „Sunday Times*, 
, csl mai scăzut nivel din lume 
al natalității (1,4 copii pentru o 

‘ femeie) se înregistrează în
B.F.G., unde numărul locuito
rilor se reduce cu 200 000 anual. 
.Lipsa de dorință a vest-germâ- 

. nilor de a. avea copii este con
siderată de specialiști aproape 
inexplicabilă. Au fost luate 
unele‘măsuri de stimulare : con
cedii suplimentare, pentru pă
rinții cu muîți copii, reducerea 
impozitelor ș ă., care însă n-au 

I dat rezultatele scontate. în con- 
■ secință RFG are de făcut față 

.; mal multor dificultăți, care se 
l-vor agrava continuu pe măsura 
l trecerii timpului. în primul rînd 
, e vorba, se-nțelege, de asigura- 
1 rea'forței de muncă. în prezent, 

din 10 oameni apți de .muncă,1 4 
ț au peste 60 de ani; către anul 
' 2 030 vor fi 6.5, ceea ce " în

seamnă că majoritatea populației 
' va fi alcătuită din bătrîni. Dacă 
- acest curs, se menține, în RFG 
( în anul 2 000 va fi o acută lipsă 
‘ de forță de muncă și va crește 

foarte mult numărul muncitori
lor veniți de peste hotare. Nata
litatea scăzută a făcut ca încă 
de pe acum să se reducă dras- 

. tic numărul tinerilor apți de-a
Eti-..... •....

efectua serviciul militar. Se 
discută chiar posibilitatea, luării 
în armată a fetelor.

Care e situația . în Franța T 
Amănunte aflăm dintr-un recent 
articol publicat de „Le Monde", 
în prezent, scrie ziarul, virata 
medie a francezilor este de 33,5 
ani, în anul 2 000 ea va fi de 
37,5 ani, iar în 2 040 — de 44 de 
anii Către sBrșitul secolului, 
vor fi 12 milioane de francezi 
în virsta de. peste 60 de ani, 
față de 10 milioane, cîți sînt în 
prezent. Numărul celor trecuți 
de 85 de ani se va mări la 
300 000, apoi la 1 milion. Chiar 
dacă familiile vor avea mai 
multi copii decît astăzi și nata
litatea va ajunge la 2,4 copii 
pentru o femeie (față de 1,8 în 
1986), .grupa celor în vîrstă de 
peste 60 de ani va cuprinde 23 
lă sută din întreaga populație, 
față de. 18 la sută in prezent. în 
același timp, numărul cetățeni
lor fta'nc'ezi de 20 de ani se va 
mări în anul 2 000 doar cu 1 
milion (17 milioane, față de 16 
astăzi), și ‘aceasta cu condiția 
ca să fie atinsă cifra de 2,4 
copii pentru o femeie. In cazul 
însă cînd natalitatea va. scădea 
la 1,5 copii pentru-o femeie (ca 
în RFG și Danemarca), nu
mărul .tinerilor din această 
grupă se va diminua pînă Ia 14 
milioane. In acest caz, peste o 
jumătate de veac numărul lo
cuitorilor Franței va fi de maj 
puțin de 50 de milioane, adică 
va scădea în comparație cu ni- 
veluT maxim atins.

Schimbările demografice vor 
delermlpa și reducerea popu
lației active pînă la cel mai 

.scăzut nivel din perioada, post- 
, belică, iar îneepind din anul 
i 2 003, chiar ,și mai mult. La în- 
ceputul secolului următor, doi 

i din trei oameni care lucrează

vor avea vîrsta de peste 40 de 
ani. Femeile clin dmpul muncii 
vor alcătui 45. la sută, din tota
lul angajaților în întreprinderi și 
instituții (43 la sută în 1985). 
îmbătrînirea populației va duce 
la sporirea cheltuielilor cu să
nătatea — medicamente .și tra
tament medical —, care vor 
afecta .20 la șută din bugetul 
familial. „Aciuaivle tendințe de
mografice . t-<- conchide „Le 
Monde" — vor exercita chiar în 
anii următori o influență nota
bilă asupra vieții sociale din 
Franța, vor înăspri, problemele 
economice existente și vor crea 
altele noi".

ION DUMBRAVĂ H

Mini tel și maxitaxe
Am mai vorbit în acest colț de 

pagină-despre. minițel. Era prin 
vîrsta mai crudă a începutului. 
Nici azi .nu are in spate cine 
știe ce ani de dus’ dar stă bine 
in- scaunul ce i ■ s-a fixat și își 
privește cu optimism viitorul. 
S-a născut dintr-o idee simplă. 
Anuarul francez, cel foarte cla
sic. ne hîrtie, se trăgea .in ?5 
milioane exemplare, Anual, deci, 
40 000 tone de hîrtie. în locul 
cărții, pe etajeră, lingă telefon, 
a apărut el, minitel. Nu pe 
post .de carte ci de cheie do ac
ces la anuarul electronic. Niște 
clape, un cod și 'ecranul pe care 
se . ivesc, la cerere, datele ce
rute. Operativitate și avantajul 
de' â conta pe un documentar 
adus, din mers, la. zi.. I

S-a contat pe o priză ridicată

ia nubtic a noului mijloc de 
comunicație. Au fost făcute pro
nosticuri. Ca să se dumirească, 
autoritățile franceze distribuiau 
în 1981—1982,. gratuit, 2 500 de 
aparate unor voluntari. Experi
mentul a fost extins. Ce nu 
puteai cere prin rețea Transpac, 
în contul ecranului de la mitij- 

. tel? Informații de ordin gene
ral. relații privind afișele de 
cinema, mersul trenurilor și 
avioanelor, prognoza meteo, re
țele culinare,. consultări privind 
propriul cont la bancă, jocuri 
electronice si chiar conversații 
de . la distantă pe terne, să le 
spunem, particulare. .

Astăzi lucrurile s-au limpezit. 
2 500 000 de apărate âu fost 
■instalate, la abonați, rata liinără 
de. creștere atingi nd 90 000.
într-un singur an — 1986 — au 
fost înregistrate 287 milioane de 
apeluri, totalizirid 32 262 700 ore 
de lucru. De trei ori mai mult 
decît în anul ’ precedent. S-a 
operat o radiografie în structu
ra unei luni de existență a re- 
tele^ minitel. Din cele 4312 000 
ore 'de conexiuni in decembrie 
1986; 17 la sută ari fost acapa- 

. rate de solicitări privind anua
rul electronic: 16 îa sută — 
mesagerie; 17 la sută — jocuri; 

. 8 la sută — informații; 15 la 
sută — alte aspecte practice; 6 
la sută — date financiare Si de 
bancă '; ' 5 la suta — aplicații 
profesionale; 16 la sută — ser
vicii profesionale.

Observații de ordin mai gene
ral nu sint lipsite de interes. 
Dacă se afirmă că minitel a 
fost asimilat cu devotament și 
căldură paternă de francezi, la 
fel de decise sînt afirmațiile 
care recunosc drept factorul de 
succescert grupul de. servicii 

' denumite . „chioșc". Sînt cele 
aîndite a face deliciul marelui

public “ mesagerie, jocuri, in
formatii de ordin general, sfa
turi practice. S-a mizat pe îm
bulzeala contribuabililor de 
rînd, amatori să se folosească 
de această jucărie la îndemînă 
pentru a întreba te miri ce. 
Cam cum făceam noi. la telefo
nul abia instalat, de dragul de 
a-i. găsi întrebuințări, întrebind 
la 03 ce număr avem noi 
înșine. în consecință, pornind 
de la indubitabila atracție a 
cetățeanului de rînd, s-a stabilit 
un tarif mai altfel, nu fix ca 
la restul serviciilor, ci adiți' 
nai. De pildă, taxa orară pentru 
serviciile comerciale inseamnăi 
7.30 franci. iar la anuarul 
electronic 21.90 franci. Ei bine, 
„chioșcul" pretinde taxă de 
pornire, reînnoită la fiecare 45 
de secunde, astfel că ora urcă 
la aproape 60 de franci. Inițial 
sîndit ca un serviciu pus la 
dispoziția organelor de presă 
(de aici numele...). „chioșcul" se 
deschide oricui reușește sâ do- 
bîndească o adeverință de ata
șare pe lingă unul din miile de 
organe de presă înscrise la co
misia de resort. Tot plusîhd ce
rerea de ’informație-s-a ajuns Ia 
un moment dat Ia suprasolici
tarea .rețelei Transpac, fiind 
nevoie de aproape o lună 
pentru restabilirea funcționării 
normale.

Toate bune și frumoase, dar 
vine vremea cînd trebuie să te 
uiți mai atent la pungă. U n 
abaraț minitel este evaluat la 
1200 franci. Sînt opinii cum că 
dacă beneficiarii ar fi trebuit 
să-l cumpere, mulți dezertat 
din această afacere. Drept care, 
cum spuneam, li ș-ă încredințat 

.pe.gratis. Ceva venituri apar 
prin plala tarifelor de convor
biri. Dar cheltuielile se dove
desc deloc neglijabile — 5,5

Breviar științific

Dinozaurii în lamiîic ,
în urma descoperirilor efec

tuate la Montava, în S.U.A., au 
fost obținute noi date asupra 

- vieții dg-familie a dinozaurilor.
Cercetătorii John Ilorner și Ro
bert Makela au anunțat găsirea 
unor cuiburi așezate intr-o mare

colonie, iar intr-unui din aces
tea scheletele a 15 dino-zauri ti
neri. din cei cu' cioc ca de rață, 
nemiți hadroxiiui i. Ulterioi au 
mai fost găsite alte opt cuiburi, 
așezate la distanță de aproape 
șapte metri unul de altul, res
pectiv cam cit lungimea unui 
adult. Această practică, spun 
cercetătorii; pare că servea la 
protejarea tineretului, împotriva 
prădătorilor, ei fiind suprave- 
gheați de mai multi âdulți deo
dată. în aceeași formațiune geo
logică. dar in alt. loc. au fost 
descoperiie zeci rit- cuiburi apar-' 
ținind dinozaurilor din grupa 
hypsilofodonților. reptile ceva 
mai primitive decît liadrozanrii, 
în care au fost găsite zeci de 
ouă; așezate pe trei nivele. Se 
pare că. după ieșirea din ou, 
tinerii dinozauri >e nș-upuii in 
apropiere, de iim’o s-a dedus ca 
reptilele fnios -„u o ..cr -ar- pen
tru „bebe-. Acest lucru denotă 
că părinții .acordau o mare grijă 
urmașilor și de', aici concluzia 
existenței unor veritabile grupe 
sociale dc'dinpzauris unde nicm- 
.brii erau legați intre ei pun 
compottam&iite compu se.

Computer croitM’
Cele c’ouu rochii ca și pfdaria 

din imagine sînt opera... com
puterului, el puțind stabili pen
tru liecarc model pînă la 25 de 
culori și nuanțe diferite. în

U.R.S.S, a fost, .creat c.ompute- 
„P.T.K.-IQO4 care, prin mij- 

Joace electronice, ia dimensiu
nile clientului. Un dispozitiv ce 
șe mișca-pe verticală, preia edn- 

1 tururile corpului, după care apa
ratul înregistrează pe o fișă 
toate măsurile luate. După 
această fișă costumul de haine 
se execută de croitor. „P.T.K.- 
.100'' realizează și tipare. Cliep- 
tul alege stilul -preferat și , ii 

• sugerează dorințele. După dalele 
ces int î n scrise-. cod if ic • t pe < o 
fișă computerul creează tiparul, 
cari? trebuie dus la croitor pen
tru executare*

(ap sintetizat
Statuia tridimensională, eu 

’ perfecte efecte, de- relief și re- 
ftexe, ce o fac să pară de aur 
sau cupru, care apare în ima
gine, nu există. în realitate. Ea 
a fost creată de ordinator, por
nind de Ia date și-programe fur

nizate de om. Graficele, produ
se de microordinatoare, re- 
preziițtă.un vast timp de apli
care pentru imaginile de sin
teză bi Și tridimensionale. în 
viitor filmele vor folosi aseme
nea imagini în special în „sec- 
torul* trucaje, actorii urmînd a 
juca în decoruri scoase direct 
din calcule electronice. Inginerii,

la rîndul lor, vor folosi imagi
nile de sinteză pentru a crea noi 
produse în trei dimensiuni, 
avînd astfel posibilitatea de a 
le examina mai bine și de a le

adtice corectările necesare, în 
special la jocurile tinde even
tual acestea se îmbină.

Combina peniru arbori
Mașina forestieră din imagine 

a fost pusă la punct în Suedia. 
Ea este pilotată de un singur 
om și execută numeroase ope
rații. La capătul, unei macarale, 
un cap-îierăstrău doboară arbo
rii. Un dispozitiv electronic (I* 
decupare taie crăcile, pe care Îs

transformă in vreascuri. Trun
chiul. arborelui este apoi tăiat 
în bucăți, de lungimi ce.au fost 
programate în prealabil, la co
manda operatorului aflat în 
cabină, stîlpii și butucii stoeîn- 
du-se în fața combinei. Pentru 
fiecare'arbore pot fi programate 
zece lungimi diferite de butuci. 
Mașina; este echipată cu șase 
roți, din care patru sînt dotate 
cu șenile, iar două cu lanțuri, 
ceea ce o face capabilă să se 
deplaseze pe orice teren.

AUREL DIANU H 
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milioane franci investitii iniția
le si încă vreo 2 într-un an — 
1986.

Acoperirea lor și rentabiliza
rea nu sînt noțiuni la timpul 
prezent. O soluție ușor de des
cifrat este desigur plusarea ser
viciilor unde banii vin mai 
spornic. Un risc rămîne, și el 
nu are doar alură teoretică — 
cel de a diversifica într-atît 
gama ofertelor, îneît să capete 
o pondere n •‘dorită apelurile, cu 
mare căutare dar sugerînd fri
volul. dacă nu mai rău. Faptul 
că se frămîntă astfel. lucrurile, 
constituie o dovadă că după ce 
s-a culcusit în brațele clienti
lor. mimtel latră în somnul 
celor ce l-au adus pe lume.

NEAGU UDROIU ■

între vis și coșmar
Imaglnați-vă un avion atît de 

rapid îneît nu poate fi mane
vrat, manual, de cel mai bun 
pilot din lume ; ultra perfecțio
nat, dotat cu 4 computere care 
reacționează la comenzile ver
bale ; sofisticat de nu poate fi 
detectat de actualele sisteme ra
dar ; instabil îneît defectarea 
computerelor de la bord îl fac 
să se prăbușească într-o secun
dă. Nu, nu este rodul imagina
ției, ci ultimul „născut" în do
meniul avioanelor de luptă : 
EF A (European Fighter Air
craft). Realizat de către British 
Aerospace cu ajutorul unor 
companii din Italia și R.F.G. a- 
oest avion va înlocui „demoda
tul" Tornado (cane nu va mai fi 
produs înoepînd cu anul 1992). 
Au și fost comandate 800 de 
exemplare din noul tip, 260 nu
mai de către Marea Britanie. 
E.F.A. dezvoltă o viteză de 
1 500 de mile pe oră ajungînd în 
9 secunde de la 0—175 de mile. 
Beneficiind de tehnica de vîrf 
a momentului avionul ane insta
late la bord 4 computere cu o 
memorie de 250 de kilobits, față 
de 128 kilobits cît are Tornado. 
(Se prevede ca în următorii trei 
ani să se ajungă Ia 3 000 kilo
bits). Computerele se suplinesc 
unul pe altul în caz de avarie. 
Senzori instalați în 10 puncte 
diferite transmit date creierului 
electronic într-o cadență infer
nală ; 80 de măsurători pe se
cundă ! Propulsia este asigurată 
de către 2 motoare Rolls Royoe 
turbo R.B. 199, viteza de 1 500 
de mile fiind atinsă în 95 de 
secunde. Dacă ceva nu este în 
regulă la bord un sistem denu
mit Nora îl avertizează pe pilot 
de atîtea ori pînă cînd acesta 
face corecția necesară.

Pe un monitor color poate fi 
urmățită imaginea holografică a 
locului în care se află avionul. 
Sistemele aflate la bord detec
tează radarele inamice, aleg 
traiectele cele mai propice, emit 
semnale de inducere în eroare, 
asigură deplina securitate a zbo
rului la o altitudine de 100 de 
picioare în condiții de întuneric 
și ploaie, detectează avioanele 
inamice, analizează și decid care 
din tipurile de armament tre
buie folosit ete.

Totul este atît de secret îneît 
muncitorii ease nu participă la 
realizarea acestui proiect de la 
baza aeriană Nellis sînt obligați 
să stea cu fața în jos când 
avionul este scos din hangar.

Proiectantii au prevăzut ca 
E.F.A. să fie „condus" de un 
singur pilot (nu de 2 ca Torna
do) ceea ce va însemna o mare 
economie pentru R.A.F. căci 
pregătirea unui pilot pentru un 
avion de luptă costă 3 milioane 
de line sterline.

E.F.A. este' considerat a fi un 
avion de vis. El este în realitate 
un coșmar pentru care s-a pre
văzut un buget de 20 de miliar
de de lire sterline, bani ce ar 
putea fi cheltui ți în scopuri 
mult mai nobile 1

DAN DÂNUȚ DORU B

0 lebădă
in penitenciar?

La cei 65 de ani, Luciano 
Leggio, unul dintre cei mai 
mari șefi ai mafiei italiene, 
zîmbește, de fiecare dată cînd 
își aduce aminte că era la un 
pas de a deveni popă. Chiar se 
laudă cu asta, că pentru 
a scăpa de o asemenea „glu
mă" a fost obligat să-și rezume 
studiile la cele mai elementare 
patru clase. Adevărul este că 
Luciano Leggio are un umor 
agresiv. Dacă n-ar fi eomis 
zece crime și cel puțin tot atîtea 

tentative ar fi dulce ca o pră
jitură.. în singurul interviu pe 
care l-a dat în viața lui 
unui mare reporter, Enzo 
Magri (după ce acesta 
a tratat cu trei din avo- 
cații lui signor Leggio) „îl capo" 
vorbește eu o seninătate și cu 
o detașare de-a dreptul parali
zante. Nu pentru că scrie poe
zii și citește filosofie, ci pen
tru că e convins că toată viața 
n-a fost și nu este decît un 
mare agricultor, adică un fel 
de țăran, de fermier pasionat de 
cultivarea măslinilor pe asprul 
pămînt al sudului. Chiar îi 
cere lui Enzo Magri ca „ziarul să 
fie termometrul care măsoară 
tom (Miratura adevărului". Și 
uneori, signor Leggio e sincer, 
se confesează ca o domnișoară, 
„în timpul și după cel de-al 
doilea război mondial am făcut 
șl eu puțină contrabandă. Am 
câștigat niște bani și i-am in- 

' vestit în briliante. Atunci erau 
mai ieftine și cu vremea prețul 
lor a crescut, așa că m-am tre
zit în posesia unui mic tezaur". 
Evident, nu se consideră . bogat, 
în ciuda pămînturilor, a vile
lor și proprietăților pe care le 
are. Cînd Enzo Magri pomenește 
de mai. multe ori cuvîntul ma
fia, șeful sare ca ars. „Mafia ? 
Mafiot ? Nici nu știu ce e aia 
mafia ! Dacă mă iau după dic
ționarul lui Piețe care defineș
te oeva frumos, magnific, atunci 
da, dar în sensul de bărbat brav 
și asta îmi face cinste". Omul 
cel mai periculos din crimina
litatea italiană, cum îl defineau 
carabinierii italieni prin 1969, 
se face că plouă. N-a omorit 
nici procurori, nici avocați, nici 
medici, nici polițiști, dimpotrivă 
e poet și agricultor și suferă 
pentru toate nedreptățile care 
au căzut pe capul său. E drept 
recunoaște că o singură dată 
era la un pas de a intra în
tr-un grup care punea la cale 
o lovitură de stat, dar rr-a fă- 
eut-o, iar lovitura n-a mai avut 
loc pentru că a lipsit el. Sig
nor Leggio se află în detenție 
de 14 ani. Mai făcuse încă vreo 
eind și spune, continuă să se 
socotească basma curată după 
cei 40 de ani de „onorată ca
rieră", numele său fiind întot
deauna asociat cu toate matra- 
pazlîcurile peninsulei, inclusiv 
cu traficul de droguri. Luciano 
Leggio e singurul care joacă un 
rol de vîrf și în mafia agricolă, 
și în cea urbană, profilată pe 
speculațiile edilitare și comer
țul eu țigarete, și în cea inter
națională. profilată mai ales pe 
droguri. Cel mai periculos om 
al mafiei italiene a stat multă 
vreme în celule de maximă si
guranță. „Am cerut să fiu ad
mis și eu la viata comună, dar 
toți îmi răspund eă nu e de 
competența lor. Si apoi își 
zic democratici. Dar ce de
mocrație și ce democratici ! Am 
zis și răszis. supuneți-mă la 
examene. Trimiteți-mi un psi
hiatru, reeduoați-mă, îndrepta- 
ți-mă“. Și pentru reeducare, ce 
v-au răspuns ? „Un expert mi-a 
zis, vezi-ți de treabă, Leggio, 
ee vrei să educăm la dumneata, 
îs ora asta ai putea să ne dai 
lecții. Cel mai periculos om din 
criminalitatea italiană nu este 
doar un agricultor. E și aetor, 
și poet, și comerciant, uneori e 
chiar cugetător. „Cine eîștigă 
în aceste lupte ale mafiei 7“ Nu 
eîștigă nici mortul și nici asasi
nul. Mortul e mort și nu mai 
vorbește iar criminalul se chi- 
nuie la gatere. Are cineva un 

■ interes. Nu ! Atunci 7“ Atunci 
cine eîștigă ? „Voi, ziariștii", răs
punde nevinovat signor Leggio. 
Dumneavoastră care ați spus că 
nu sînteți mafiot, că trăiti izo
lat, că sînteți credincios, 
aveți o concepție de viață care 
vă aparține 7 „Să trăiești în
tr-o manieră simplă, să încerci 
echilibrul între materialitatea și 
spiritualitatea care e în noi. Să 
trăiești toate .momentele într-o 
formă plenară, nu renegi nd răul 
care e în noi și nici exaltînd 
binele". Ați admirat pe cineva 7“ 
Nu ! In aproape toți oamenii 
mari am găsit vizibilă incoeren
ță între opera și viața lor". Spe
rați sâ vă eliberati vreodată ?“ 
„Dacă în Italia legile ar fi egale 
pentru toți, eu cu boala mea ar 
trebui să fiu liber". La despăr
țire, nevinovatul Luciano Leg
gio a acceptat să publice un 
poem. Reproducem partea fi
nală : „Fără dragoste nu-i via
tă / cine nu naște nu devine / 
iar istoria cine o face ? / Eu, cel 
îndrăgostit la nebunie / Numai 
cu tine aș vrea să rămîn 7 
împărțind la nesfîrșit dulcile 
clipe / ale prezentului atît de 
schimbător / Iubire, numai cu 
tine aș vrea să rămîn !“ După, 
atîtea arime, numărul unu al 
mafiei italiene se dă lebădă și 
scrie poeme de dragoste. Umor 
nebun.

CORNEL NISTORESCU B

„Relicvele sfinte". inventarul unei afaceri
Nu demult, cu . totul întîm

plător, m-am întîlnit cu un 
fost coleg de liceu. M-a sur
prins că, după atîția ani, a- 
proape 40, m-a recunoscut. Eu 
nu mi-aș fi adus aminte de el 
chiar dacă am fi făcut drumul 
de la București pînă la Cluj- 
Napoca împreună în aceiași 
compartiment de tren. N-aș fi 
putut niciodată să-mi închipui 
că vreunul din colegii mei de 
liceu comercial, în final, va 
îmbrăca sutana. în definitiv, 
fiecare face ce dorește, alege 
meseria spre care simte că are 
atracție. De fapt, nu acesta-i 
aspectul care m-a șocat cel mai 
mult, ci altceva. La despărțire 
mi-a dat o cărticică, un calen
dar de buzunar, spunîndu-mi :

— Dacă tot te pregătești de 
concediu, cum spui, studiază-1. 
Ai să găsești aici puncte turis
tice interesante, .cîteva chiar 
cu moaște ale sfinților.

Pînă să mai zic eu ceva, fos
tul meu coleg a plecat, lăsîn- 
du-mă nedumerit și încurcat 
de vorbele sale.

Despre „moaște", „relicve" 
și „rămășițe pămîntești" ale lui 
Hristos; sfinților, apostolilor și 
ale altor personaje evanghelice 
am mai auzit și citit. Desigur 
că fiecare are libertatea de a 
crede ce vrea și în ce vrea. în 
țara noastră este un drept asi
gurat și garantat. Nimeni nu 
poate contesta acest lucru. De
sigur că și eu, ca orice om, am 
o credință și o respect pe a 
altora. Dar treaba aceasta cu 
„relicvele sfinte" n-o pot ac
cepta.

După întîlnirea - cu fostul co
leg am căutat și am citit din 
nou tot ce aveam la îndemină 
în legătură cu „relicvele". Am 
fost încă o dată sui-prins de 
fantezia și de inventivitatea de 
care s-a dat dovadă. Din . cele 
ce-am citit rezultă că multe 
din „relicvele sfinte" s-au păs
trat sau se păstrează încă și 
astăzi în diferite biserici, cate
drale și mînăstiri, fiind expu
se în fel și chip, pentru ca oa
menii credincioși să te vadă, 
să le admire, să le divinizeze 
și chiar să se închine și să se 
roage lor, sperînd că acestea vot 
face minuni.

Inventivitatea și fantezia pe 
această linie a „relicvelor sfin
te" a întrecut uneori orice în
chipuire. S-a exploatat naivita
tea multor oameni și lipsa lor 
de cunoaștere a adevărului. în 
același timp, această inventivi
tate a fost stimulată nu numai 
de interesul moral-filozofic al 
doctrinelor religioase, ci și de 
cel financiar. De multe ori s-a 
dovedit că pelerinajele organi
zate la „locurile sfinte" sau a- 
colo unde se găsesc „relicve 
sfinte" sînt mari surse de ve
nituri.

Dintre relicvele legate de 
nașterea lui Hristos, s-au con
fecționat trei exemplare din 
„buricul sfînt" care i-ar fi fost 
tăiat acestuia la naștere. Două 
din aceste exemplare pot fi vă
zute în orașele franceze Cler
mont și Chalon. Al treilea 
exemplar, împărțit în două (!?), 
ș-a păstrat pînă recent la Roma, 
în catedrala Latrană și în bise
rica Maria del Popolo. Tot la 
Roma, în catedrala apostolului 
Pavel, sînt expuse „sfintele scu
tece", ale pruncului lisus. Un 
alt exemplar al acestor scutece 
se păstrează în marea catedrală 
din Aachen.

în peștera din Bethleem este 
prezentată ieslea in care ar fi 
stat pruncul sfînt. La Roma, în 
biserica Grande Maria, se pot 
vedea și alte „iesle" ale lui 
lisus. în catedrala Buna Vestire 
(BlagoveȘcenie) din Moscova au 
existat odinioară diferite „pie
tre din ieslea lui lisus". Se ară
ta vizitatorilor șl „fînul sfînt" 
cu care ar fi fost umplută ies
lea. O parte din acest fîn se 
află într-o biserică din Genova 
(Italia).

După cum afirmă evangheli
ile, lisus fiind evreu, a fost su
pus, curînd după naștere, ritua
lului religios al tăierii împre
jur. Se afirmă că oamenii bi
sericii „au achiziționat" de Ia 
această tăiere 17 exemplare din 
„sfîntul prepuț" al lui Hristos. 
Aceste exemplare s-au păstrat 
și unele din ele se mai păstrea
ză și astăzi în Franța — în bi
sericile din orașele Clermont, 
Langres, în bisericile din Anvers 
(Olanda), în catedrala LatranS 
din Roma și multe alte locuri.

La Compiegne (Franța), în 
biserica Sfîntului Corneliu, s-a 
păstrat cuțitul folosit pentru 
„operația" făcută lui lisus, iar 
în biserica romană Sfîntul Ia

cobin — Borgo, se arată piatra 
pe care s-ar fi săvîrșit circum- 
cizia.

Se susține că s-a reușit să se 
capteze chiar razele stelei de la 
Bethleem, care ar fi strălucit 
deasupra staului la nașterea lui 
Hristos. Odinioară, o parte din 
aceste raze puteau fi văzute la 
Ierusalim, iar altă parte, în 
catedrala Jean-de-Latrau.

Se păstrează două exempla
re din leagănul lui lisus : unul 
la biserica romană Grande Ma
ria, altul la Ierusalim în mos
cheea musulmană " din piața 
„Sfînta Sfintelor". Tot la Gran
de Maria din Roma se afiă una 
din cămășuțele pruncului lisus, 
o alta se păstra, pe vremuri, la 
minăstirea- Nașterea Domnului 
din Martvil, Gruzia. în „căsu
ța născătoarei de Dumnezeu" 
din orașul italian Loreto, se 
poate vedea cana din care a 
fost hrănit pruncul lisus. „Că
suța născătoarei" ar fi fost 
transportată în mod miraculos 
de îngeri, la 10 decembrie 1294, 
de la Nazaret la Loreto, acest 
mic orășel devenind astfel un 
loc de pelerinaj bine cunoscut 
în întreagă Italie. Călugării 
sfîntului Medard-de-Soissons se 
lăudau la un moment dat că ar 
poseda dintele de lapte al lui 
lisus. In catedrala din Cler
mont s-au păstrat unghiile și 
părul lui lisus ; cîteva aseme
nea fire s-au prezentat în bi
sericile de la Chartreux și de 
lă Namur.

Pînă la mijlocul secolului al 
XIV-lea, la Constantinopol, se 
arăta credincioșilor „scrisoarea 
originală" a lui lisus către re
gele Abgar din Efes. Al doilea 
exemplar (!?) al acestei scri
sori s-ar afla și astăzi la pala
tul papal din Vatican. Tot la 
Roma, Ia catedrala Sfîntului 
apostol Petru și în biserica Sfîn
tul Silvestru se află și sînt pre
zentate publicului două exem
plare ale portretului lui lisus, 
„nefăcute de mînă de om", por
tret pe care l-ar fi trimis tot 
el aceluiași rege Abgar. Se pare 
că acest „portret" a fost făeut 
în mai multe exemplare, pen
tru că se spune că al treilea 
se păstrează la Genova, Iar al 
patrulea, care s-a aflat la ca
tedrala Mthetsk din Gruzia, a 
dispărut în ‘timpul prădării a- 
eesteia de către perși în seco
lul al XVII-lea. Al cincilea ar 
fi fost luat de cruciați în 1204 
cînd au jefuit Constantinopolul 
și a pierit împreună cu corabia 
care s-a înecat în Marea Me- 
diterană.

Se susține eă, pentru un timp 
îndelungat, s-au păstrat ehiar 
fire din barba lui Hristos : în 
„sacristia cu patimile mîntuițo- 
rului" din catedrala Buna Ves
tire din Moscova și la catedra
la din Clermont. în catedrala 
Sfîntul Petru din Roma există 
stîlpul și grilajul de care s-a 
sprijinit lisus în timpul predi
cii pe care ar fi ținut-o în tem
plul din Ierusalim.

Sînt mai multe relicve legate 
de patimile, moartea și învierea 
lui lisus. De pildă, la catedrala 
Latrană se află „sfînta masă" la 
c&re lisus ar fi săvîrșit, „cina 
cea de taină" și „sfîntul scaun" 
pe care ar fi stat el atunci. 
„Sfînta față de masă" de pe 
această masă e prezentată în 
mai multe exemplare. Cite unul 
s-a păstrat la Paris, Niirnberg, 
Moscova. La catedrala Sfîntul 
Ștefan din Viena se poate ve
dea o bucată dintr-un al cinci
lea exemplar al acestei fețe de 
masă.

„Sfîntul blid" de la „cina cea 
de taină" a apărut și el în cinci 
exemplare : patru dintre ele se 
păstrau la Arleaux, Roma, To
ledo și Novgorod, iar cel. de-al 
cincilea mai este arătat și as
tăzi la catedrala din Geneva. 
La Trier și în catedrala Sfîntul 
Mare din Veneția există două 
exemplare ale cuțitului cu care 
ar fi tăiat lisus mielul sacrifi
cat de paști. „Sfîntul pahar" de 
la „cina cea de taină" s-a gă
sit și el în cîteva exemplare : 
unul la biserica Maicii Domnu
lui din apropiere de Lyon, al 
doilea la una din mînăstirile 
din Albi, al treilea și al patru
lea sînt arătate la Genova și 
Viena ; o bucată din cel de-al 
cincilea exemplar se află la 
minăstirea Ceauș din apropiere 
de Salonic.

La catedrala Buna Vestire 
din Moscova și la catedrala 
Notre-Dame din Paris s-au 
păstrat două exemplare din cu
nuna de spini a lui lisus. Exem
plarul din Paris a fost cumpă
rat în 1239 de regele Ludovic 
al IX-lea în schimbul a 1 230 000 

•franci aur și pe vremea aceea 
avea 72 de spini. Regii francezi 
au mai vîndut treptat și au mai 
dăruit acești spini ca relicve. 
Cu toate acestea, bucăți mari 
din „cununa sfîntă" și „spini 
sfinți" izolați se mai văd și 
astăzi în peste 100 de biserici și 
catedrale. Evident că dacă s-ar 
aduna toate acestea nu s-ar ob
ține numai o cunună, ci mai 
multe.

La catedrala Latrană se mai 
venerează încă și azi „nuiaua 
sfîntă" cu care oștașii l-ar fi 
bătut pe lisus. Un al doilea 
exemplar al acestei nuiele exis
ta . odinioară la Novgorod 
dar ea s-a pierdut în împreju
rări necunoscute ! Părți din alte 
exemplare există la Aachen și 
Paris și se puteau vedea și la 
catedrala Buna Vestire din Mos
cova.

Crucea pe care Hristos a .fost 
răstignit constituie, de aseme
nea, obiectul mai multor relicve, 
aflate, răspîndite și păstrate în 
diferite biserici și catedrale din 
occident și orient — fiind îm
părțită în mai multe bucăți. O 
parte din bucățile respective au 
fost vîndute sau dăruite țarilor 
din Moscova, care dădeau în 
schimb bani și blănuri scumpe. 
De pildă, în 1628, un grec pe 
nume Constantin a dus în dar 
țarului una din pretinsele bu
căți de cruce, primind în schimb 
40 de piei de samur de 30 de 
ruble și 40 de piei de samur de 
20 de ruble. Im 1754, -arhiman
dritul Anatolie de la muntele 
Atos, pentru un dar asemănător 
dat împărătesei, a primit 1000 
de ruble, iar pentru minăstirea 
sa, alte 3 000 ruble.

Despre.buretele pe care ostașii 
l-ar fi. folosit pentru a-i da 
de băut lui Hristos în timp cu 
se afla pe cruce se spune că 
ar fi existat la un moment dat 
șase exemplare. Cîte unul din 
acestea se păstra la catedrala 
Buna Vestire din Moscova, Bi
serica Sfintei Cruci din Roma, 
în „locașuri sfinte" din Ancona 
și Mantua. La catedrala Sfîntul 
Ștefan din Viena există o 
bucată din „catapeteasma" tem
plului din Ierusalim, care s-ar 
fi despicat de sus pînă jos la 
moartea lui lisus.

în cîteva locuri se păstrează, 
chipurile, picături din „sîngete 
sfînt" pe care lisus l-ar fi 
vărsat pe cruce. Printre aces
tea se numără catedrala Latra
nă și unele locașuri din Man
tua și la Soissons. La catedrala 
Buna Vestire din Moscova, în 
„sacristia cu patimile mîntuito- 
rului" exista, de asemenea „sîn- 
ge din coasta lui".

Sînt „relicve sfinte" fabricate 
în legătură cu înmormîntarea 
lui Hristos. , Prezentarea lor 
ca ceva autentic se face, de 
obicei, cu mare vîlvă și insis
tență, încercîndu-se să se cîști- 
ge încrederea oamenilor în pu
terea miraculoasă a acestor 
„obiecte sfinte". Astfel, la ca
tedrala Buna Vestire din Mos
cova exista „piatra de sub 
seîndura pe care fusese trupul 
lui Hristos coborît de pe cruce", 
precum și „miresmele" cu care 
i-a fost uns trupul. Giulgiul lui 
Hristos constituie un alt „obieet 
sfînt" care a provocat o adevă
rată dispută, mulți susținînd că 
el dețin exemplarul autentic. 
Era și de așteptat pentru că s-a 
anunțat un număr de peste zece 
exemplare. Unele din ele sînt 
expuse la Milano, Torino, Be- 
sanșon, Enescobregassa, Roma, 
Carcassone și Compiăgne. Pe 
cîteva exemplare din „giulgiui 
sfînt" există pete de culoare 
închisă. Posesorii acestora afir
mă eă petele respective sînt 
„urme" lăsate de trupul lui 
lisus. Se vorbește și despre 
„giulgiul de înmormîntare" cu 
care ar fi fost acoperit capul lui 
Hristos. Cinci exemplare din 
acesta se află la Aachen, Maintz, 
Clermont, Arleaux și Cagor. 
Cei care s-au ocupat de proble
ma „relicvelor sfinte" afirmă că 
în lume există atîtea bucăți din 
„giulgiul sfînt" îneît nici nu 
pot fi numărate.

E greu de prezentat tot ce 
s-a scris și publicat despre exis
tența acestor „locuri și relicve 
sfinte", precum și despre „mi
nunile" pe care acestea au pu
tut să le facă în decursul timpu
lui. De fapt, nici nu cred că-i 
necesar. Pentru mine unul, lu
crurile de acest gen erau de 
mult cunoscute și le-am inter
pretat așa cum cred că o face 
fiecare om - cu simțul realității 
și o judecată sănătoasă.

VASILE DUMITRU ■
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SPORT

După campionatele mondiale de scrimă

„Fetele noastre vor fi, multă vreme, 
cele mai bune"

Sîmbătă, 25 iulie, ora 21, la 
aeroportul Otopeni, locul in 
care ne-am cam obișnuit să-i 
întîmpinăm, în ultima vreme, 
pe marii performeri ai sportu
lui românesc. Soseau, de-a- 
ceastă dată, floretisteie ca 
ne-au reprezentat cu cinste la 
recent încheiatele Campionate 
.Mondiale de scrimă de la Lau
sanne, Elveția, în pofida cani
culei și a orei care nu te prea 
îndemna să iei drumul pînă la 
aeroport, lume multă, flori, la
crimi de bucurie, zîmbete, 
emoții. Reușim, după un ade
vărat tur de forță, să abordăm 
pe Ana . Pascu, secretara Fe
derație! române de scrimă, 
fostă campioană mondială.

— Căldură mare. Ana Pascu, 
Ia propriu și la figurat, aici, în 
holul aeroportului. Dar să in
trăm cît mai repede în subiect. 
Un lot de cinci sportive, echipa 
de floretă a României, cucereș
te medalia de argint a Cam
pionatelor Mondiale, iar Elisa- 
beta Tufan se instalează pe 
treapta cea mai de sus a ierar
hiei mondiale, cucerind meda
lia de aur. Felicitări ! \

— Mulțumim tuturor celor 
ce-au ținut să ne felicite pen
tru aceste două performanțe.

— Cum a fost ?
— Inițial, greu. Aveam im

presia că sintem priviți ca o 
echipă de mina a treia, ca să 
zic așa. Noi însă veniserăm 
pentru a ne plasa cel puțin în 
primele trei-patru locuri. Am 
obținut, după cum se știe, locul 
doi cu o echipă din care ău fă
cut parte Elisabeta Tufan, 
Reka Lazăr, Georgeta Beca, 
Rozalia Husti și Claudia Gri- 
gorescu.

— Repet întrebarea : cum a 
fost î

— Iar eu continui să vă răs
pund : fetele au luptat cu o 
ambiție exemplară, au alcătuit 
o adevărată echipă care a ur
mărit să-și atingă obiectivul 
propus și, după . cum se vede, 
a reușit. Mai mult, deocamda
tă, la nivelul echipei nu se 
putea.

— Asta înseamnă că se pu
tea mai mult la celălalt nivel, 
al competiției individuale ?

— Da, se putea mai mult. 
S-ar fi putut să asistăm la o 
finală românească, la indivi
dual, bineînțeles, între Elisa
beta Tufan și Reka Lazăr. O 
finală care ar fi întărit și înai 
mult părerea specialiștilor că, 
la această ediție, floreta a tră
it o oră românească, metaforă 
inclusă în titlul unuia din 
ziarele din Geneva. De-altfel 
presa, inclusiv televiziunea el
vețiană au arătat un interes 
deosebit pentru lotul nostru. 
Imediat după finală, Elisabeta 
Tufan a acordat un interviu în 
care a fost întrebată dacă ea 
crede că a realizat o surpriză. 
El bine, Eliza a răspuns 
prompt, fără ezitare : eu am 
venit aici să cîștig. Nu ați ve
nit numai pentru o bună per
formanță, au întrebat-o, iarăși, 
contrariați, reporterii. Nu, a 
răspuns ea. Am venit pentru a 
cîștjga, sau, dacă vreți, pentru 
a realiza cea mai bună perfor
manță.

— Ați spus că, inițial, a fost 
greu. Cum adică î

— Cu Elisabeta a fost foarte 
greu, la început. Cu Reka, în
să, a fost mai ușor. în prima 
parte, Elisabeta a ciștigat trei 
victorii într-o grupă de 6 spor
tive. S-a calificat în cele 32 de 
floretiste care au tras pentru 

un loc în turneul de 3. Elisa
beta a ciștigat ușor în primul 
meci, cu o americancă, dar l-a 
pierdut pe al doilea, în fața 
italiencei Dorine Vaccaroni; 
fostă campioană, mondială. Nu 
mai avea decît o singură șan
să, să cîștige în repassage, cum 
îi zicem noi, un fel de recali
ficări, toate celelalte trei me
ciuri. Așa a și făcut, dar nu
mai ea știe cite emoții ne-a fă
cut. Reka Lazăr. în schimb, 
după trei victorii în grupul de 
32, a intrat direct în turneul 
final. Oricum, în finală aveam 
două floretiste. Aici, în finală, 
Eliza cîștigă în fața italien- 
oei Ana Piagandolfi,. apoi in 
fața chinezoaicei Luan. Cu 
Luan a fost un meci extraordi
nar. Mai erau două secunde și 
Luan conducea cu 5—4. Ur
mează asaltul decisiv, Eliza 
egalează și cîștigă. Acest meci, 
ca și cel cu Piagandolfi, au 
fost de o mare încărcătură psi
hică, un veritabil recital de 
scrimă. Finala n-a avut prea 
mari veleități, mai ales, că Eli
za o bătuse de cîteva ori pe 
vestgermana Zita Fukenhauser.

—• Ce-a făcut Reka Lazăr ?
— Reka, după ce a intrat ta 

turneul final, s-a împiedicat de 
Zita Fukenhauser. Rețineți că 
și Reka o bătuse de cîteva ori, 
pînă la acest meci. Nu știu de 
ce l-a tratat cu o oarecare su
perficialitate. E-adevăraț, amai 
contribuit și arbitrul, care nu 
l-a validat un atac, amănunt 
pe care presa helevetă l-a su
bliniat cu brio. A ratat, ast
fel, intrarea aceea în finală, 
despre care vorbeam la început. 
Demoralizată de acest meci, a 
fost depășită de Luan, în dis
puta pentru medalia de bronz.

— Ce v-a impresionat cel 
mai mult la comportarea fete
lor noastre ?

— în primul rînd, cumințe
nia, adică disciplina de con
curs. în al doilea rînd, părerea 
specialiștilor care au remarcat 
tehnica, viteza, mobilizarea psi
hică și, nu în ultimul rînd, ma
turizarea etalată pe planșă. Cu 
aceste atuuri, putem privi cu 
încredere și cu îndreptățite 
speranțe spre Olimpiada care 
se apropie. Avem, in clipa de 
față, două floretiste de nivel 
mondial, deținătoarea titlului, 
Elisabeta Tufan, și Reka Lazăr, 
care, ratînd la individual, a 
avut o prestație excelentă la 
concursul pe echipe, unde a 
fost omul de bază. Totul e ca, 
și de-acum încolo, să partici
păm la cît mai multe turnee, 
interne și internaționale, pen
tru că adevărata valoare nu o 
obții decît față în față cu ad
versarul. A contat foarte mult, 
vreau să spun, participarea fe
telor noastre la cîteva mari 
turnee- ce au premers actuala 
ediție a Campionatelor Mon
diale, turnee în care au mai 
și ciștigat, dar în care, mal 
ales, s-au maturizat enorm, au 
învățat foarte mult și și-au fă
cut, nu-i așa, un nume.

— Un nume pe care, de-acum 
încolo, trebuie să și-I apere.

— îl vor apăra, fiți fără gri
jă. Dacă, uneori, în scrimă, mai 
ciștigi și prin hazard, ei bine, 
părerea tuturor a fost, că fete
lor noastre nu aveau cum să le 
scape medalia de aur, la indi
vidual, sau cea de argint pe 
echipe. Au fost, fără îndoială, 
cele mai bune și, dată fiind 
tinerețea lor, vor fi multă vre
me printre cele mai bune din 
lume.

— Așa să fie ! Vă mulțumim 
pentru amabilitate.

VICTOR NIȚA ■

Câmpmnațșl® balcanice de atletism

bei mai hum de ne „strada 
- u f • g

noastra, darvm euronenele...
.La sfîrșitul săptămînii tre

cute, Piteștiul a respirat at
mosfera unei manifestări spor
tive de ținută : cea de-a XVIII-a 
ediție a Campionatelor Balca
nice de atletism pentru juniori. 
Au fost peste 400 de participant.! 
din Albania, Bulgaria, Grecia, 
Iugoslavia, Turcia și România, 
toate țările balcanice fiind inte
resate să onoreze ediția găz
duită de țara noastră și să-și 
verifice propriii sportivi înain
tea participării la Campionatele 
europene de juniori de la Bir
mingham, 6—9 august.

S-au organizat întreceri Ia 38 
de probe (17 la fete, 21 Ia 
băieți), deci au fost în joc 114 
medalii. Dintre acestea, lotul 
țării noastre a cucerit aproape 
jumătate, mai precis 20 meda
lii de aur, 14 de argint și 9 da 
bronz, fiind cea mai bogată co
lecție obținută pînă acum de ju
niorii noștri la acest tip de 
competiție.

însă dincolo de îndeplinirea 
obiectivului și de rezultatele 
care au rămas în statistici ne-a 
interesat mai' mult cu ce ră- 
mîne atletismul nostru juvenil 
în urma acestei balcaniade și 
care pot fi speranțele la apro
piatele europene. Concursul de 
la Pitești a. confirmat și la ni
velul juniorilor valoarea demi- 
fondului și fondului românesc 
feminin, la probele de 800, 
1500 și 3000 m existînd în mo
mentul de față un grup ds 
sportive de mare perspectivă. 
E vorba de Ana Pădurean (din 
Deva, antrenor Vâsilica Schei
ble), Cătălina Gheorghiu (Craio
va .Natalia Betini), Denîsa Ză- 
velcă (Slatina, Laurențiu Anca), 
Cristina Misaroș (Baia Mare, 
Maria Tașcă,) Dorina Calenic 
(Tulcea, M’hai Moruzov), Doina 
Homneao (Fălticeni,- . Teodor 
Flămînd). Șansa de progres și 
de rezultate competitive pe plan 
internațional au și Mirela Bclu 
(Steaua, Viorica Viscopoleanu) 
și Anișoara Ghebuță (Constan
ța, Mihail Constantin) — la să
ritura -în lungime, ca și Galina 
Astafeî (Steaua, Constantin Du
mitrescu), refăcută după o în
delungată accidentare, la sări
tura în înălțime.

După cum se vede șl din 
această enumerare, dictată de 
rezultatele comparative obținute 

la balcaniadă, și Ia juniori, ca 
și la seniori speranțele în per
formanțe internaționale vin tot 
din partea fetelor.

Concursul balcanic, deși a 
fost ele o tărie medie, a permis 
obținerea unor rezultate deloc 
neglijabile pentru vîrsta junio
ratului. Este vorba de 18,80 m 
la greutate băieți, 5,40 m la 
prăjină și 7,75 m la lungime —

Un sprint senzațional al lui 
Dorin Mureșan (CIuj-Napoca, 
antrenor Gheorghe Monea), ul
timul schimb al ștafetei 4X400 
m, a adus o spectaculoasă vic
torie echipei noastre (din care 
au mai făcut parte Ioan Bărbos, 
Marian Dobre, Bogdan Dumici).

tot băieți, de 4 : 12,00 la 1500 m 
și 9 :12,00 la 3000 m fete, de 
14,16 sec. la 110 m garduri și 
2,18 m la înălțime băieți. Pe 
acest fundal al unor rezultate 
competitive, a. existat și o ten
tativă de record mondial, la 
800 m, a cărei eroină urma să 
fie Ana Pădurean. Ea alergase 
nu demult, la Budapesta, 
1 :59,53 adică la 13 sutimi de 
recordul mondial ; la Pitești, 
însă, n-a reușit poate și din 
cauza caniculei, decît 2 :01,78. 
Timpul nu este încă pierdut, 
Ana Pădurean mai avînd în 
acest ultim an de juniorat po
sibilitatea să lase generației ur
mătoare un nou record mon
dial în această probă.

Pe baza rezultatelor de la 
acest concurs-test s-a stabilit un

In clipele schimbării ștafetei se comprimă virtuți sportive și psihologice dintre cele mai alese. în 
prim-plan, Nela Neeulai preia de la Elena Solcan și va preda lui Carmen Marin, pentru ca Daniela 
Pleșcanu să treacă prima linia de sosire în aceas tă probă a reacțiilor în lanț.

Campionatele Europene de tenis de masă, junipri

Un succes remarcabil

Cristea Cristine! (A.S.A. 
Sibiu, antrenor Ilie Po
pa), un real talent al 
probelor do fond, învin- 
a gător la 3 900 m.

Fotografii de
VICTOR RADULESCU M

lot lărgit pentru europenele din 
Anglia unde avem ca obiectiv 
3—4 medalii din care 1—2 de 
aur. Spre fete, și îndeosebi spre 
alergătoare, se îndreaptă spe
ranțele în obținerea lor.

Concursul de la Pitești a fost, 
se subînțelege, și un pretențios 
examen organizatoric pe care 
federația și C.J.E.F.S. Argeș 
l-au trecut cu 'foarte bine. Este 
un lucru de bun augur pentru 
noul secretar responsabil al Fe
derației Române de Atletism, 
Alexandru Paraschivescu, pre
cum și o confirmare a cît de 
bine sint stăpînite problemele 
juniorilor în resortul respec
tiv, unde activează antrenorul 
federal Vasile Mureșan.

OCTAVIAN ȘTIREANU

Cea de-a 30-a ediție a Cam
pionatelor Europene de tenis de 
masă pentru juniori și cădeți 
s-a încheiat la Atena cu un re
marcabil succes al tinerilor 
noștri reprezentanți. Ei au de-, 
monstrat cu această ocazie, pe 
de o parte, clasa înaltă a școlii 
românești de tenis de masă, în- 
cununînd prin victoriile obți
nute eforturile depuse de toți 
aceia care s-au implicat, antre
nori și specialiști. în creșterea 
performanțelor acestei ramuri 
sportive și au confirmat, pe de 
altă parte, valoareâ individua
lităților și a echipelor unui lot 
hotărît să onoreze așa cum se 
cuvine marea încredere și res
ponsabilitatea cu care fusese 
investit.

Junioarele și juniorii (Otilia 
Bădescu, Kinga Lohr, Daniel 
Cioca, Călin Creangă) și cade- 
tele (Adriana Năstase și Iulia 
Rîșcanu) s-au reîntors în țară 
cu satisfacția de-a fi urcat 
treptele podiumului unei com
petiții deosebit de dificile, răs- 
plătindu-le însă dăruirea ,cu 
care au luptat prin aurul celor 
patru titluri de campioni și ar
gintul a încă două titluri ds 
vicecampioni continentali.

Și dacă dubla victorie, pe 
echipe și la dublu, a junioare
lor noastre Otilia Bădescu și 
Kinga Lohr, multiple campioa
ne, venea să întărească presti
giul obținut de-a lungul atîtor 
alte competiții internaționale Ia 
care ieșiseră învingătoare, com
portarea lui Daniel Cioca a 

constituit surpriza actualelor 
Compionate Europene, nelăsîn- 
du-se impresionat de cărțile de 
vizită ale adversarilor săi și 
impunîndu-se în cîștigător al 
probei de simplu printr-o dîr- 
zenie deosebită. Deasemenea, 
triumful cadetelor Adriana Nas
tase și Iulia Rîșcanu în proba 
pe echipe a fost urmarea unei 
lupte încordate, partida finală 
cu echipa Ungariei, alcătuită 
dintr-un cuplu ce avea să cîș
tige proba de dublu a competi
ției, acordînd victoria de aceas
tă dată, sportivelor noastre. 
Aurul pe echipe și argintul ob
ținut la dublu confirmă înalta 
competitivitate a tinerelor noas
tre jucătoare asigurîndu-ne de 
continuitatea unei școli care, 
iată, face tradiție. Cea de-a 
doua medalie de argint, la 
dublu mixt juniori, a întregit 
zestrea delegației noastre răs
plătind ambiția cuplului Călin 
Creangă — Otilia Bădescu care 
au avut meritul de-a fi trecut 
pe rînd de adversari valoroși și 
de a fi jucat finala cu multă 
dăruire, pierzînd totuși foarte 
strîns.

Așa s-a putut consemna' o 
nouă reprezentare ce face cinste 
sportului românesc și pentru 
care laureații acestor campio
nate continentale, antrenorii și 
ceilalți factori responsabili de 
buna lor pregătire merită sin
cera felicitări.
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SPORT

Fotbal: pregătiri ale reprezentantelor noastre în Cupele europene

Telex
din Craiova

• Fotbaliștii Universității Cra
iova s-au reunit în Bănie la 
15 iulie tot sub comanda lui 
Constantin Oțet —, care în se
zonul trecut a dus echipa spre 
zone mai liniștite din prima 
treime a campionatului. El va fi 
secondat de Nicolae Zamfir și 
de Silviu Lung. Pentru portarul 
echipei naționale, debutul în 
frumoasa dar dificila meserie 
de antrenor dorim să fie fericit 
și încununat cu succese care să 
completeze o carieră și așa 
foarte bogată • Numirea, lui 
lung ca secund vine să întă
rească autoritatea căpitanului 
alb-albaștrilor și reprezintă o 
mare investiție de încredere. Se 
așteaptă ca influența sa bine
făcătoare asupra echipei să 
sporească • O primă constatare 
a controlului medical la care au 
fost supuși toți jucătorii de 
către doctorul Frînculescu ar fi 
aceea că băieții stau bine cu 
sănătatea. Lung își va putea re
lua pregătirile după operația de 
care a avut parte la Spitalul 
militar din București, după ul
timul meci cu Steaua. • Cu- 
vîntul de ordine al vice-pre- 
ședintele clubului, asist. univ. 
Ion Dobrițoiu, este acela că 
„nimeni nu pleacă". Dar dacă 
nimeni nu pleacă, atunci vine 
cineva ? Ei, să nu încercăm să 
răspundem la întrebări la care 
F.R.F. n-a răspuns încă. Univer
sitatea Craiova ne-a obișnuit să

al Cupei U.E.F.A. nu se știe 
mare lucru. Fiind o reprezen
tantă a unui fotbal bine cotat 
pe plan mondial (a se vedea ca
zul F.C. Porto), antrenorul Oțet 
este de părere că trebuie luate 
toate măsurile ce se impun, 
tratînd-o cu maximă seriozi
tate și responsabilitate atît an
trenorii, cît și jucătorii, condu
cerea clubului și toți ceilalți 
factori care pot să contribuie la 
crearea unei atmosfere de lucru 
propice performanței. • Califi-
carea in turul doi al Cupei
U.E.F.A. este obiectivul pe care 
și l-a propus colectivul de teh
nicieni și conducerea clubului și 
el ni se pare pe deplin realiza
bil, cunoscînd modul responsa
bil în care se muncește în fot
balul oltean. • Un amplu și 
concret plan de pregătire a fosi 
conceput în colectiv, sub „man
taua" experienței dobîndite în 
cupele europene dc profesorul 
Oțet, la care au aderat ceilalți 
tehnicieni, conducători de club, 
jucători. • între 20—30 iulie 
(mai devreme nu s-au găsit 
bilete !...), un lot lărgit de 25 
de jucători urmează o pregătire 
centralizată în Poiana Brașov, 
în condiții optime. • între 31 
iulie Și 3 august a fost prefe
rat și perfectat un turneu orga
nizat de echipa bulgară Cerno- 
more Varna, la care mai parti
cipă Sredeț, campioana Bulga
riei (sau Trakia Plovdiv) și în 
mod cert o echipă portugheză — 
Belenense —, avind astfel posi
bilitatea unui prim contact cu 
fotbalul lusitan. • în perioada 
8—16 august se încearcă partici
parea la încă un turneu puter
nic. iar dacă nu va fi posibil a- 
tunci e dat. drept sigură ali
nierea la startul tradiționalu-

se uite bine în „grădina
prie“ 
ani,

acolo unde, de ani
p ro

și
iui turneu „Drobeta 2000“.

împătimiți și aproape ano-
nimi ai muncii cu copiii și ju
niorii au semănat și au muncit 
cu folos, autogospodărindu-se, 
cum se spune, pe plan local. Și 
bine fac. ® Ca o certitudine 
este dat fundașul central de 
marcaj Zamfir, de 19 ani doar, 
dar de mare perspectivă, căpi
tanul, echipei naționale de ju
niori. care rovine după un sta
giu de un an. perioadă în carr
a fost împrumutat la Electro-
putere club cu un rol de seamă 
în rodama tinerelor talente din 
Bănie. Tot de la Electro mai 
este vorba să fie promovați la 
echipa fanion a Olteniei jucă
torii Ciurea și Ghiță © Despre 
echipa portugheză Chaves ad
versara Craiovei din primul tur

© Spicuind din planul amintit 
mai sus remarcăm atenția acor
dată ridicării ștachetei pregă- 

'tirii. pentru a realiza un tur de 
campionat peste cel din ulti
mele sezoane. considerate ca 
fiind cele mai slabe de cînd 
echipa activează în Divizia A. 
© Clubul oltean împlinește în 
1988 patru decenii de existentă 
și acest lucru nu este de neluat 
în seamă. Și-au propus, de a- 
ceea. o maximă responsabili
tate in îndeplinirea planului de 
pregătire a sportivilor ce vor 
reprezenta clubul în confruntă
rile internaționale, atît la ni
velul echipei reprezentative, cît 
în Cupă U.E.F.A. • Stop 1 Le 
dorim din toată inima succes !

ION PREDOȘÂNU &

Din non serbare pe „Steaua"
Intrată in galeria* marilor cluburi europene de fotbal, Steaua 

București își respectă această condiție inclusiv prin organizarea 
unui prestigios turneu internațional de talia celor care, tradi
țional prefațează reluarea oficială a activității fotbalistice pe 
continent. Invitate vor fi echipele F.C. Bruges (locul 3 în Bel
gia. după Anderlecht și F.C. Malines). Den Bosch (locul 3 în 
Olanda) și Varwârts Frankfurt pe Oder (locul 5 și laureată cu 
premiul făir-play in campionatul R.D.G.). Așadar, pe Ghencea, 
in 4 și 5 august, două zile dense eu fotbal de înalt nivel ; în 
prima zi, de la 16,30 se vor întîlni F.C. Bruges și Vorwărts, iar
în continuate, de la 18,30 
la aceleași ore, vor juca 
toarele primei runde.

Clubul Steaua folosește

celelalte două echipe. A doua zi, de 
în ordine, învinsele și apoi învingă-

prilejul acestei manifestări pentru a
face un gest nu mai puțin demn de aplaudat, și anume de a 
marca retragerea din activitatea competitională a — de acum 
— foștilor jucători Anghel lordănescu și Helmuth Dueadam, 
precum și retragerea la pensie a celui care, în varii forme, a 
slujit fotbalul nostru timp de peste 4 decenii, inimitabilul om 
de fotbal Ion Alexandrescu. (O.Ș.)

Civilizâtia sportului

Virful piramidei depinde
de baza ei

„Soarta noastră fuse crudă și de astă dată..." 
sfirșitul săptâminii trecute, echipa noastră a 
minată de vikingii danezi. Unde ești tu, Ilie 
diseși în inima tineretului speranța că geniul,

în Cupa Davis. La 
fost din nou eli- 
Năstase, care să- 
talentul, sirguința

pot învinge „mari puteri- catalogate astfel de rezultate de dece
nii obținute ? Unde sînt copiii care prin anii ’70 jucau tenis prin
tre blocuri, cu rachete improvizate, spunind „Eu sînt Tiriac, tu 
ești Năstase Dar, unde- se mai poate juca acum tenis de agre
ment ? Sau el este considerat o frină in calea performanței ? Pu
nem aceste întrebări, amintind'-că. o sarcină importantă, subliniată 
in mod deosebit în documentele ultimei Conferințe pe țară a miș
cării sportive, este asigurarea unei baze materiale corespunză
toare și organizarea unei activități sportive cu caracter perma
nent in cartierele de locuit.

Indiscutabil practicarea sportului de întreținere poate contri
bui la echilibrul vieții, la^stimularea bunei dispoziții, la reface
rea fizică și psihică după activitatea cotidiană. Argumente în acest 
sens au fost aduse de la vechile civilizații (greacă, egipteană, ro
mană) pină in zilele noastre. Sportul e un fenomen pe care tim
pul n-a reușit nici să-l altereze și nici să-l modifice ca esență.

Răminînd la tenis, să arătăm că numărul terenurilor din Ca-

Punct

Conform unei 
grupe valorice 
U.E.F.A., Sportul 
tea să aibă ea 
primul tui' una

repartizări pe
stabilite de 

studențesc pu- 
adversară in
din echipele:

Gdteborg, Werder Bremen, Ze-
nit Leningrad, F.C. Bruges, 
Brondby (Danemarca), Mjon- 
dalen (Norvegia) sau Katowice. 
Sorții i-au repartizat-o' pe ul
tima, ceea ce nu e tocmai rău. 
Pentru tehnicienii echipei stu
dențești nu numele adversarei
este ceea ce contează, 
blema primului tur. Cu 
vinte, indiferent cine 
fost adversară. Sportul
țese avea același 
ficării. .

Și totuși, miza 
acestei echipe

gînd

cea

ci pro- 
alte cu- 
i-ar fi 
studen- 
al cali-

mare a
nu este atît

calificarea în turul doi și mai 
departe, ci mai ales revenirea 
convingătoare la unul din pu
pitrele de comandă ale valorii 
fotbalului nostru. După convul
sionatul sezon de primăvară, 
întreaga,-grupare din Regie este 
hotărîtă să pună punct și să ia 
de la capăt procesul de pregă
tire a unei echipe competitive, 
capabilă să evolueze constant 
la un nivel superior al jocului

și rezultatelor. Returul a fost 
încurajator in această privință: 
un retur fără Hagi, dar in care 
echipa a marcat un gol mai 
mult și a obținut cu un punct 
mai mult decît în turul cu 
Hagi. Ca atare, eforturile nu 
sînt pentru suplinirea acestui 
jucător, ci — cum spuneam — 
pentru construirea și pregătirea 
unei echipe omogene, a cărei 
evoluție să nu depindă hotărî- 
tor de unul sau altul din com
ponentii ei.

„Ne vom baza pe aceiași ju
cători cu experiență, îmi spu
nea antrenorul Mircea Radules
cu. adică pe Coraș, Pană. Bo- 
zeșan. Țicleanu. Inclusiv pe Ca
zan — jucător care ne obligă _ 
să respectăm pregătirea și ran- ' 
damentul drept principale cri
terii de selecție, mai puternice 
decît vîrsta dovedită de bule
tin. Am. de asemenea, încre
dere in continuare în Cristian, 
străduindu-ne să jucăm astfel 
îneît tot mai rare să fie situa
țiile in care totul să depindă de 
portar. Vom continua să plusăm 
tinerii, și mai ales pe acest Sta
nici care face furori și dă go
luri pe la mai toate Ioturile 
și selecționatele în care a fost 
solicitat.

Indiferent cît de mult.și cît de 
bine vom reuși să completăm 
lotul, dorința noastră este a- 
ceeași : de a ne prezenta radical 
schimbați in bine, mai ales' că 
ne aflăm la început de campio
nat — și nu la mijlocul lui. ca 
atunci cînd am preluat. împreu
nă cu Vlad Marica, pregătirea * 
Sportului studențesc". îl întreb 
despre Katowice și Cupa 
U.E.F.A. „Pentru noi nu exis-

tă problema Katowice, ci doar 
cea a calificării — indiferent cu 
cine am fi jucat. Totuși, Ka
towice nu este o «echipă pe 
care s-o întilnești în turul în- 
tîi — așa cum sînt prejudecă
țile noastre despre acest tur 
întîi. Cunosc destul de bine fot
balul polonez, progresele pe 
care le-a făcut, bogata expe
riență internațională pe «are 
o au jucători din această țară 
și sînt motive să considerăm 
Katowice o echipă redutabilă. 
Dintr-o primă analiză a rezul
tatelor obținute în campionat, 
ara reținut forța lor ofensivă, 
materializată în victorii la sco
ruri mari, și lipsa de complexe 
în jocurile din deplasare, unde 
au obținut trei victorii și șase 
egaluri. Repet, însă, calificarea 
va putea fi consecința unei 
pregătiri generale foarte bune 
a echipei noastre și nu atît un 
scop în sine; ea va decurge 
din această pregătire, fără s-o 
subordoneze în mod special".

Sportul studențesc se apro
pie de sfîrșitul perioadei pre
gătirii de bază pe care a efec
tuat-o în moderna stațiune a 
B.T.T. de la Cîmpulung Moldo
venesc. în jur de 1 august va 
pleca pentru un nou stagiu 
de pregătire și jocuri de veri
ficare în Olanda și Italia. Ne 
exprimăm speranța că bunul 
augur și tonusul vădit în care 
s-au desfășurat pînă acum pre
parativele pentru noul sezon 
își vor găsi împlinirea cuve
nită în rezultate corespunză
toare, pe plan intern și inter
național.

OCTAVIAN STIREANU ■

Celebra tripletă Biță—Biea— 
Bîcu este pe cale de dezmem
brare : primii doi coboară la 
Electroputere. iar ultimul, des
tinat Văii Jiului, a preferat 
Cîmpulung Moldovenesc, acolo 
unde s-a pregătit (cu) Sportul 
studențesc © Bărbulescu de la 
Steaua, la Petrolul © La Mo- 
reni ar mai fi sosit Stănescu și 
Dohoț de la Dinamo, Dumi- 
trașcu de la Craiova. Purdea și 
Săndoi de la Victoria O Kiss 
de la Bihor se îndreaptă spre. 
Brașov, iar Tâlhar de la Bra
șov — spre Victoria București 
® La Corvinul speră să fie 
promovat Bedenaru, de la Mi
zil • Cu o escală de cîteva 
etape la Oradea, Ivan de la 
Steaua, cîndva la Bistrița a 
fost îndrumat în cele din urmă 
spre Tîrgu Mureș, pentru nu se 
știe cîtă vreme • Jucătorul cu
noscut la Vîlcea sub numele de 
C. Gheorghe va evolua sub 
același nume la F.C. Olt • Ion 
Marin va merge La Bacău pen
tru a suplini, se speră, plecarea 
lui C. Solomon • Talentatul 
portar Stelea se va reîntoarce 
de la Iași la Dinamo București 
• Tot la Dinamo, Stoica, de la

toria,' se vor răspindi la Auto-
matica, C.S.M. Reșița și. 
tiv, Rapid ® Zariosu, 
Sportul studențesc, la 
soră „30 Decembrie" ® 
niile vechi nu se uită
tescu la Suceava, 
primit cu brațele 
mionaș ® Tot la 
Rebenciuc, de la

unde

resper- 
de la 
echipa- 
Priete- 
: Mul- 
1-ar fi

deschise S;- 
Suceava — 
Bacău • Un

alt vechi matroz părăsește cora-

Dinamo. Călin de la Automa
tica. Ghinea de la Laromet, Ro
taru de 'la Dinamo, Bolle de la 
Steaua, Tănase de la Autobu
zul © Și Ion Ionescu a venit 
cîndva la Rapid de la Progre
sul—C.P.C.S.... • Greul abia 
acum începe pentru activiștii 
resortului de competiții al fe
derației, conduși cu tact și de
zinvoltură de instructorul Mir-

Progresul-Vulcan Călin,
Adolf și Matei, toți de la Vic-

Toatâ lumea face sport
• Care este spectacolul cel 

mai interesant ? Teatrul, cine
matograful, concertele ? Nu, 
sportul ! ne-o spune o persoană 
autorizată, cunoscutul actor ita
lian Marcello Mastroiani, a că
rui părere este cu atît mai in
teresantă, cu cît te-ai aștepta 
să-și supraliciteze profesia. Ei 
bine. nu. Prezent la Festivalul 
filmului de la Moscova, Mas- 
troiani a acordat un interviu 
cotidianului „Sovietski Sport", 
în care a declarat, în esență : 
„Sportul oferă cu fiecare meci

Fam fără foc?
cea Ionescu • Primul val 
transferări s-a încheiat, 
mează omologarea fiecărui 
în parte și mai urmează

de 
ur- 
caz 
ai

bia Craiovei : Tilihoi,- la Me
talul Bocșa ® Ciolponea. de la 
Steaua, dat, adică împrumutat 
pentru a-și continua rodajul, la 
Mizil O SctAsme mari în tabă
ra Rapidului : două plecări ofi
ciale (Țîrban la Arad și Pîrvu 
la Autobuzul) și foarte multe 
neoficiale • în Grand se anun
ță, în schimb, sosiri care de ca
re mai „spectaculoase" : Cu
man de la Suceava, Banca de 
la Știința Veterinară ! . Kraus 
II de la Sportul studențesc, Si- 
mion de la Calculatorul, Ristea 
de la Metalul, Pancisin de la

doilea val, pină ia 15 august, 
cînd vor trebui să-și clarifice 
opțiunile și echipele din cupele 
europene © După turneul in
ternațional pe care-1 va orga
niza in țară, Steaua vă pleca, 
intre 7—15 august. în Belgia si 
Olanda • Flacăra Moroni se 
află într-un turneu în R.F.G.. 
iar Universitatea Craiova va 
participa la un altul organizat 
la Varna • Sportul studențesc 
a jucat ieri la Ploiești și va 
pleca duminică spre Olanda si 
Italia • La meciul dintre echi
pele olimpice ale Norvegiei și 
U.R.S.S. din 12 august va ofi
cia în calitate de observator 
F.I.F.A. președintele F.R.F., 
Mircea Angelescu (O. Știre).

— de fotbal, de tenis — spec
tacole perfecte, in care succe
sul se învecinează eu amără
ciunea înfrângerii, evenimentele 
se succed rapid, suspansul poate 
fi invidiat de multe spectacole 
de teatru și de numeroase 
filme. Fără discuție, acest fe
nomen planetar întrece toate 
genurile de spectacol. Oricum, 
ai'ătați-mi un italian care ar 
putea trăi fără fotbal Fost 
jucător de fotbal în echipe de. 
amatori (predecesorul său Raf 
Valone a jucat ca profesionist, 
la Torino), Mastroiani este ne
lipsit acum din tribunele sta
dioanelor. • Americanca Helda 
Krooks a devenit, la 91 de .ani,

pitală (400 in urmă cu cițiva ani) s-a redus treptat. Cei care le 
folosesc se împart în două categorii : 1 — cei de „virstă spor
tivă", susceptibili ca, prin selecție, să furnizeze performeri si 2 — 
cei „trecuti de vîrsta sportivă", care nu fac obiectul unei selec
ții de elemente de perspectivă. Modul actual de distribuție a te
renurilor bucureștene permite accesul primei grupe la cel mult 30 
de terenuri, celelalte fiind afectate „comerțului cu tenisul" prin în
chirierea pe bani la persoane amatoare de agrement, adică ace
lora din grupa a doua. E bine sau nu ? Așteptăm părerile dum
neavoastră. Pină atunci, noi mal formulăm cîteva întrebări cu spe
ranța, că va avea cineva ureche să le audă :

Și la tenis, fără o activitate sportivă de masă, gratuită ca la 
celelalte sporturi se pot obține rezultate de excepție, performanțe? 
Se poate face selecție fără tradiție ? Există șalt calitativ ' 
alabile . acumulări cantitative ?

fără pre-

Ne permitem a observa că oamenii care-și petrec o 
timpul liber pe un teren de sport, ca practicanti, nu 
spectatori, sint foarte rar clientii întirziati ai barurilor

parte din 
numai ca 
și ai res-

taurantelor. Cu cît avem mai multe terenuri de sport simple, cu
rate, cu dotări civilizate, bine întreținute cu atît sînt necesare mai 
puține locuri in spitale și sanatorii. Cetățenii înșiși, împreună cu. 
asociațiile de locatari, cu deputății și avind sprijinul întreprinde
rilor orașului, pot printr-o muncă de larg interes obștesc să aducă 
activitatea sportivă de masă „lingă casele oamenilor", ceea ce ar 
duce nu numai la întărirea sănătății și a puterii de muncă, la 
creșterea armonioasă a copiilor, dar și la petrecerea în mod plăcut 
și util a timpului liber.

Alexandru Vlahuță spunea : „Bătrînețea omului începe acolo 
unde se termină însuflețirea lui".

CRISTIAN ȚOPESCU B

cea mai vîrstnică alpinistă care 
a escaladat vreodată Muntele 
Fidji. Precedentul record de 
acest gen, ca să folosim o ex
presie consacrată, aparținea 
unei temerare japoneze. Mine 
Yadjima, care a atins'cei 3 776 
m ai vîrfului nipon pe cînd 
avea numai 90 de ani. • For
mația vest-germană de fotbal 
F.C. Koln tinde să devină o 
echipă... daneză. După ce i-a 
angajat pe Morten Olsen și 
Flemming Poulsen, clubul din 
Bundesliga l-a trimis pe antre
norul Udo Lattek în Danemarca 
pentru a perfecta transferul 
tînărului de 18 ani Bjarne 
Goldbaek, de la Naestved. Avea 
dreptate antrenorul reprezenta
tivei daneze. Sepp Piontek 
(vest-german...) să constate că 
astfel de achiziții țin mai de
grabă de o veritabilă modă, 
decît de valoarea fotbaliștilor 
danezi : este vorba, bineînțeles, 
de acești foarte tineri jucători, 
care n-au avut, practic, vreme 
să-și demonstreze calitățile © 
Aflat la Havana pentru a primi 
premiul pentru cel mai bun 
sportiv latino-american. insti
tuit de agenția Prensa Latină, 
Diego Maradona a propus gaz
delor organizarea unui meci 
între o selecționată mondială, 
condusă de e\ și reprezentativa 
Cubei, întîlnire care ar spori 
interesul pentru jocul_ cu balo
nul rotund în această țară. în 
care fotbalul este net denășiț 
în popularitate de baseball și 
box. în altă ordine de idei, ar
gentinianul a arătat că pentru 
sezonul viitor clubul la care 
evoluează, ’ Napoli, a vîndut 
80 000 abonamente, asigurîndu-și 
stadioanele pline la toate me
ciurile de campionat .

LUCIAN OPREA ®
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N-om căutat nod in papură, nici pete in soare ! Ne-a interesat pur și simplu:

Dialog cu meteorologii

Despre un subiect 
perimat 

înainte de vreme
La Institutul de meteorologie 

și hidrologie canicula săptă- 
minii trecute s-a simțit ca peste 
tot, deși un puști credea că 
dacă „ei dau timpul. și-au 
oprit și mai multă răcoare1’. 
Meteorologii, chiar dacă trec 
prin ce trecem cu toții, au 
avantajul că pot să explice iar 
uneori să și prevadă. N-a fost 
cazul acestei canicule pe care 
n-au prevăzut-o, dar au expli
cat-o. Pentru noi a făcut acest 
lucru Gheorghița Popescu, șefa 
Laboratorului cerftral de prog
noză.

— Tovarășă Gheorghița Po
pescu, norocul nostru este că 
vorbim despre canicula zilelor 
trecute exact în prima zi în 
care putem respira cît de cît 
normal. Altfel spus, o facem 
oarecum la spartul tîrgului, dar 
cred că e bine să știm ce s-a 
întîmplat" în acele zile, cărui 
fenomen datorăm temperaturile 
de peste 40 de grade.

— Din punct de vedere me
teorologic. o lună iulie normală 
se caracterizează prin nebulo
zitate redusă și regim termic de 
22—31 grade C, pentru valorile 
maxime diurne, și 19—18 grade 
pentru minime nocturne.

— Cu mult sub ce am avut 
noi.

— în ultima săptămînă, da. 
însă- în intervalul 1—19 iulie, 
evoluția s-a încadrat în normal 
pentru o lună de vară, la lati
tudinile noastre. Apoi, între, 
19—26 iulie, structura atmosfe- 
•rică a fost deosebită. în partea 
centrală și de sud-est a Euro
pei a persistat (și insist asupra 
termenului, pentru că acest 
lucru a fost dificil de suportat, 
faptul că temperaturile foarte 
ridicate s-au păstrat timp de 
cîteva zile) o imensă cupolă de 
aer deosebit de cald, extins 
latitudinal din nordul Africii 
pînă spre șudul Finlandei, iar 
pe verticală depășind 6000 de 
metri, fenomen petrecut, conco
mitent cu extinderea Unei mase 
de aer mai rece peste vestul și 
sud-vestul continentului, adică 
din zpna Islandei și pînă în' 

Peninsula Iberică. Repet, aceas
tă conjunctură la seara Europei 
a fost cvasipersistentă în peri
oada la care ne referim.

— In țara noastră cum au 
stat lucrurile ?

— Teritoriul nostru s-a men
ținut sub influența puternicei 
dorsale de aer cald de origine 
africană de la latitudinea de 
30—25 de grade, nordul Afri
cii, favorizată de o circulație 
relativ intensă din sud, sud- 
vest.

— Care au fost temperatu
rile maxime înregistrate ?

— Insolația a fost favorizată 
de lipsa nebulozității care. îm
preună cu pătrunderea continuă 
a aerului cald, a făcut ca va
loarea temperaturii maxime să 
depășească 35 de grade, la ni
velul întregii țări, iar pe sol să » 
atingă, în general, 60 de grade- 
De menționat că valorile mi
nime de noapte s-au menținut 
în jur de 20 de grade.

— Valorile de vîrf ?
— 43.2 grade, la Turnu Mă

gurele în 25 iulie. în ultimii 80 
de ani, in iulie, s-au mai înre
gistrat uri 42,9 grade C, la Ale
xandria. în 1916," și un 43 de. 
grade C, în 1985, la Cernavodă. 
Recordul de anul acesta ar fi 
cam a patra valoare termică 
din valorile multianuale ale 
sezonului cald — iunie, iulie, 
august.

— Și prima ?
— 44,5 grade C în august 1951, 

în comuna Ion Sion (Buzău), . 
după cum e consemnat în ar
hiva de date climatologice. Re
venind la saptămîpa trecută, ar 
mai fi de adăugat că, în afara 
persistenței aerului foarte cald, 
s-a făcut simțită și lipsa urne- . 
zelii aerului care nu a facili
tat dezvoltarea norilor purtători 
de precipitații.

— Presiunea atmosferică ?
— Relativ scăzută, cu valori 

mai mici de 1015 milibari, mai 
exact pînă la 760 milibari.

— Ce va fi în zilele urmă
toare ?

— începînd cu 26” iulie (dis
cuția a avut loc luni, 27 iulie 
n.n.) această cupolă, acest imens 
munte de aer cald a fost diz- 
locat de o masă de aer mai 
rece care a pătruns și pătrunde 
din nord-nord-vest. Valorile 
maxime ale zilei vor depăși 32 
de grade C doar în puncte izo
late, în sudul țării, în vreme ce 
minimele pot coborî pînă la 
8—10 grade, în nordul și cen
trul țării. Așadar, zilele de ca
niculă au luat sfîrșit.

RĂZVAN BÂRBULESCU S

La telefon, litoralul 

lumea intră la apă 
fără figuri de stil 
Dacă prin alte părți căldura 

se asociază cel mai ades atri
butului „insuportabilă", pe li
toral ca este dorită de toată 
lumea pentru că, dacă e cald, 
se poate face plajă și baie în 
mare, se poate naviga vreme de 
patru ore cu „Dierna" de-a 
lungul coastei pînă către Man
galia și cu „Flamingo" pe Ca
nalul Dunăre — Marea Neagră, 
se poate pescui (bate stavri- 
dele !), ori, pur și simplu, se 
poate bea o bere rece la „Vraja 
mării" sau pe noua terasă a 
Cazinoului din Constanța. O 
adresă do vacanță o constituie 
și „Melody" din Mamaia, unde 
seară de seară cîntă, cu aceeași 
vervă și succes, Marina Voica, 
Dan Spătaru, Marina Florea, 
Păunița Ionescu, Carmen Rădu- 
lescu, Gabriela Sauciuc și 
Dana Popa — un mănunchi de 
soliști apreeiați.

Dar cite altele nu se pot face 
dacă e cald ! Spre exemplu : 
este cît se poate de instructiv 
și de deconectant un popas la 
„Tîrgul olarilor" amplasat în 
fața Teatrului de vară din Ma
maia unde expun, printre mulți 
alții, doi artiști populari cu 
faimă : Victor Vicșoreanu și 
Victor Ogrezeanu. Sau, ce spu
neți de un spectacol de vis cu 
„Lacul lebedelor" în interpre
tarea baletului de Ia „Fanta- 
zio"?! Dacă preferați teatrul 
aveți de ales între „Capcană 
pentru un bărbat singur" (Tea
trul de Cotnedie), „Dama cu 
camelii" (Teatrul Mic) ori ,,Au
torul e în sală" (Teatrul Națio
nal din Iași) — spectacole in
sert^- pe aifișul săptămânii în 
curs. De altfel, dacă vorbim de 
această săptămînă putem afir
ma cu certitudine că cei ce se 
află acum pe litoral sau cei ce 
vor veni în următoarele zile pe 
riviera românească a Mării Ne
gre sînt, fără doar și poate, 
privilegiați. în această perioa
dă, 30 iulie — 2 august, se des
fășoară : ,,Raliul automobilelor 
de epocă" (atenție, și la această 
oră se mai primesc înscrieri la 
A.C.R. Constanța). concursul 
„Miss litoral" (finala, pe 2 au
gust, la Mamaia, în juriu aflîn- 
du-se și Jeanette Kunertova din 
Cehoslovacia, frumoasa, cîștigă- 

toare a ediției din anul trecut, 
beneficiară a unui sejur gratuit 
de două săptămâni), „Serbările 
mării" și „Ziua marinei" (po
trivit tradiției, în prima dumi
nică din fiecare august).

Sînt programatp, de aseme
nea, în această perioadă, ver
nisaje ale unor expoziții de artă 
plastică, fotografii (Polonia), 
recitaluri, Festivalul filmului 
pentru tineret etc.

Dar pentru a te bucura de 
toate aceste manifestări atrac
tive trebuie, înainte de toate, să 
fii fericitul posesor al unor bi
lete O.N.T. procurate din vreme 
(se confirmă vorba cu „vara — 
sanie și iarna — car") căci, 
acum, apropo și de căldură, cea 
mai ridicată temperatură se în
registrează în birourile dispe
cerilor șefi : Nicolae Petrov — 
Mamaia, Alexandru Dinu — 
Eforie și Nicu Mazdrache — 
Mangalia, ca și în cabinetul di
rectorului general Petre Ariton, 
aproape puși în imposibilitatea 
de a răspunde solicitărilor su
plimentare. căci litoralul este 
Ia ora „vîrfului de sezon" cînd 
efectiv nu mai găsești nici a 
cameră liberă. Aglomerație 
mare și în unitățile — peste 600 
la număr — din rețeaua de ali
mentație publică unde se fac 
eforturi pentru asigurarea con
sumului pantagruelic de produ
se alimentare și răcoritoare, ca 
și pentru menținerea ștachetei 
înalte a calității serviciilor. 
Ne-a plăcut în acest sens in
spirata notă dintr-unul din cele 
două cotidiene locale — ziarul 
„Litoral", intitulată „Gheață în 
pahare, nu în comportare !“

începute sub semnul condi
ționalului „dacă", informațiile 
cuprinse în rândurile de mai sus 
își doresc un epilog optimist și 
care altul ar putea fi decît 
anunțul „de ultimă oră" că, pe 
litoral... e căldură mare !

CONSTANTIN ISMĂILEANU S

Un antidot sigur: berea
i

0 halbă de lande 
pentru producători

La peste. 40 de grade C, un 
loc în care respirația se mai’ 
drege iar bucuria verii se apro
pie de normal este și Centrala 
vinificării băuturilor diferite și 
produselor spirtoase. Nu pentru 
că ea se referă foarte precis la 
specificul său („băuturi dife
rite"), ci pentru că aici se știe 
cam totul despre fabricarea și 
drumul berii în toate colțurile 
țării. Costică Constantin, secre
tarul organizației de partid a 
centralei, ne spune că datorită 
eforturilor deosebite ale celor ce 
fabrică berea, cifrele de plan au 
rămas cu mult în urma rea
lizărilor deși nici la țuică 
nu se stă rău. Mă rog, sti
clele cu „două prune" n-au 
darul să astâmpere setea 
nimănui și în condițiile acestea 
planul la țuică, lichior sau co
niac este semnificativ în primul 
rînd pentru fabricile respective. 
De altfel, am aflat aici, Cen
trala nu ține în nici un fel le
gătura cu Institutul de meteo
rologie și hidrologie. Revenind 
la bere, am spune că rostul el 
nu este doar- acela de a bene
ficia de un plan mobilizator, 
dar și de a fi la dispoziția ce
tățeanului atunci cînd acesta o 
caută, în special vara. Costică 
Constantin ne spune : „Față de 
aceeași perioadă a anului tre
cut, fabricile noastre de bere au 
trimis comerțului cantități mai 
mari, deși capacitățile de pro
ducție au fost aceleași. Oamenii 
s-au organizat mai bine, au fo
losit mai eficient aceste capa
cități și cifrele sînt grăitoare, 
în plus, ne-am străduit să asi
gurăm o aprovizionare mai rit
mică". Că, așa cum spune in
terlocutorul nostru, cifrele sînt 

grăitoare reiese și din sintezele 
economistei Lucia Giorcotă din 
cadrul serviciului desfacere. în 
semestrul I 1987 au fost livrați 
beneficiarilor 6880 mii hectolitri 
bere, față de 6500 mii, în 1986. 
Numai în luna iulie, pe care o 
încheiem acum, s-au fabricat 
1600 mii hectolitri. Recordul 
este de 75.000 hectolitri pe zi 
(chiar într-una din zilele de 
caniculă), cifră cu mult peste 
plan (52 000 hectolitri). Numai 
fabrica Rahova, aflată în ace
eași incintă cu centrala, a tri
mis Capitalei, intr-o zi, 500 000 
sticle. Aici, se cade să facem 
mențiunea că Bucureștiul bene
ficiază de producția de bere a 
celor 3 mari fabrici — Rahova, 
Grivița și Bragadiru — litoralul 
asigurîndu-și cantitatea nece
sară din producția fabricilor de 
bere din Constanța, Dolj, Pra
hova, Teleorman, Buzău Brașov 
și Argeș.

Ar mai fi de aminti) că sor
timentele noi de bere ale aces
tui an se numesc Carpați, fa
bricată la Reghin, Timișoara și 
Hațeg, Club turist, fabricată la 
Constanța, Reghin și Timișoara, 
precum și hipoglucidică, pentru 
bolnavii de diabet (avînd . un 
conținut redus de zahăr), fabri
cată la Constanța. încolo, să 
sperăm că zilele excesiv de căl
duroase se vor sfîrși, pentru că, 
să recunoaștem, în ciuda efor
turilor fabricilor, eforturi vizi
bile, canicula . e mai puternică, 
fapt de care ține seama și me
dicul atunci cînd ne îndeamnă 
să bem mai multă apă mine
rală. însă aici, problemele sînt 
altele, mai exact aceleași.

B. RĂZVAN Bl

Mulți preferă sucurile

Și pe vreme caldă, 
ei la fel o scaldă

Qximinică
Ce să spunem, că se știe, la 

căldură mare, setea-i pe mă
sură !.

Ce bea lumea, duminică, 26 
iulie. în Parcul Libertății, în 
Orășelul copiilor, la Ștrandul 
„Titan", la Ștrandul „Berceni"? 
Firește, cam ce se bea prin 
București, răcoritoarele fabrica
te la întreprinderea de profil 
Militari și la secția ei din Co- 
lentina. Nu chiar toate sorti
mentele din nomenclator, să nu 
ne facem iluzii, n-a prea avut 
nimeni de ales de la Quik la 
Cico. Bune și acestea, au intrat 
în obișnuința bucureșteahului, 
dar n-au fost destule pentru 
mulțimea ieșită să se răco
rească. După ce-ai transpirat 
abundent la rînd să cumperi o 
sticlă... caldă, — căci gheața e 
puțină și nu prididește să ră
corească rulajul fantastic de 
sticle, abia ai dat-o pe gît și 
ți-e sete iarăși. O iei de la ca
păt cu rindul. Pînă ajungi nu 
mai este, iar dacă, totuși, mal 
vrei trebuie să aștepți trans
portul următor. Ce te faci însă, 
cînd un copil Iți cere apă cu 
lacrimile șiroaie pe obraji ! O 
iei la pas și începi să întrebi 
din om în om, cum am fost în
trebată și eu în Parcul Liber
tății și în Orășelul copiilor, 
„nu știi dom’Ie unde e o „țîșni- 
toare" ? Colinzi mult pînă să 
găsești vreuna, dacă o găsești, 
căci edilii noștri au cam uitat 
de acest element uman al stră
zii și al confortului urban, de 
fîntînile, unde chiar poți să bel 
apă. (Deunăzi, am căutat eu 
însămi una, cale de 2 kilometri, 
prin Drumul Taberei, de la ar
tera cu același nume pînă la 
artera de dincolo, paralelă cu 
ea, traversând tot Bd. Moghio» 
roș, întrebând din om în om, 
„nu este pe-aici o „țîșnitoare" 
sau un chioșc cu răcoritoare ?“,

(Continuare în pag. 18)
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